
پزشکیان خطاب به سیدحسن نصرالله: 
حمایت از مقاومت با قدرت تداوم 

خواهد داشت
دبیرکل  به  خطاب  نامه ای  در  ایران  مردم  منتخب  رئیس جمهور 
حزب الله لبنان اعلام کرد: حمایت از مقاومت باقدرت تداوم خواهد 
داشت. مسعود پزشکیان رئیس جمهور منتخب مردم ایران در پیامی 
از سید حسن نصرالله دبیرکل حزب الله لبنان قدردانی کرد. متن کامل 

نامه پزشکیان به دبیرکل حزب الله لبنان به شرح زیر است:
جناب آقای سید حسن نصرالله- دبیر کل محترم حزب الله لبنان

با سلام و با تشکر فراوان، پیام ارزشمند و محبت آمیز جنابعالی در  صفحه 2

علی مطهری: 
رأی مردم به پزشکیان 

»رأی به تغییر« بود 
علی مطهری می گوید: به نظر من رأی مردم به پزشکیان »رأی به 
تغییر« بود، یعنی به ادامه وضع موجود راضی نبودند و این تغییر 
را در آقای پزشکیان بیشتر دیدند. عنصر قومیت در درجه دوم و 
سوم تأثیر داشت. علی مطهری از جمله چهره هایست که مسعود 
پزشکیان را نه دورادور بلکه از نزدیک و در نتیجه سالها همنشینی 
در پارلمان و مهمتر از آن در هیات رئیسه مجلس شناخته است، 
صفحه7برهمین اساس نیز معتقد است که رأی ریخته شده به سبد پزشکیان 

چرا معضل گرد و خاک هرسال تکرارو علاجی نمی شود؟

خاک سوء مدیریت گرد آسمان قم!
شد  باعث  جاری  سال  بهاری  مطلوب  های  بارش 
آسمان قم کمی دیرتر از سالهای گذشته شاهد معضل 
گرد و خاک همیشگی این ماه های سال باشد. اگرچه 
صیانت از محیط زیست یكی از مهمترین ارکان و حق 
های بنیادین هر جامعه و از جمله تكالیف عمده و اصلی 
دولت ها محسوب می شود اما غفلتهای مستمر گذشته 
باعث بروز مسائل و بحران های محیط زیستی متعددی 
در کشور از جمله همین پدیده گرد و خاک مرکز کشور به 
ویژه در استان قم شده است. سالهاست مطالعات جامعی درباره محرکه های اصلی تولید 
گرد و خاک در استان قم صورت گرفته است که سیر افزایشی تعداد روزهای آلوده سال 
و همچنین افزایش حجم ذرات آلاینده معلق )PM۱۰( که در مورخ ۱۸ تیرماه ۱۴۰۳، 
شاخص کیفیت هوای شهر قم را به عدد ۷۹۷ رساند نشان می دهد عملكرد مسئولین 
در اجرای سیاست های تدوین شده مردود بوده است. چندین دهه فشار محیط زیستی 
بر منابع طبیعی منطقه از جمله توسعه اقتصادی و کشاورزی بی ضابطه، احساسی و غیر 
علمی، فعالیت های معدنی، وجود کوره های آجر پزی و خاکبرداری های صورت گرفته در 
دشت بزرگ  مسیله، برداشت از منابع آبی زیر زمینی و کسری تجمعی مخازن سفره های 
آبی، نشست زمین و در نتیجه تخریب بافت و ساختمان خاک، در کنار مهمترین عامل 
یعنی قطع کامل حق آبه های شاه رگ های محیط زیستی دشت بزرگ مسیله قم یعنی 
رودخانه قمرود و قره چای، فعالیت های سنگین عمرانی و معدنی در بستر دشت بزرگ 
مسیله و تصرف بخش عظیمی از این دشت که روان آب های آن به تالاب های مره و حوض 
سلطان وارد می شد، شرایط حفظ و احیاء حیات منطقه را سخت و بسیار پیچیده کرده 
است.  در کنار این عوامل کانون های تولید گرد و خاک متعددی نیز در اطراف شهر قم 
وجود دارد که عمدتا به جهت فعالیت های عمرانی و توسعه ناهمگون شهری، تخریب بستر 
مسیل ها، تخریب پوشش گیاهی مراتع استان، منشاء های فرسایش بادی و تولید گرد و 
خاک در قم را تشدید کرده است. متاسفانه با علم به دانستن اینكه ۳۳۲ هزار هكتار معادل 
۳۰ درصد از مساحت یک میلیون و صد و بیست و سه هزار هكتاری استان قم را عرصه 
بیابانی تشكیل داده است، سوء مدیریت فاجعه بار منابع آبی استان، همچون گذشته ادامه 
دارد. نبود پوشش گیاهی مناسب در کانون های مستعد گرد و خاک، باعث می شود که 
هوای بالای این مناطق شروع به گرم شدن نموده و به سمت بالا حرکت کند، این جریان رو 
به بالای هوای گرم با بادهای تروپوسفری که دارای سرعت بالایی هستند برخورد نموده و 
در نتیجه آن یک جریان چرخشی به سمت پایین ایجاد می شود و با شدت بالایی با سطح 
زمین برخورد نموده و باعث ایجاد گرد و خاک می گردد. فقط مساحت مهمترین کانون 
بحرانی فرسایش بادی استان که دشت مسیله می باشد برابر ۴۰۷۵۲ هكتـار است و با 
توجه به خشكسالیهای پی در پی، افت شدید سطح آبهای زیر زمینی و کاهش شدید روان 
آبها در مراتع حاشیه دریاچه نمک، وسعت مناطق مستعد تولید گرد و خاک به سرعت در 
استان در حال افزایش است. در حالی که اجرای طرح های کنترل و پیشگیری از بروز این 
پدیده، مجموعا نیاز به حدود ۲۱۳ میلیون مترمكعب آب دارد عملا هیچ آب قابل دسترسی 
برای احیاء این منطقه وجود ندارد و ورودی روان آبها تقریبا به صفر رسیده است. تنها امید 
جهت احیاء منطقه طرح پخش سیلابی بر روی رودخانه شور در منطقه بند مره بوده است 
که با توجه به طرح های انتقال آب در بالا دست حوضه جهت تامین آب شرب تهران عملا 
این رودخانه به طور کامل برای همیشه خشک و فقط فاضلاب شهرهای پایین دست 
ممكن است در آن جریان داشته باشد. از طرفی اصلی ترین سازند زمین  شناسی اطراف قم 
را سازند مارن و شیل قرمز قم تشكیل می دهد که نهشته های به وجود آمده از آن نیز دارای 
آبرفتی ریزدانه معمولًا کوچكتر از ۲ میلی متر، فاقد سنگریزه و حساس به فرسایش می باشد 
که با تخریب و نابودی پوشش گیاهی این مناطق به دلیل عدم سنگریزه باد می تواند خاک را 
با خود جابجا نماید. دیگر پوشش گیاهی درخوری در دشت مسیله وجود ندارد که همچون 
گذشته گرد و خاک منطقه را جذب و هوا را صاف و معتدل نماید و عمده پوشش گیاهی این 
منطقه به عنوان مؤثرترین عامل در ارتجاع پذیری این اکوسیستم از بین رفته و خود منبع 
ایجاد هوای گرمسیری و عامل ایجاد مخاطره محیط زیستی در قم و استان های اطراف 
شده است. با ادامه این روند که تقریبا قطعی نیز می باشد عملا کمتر از دو دهه دیگر کل 
منطقه غیرقابل سكونت می شود و این روند افزایشی غلظت ذرات آلاینده و تعداد روزهای 
آلوده نیز نشان از آن دارد که همچون گذشته بازدید از مناطق بحرانی، برگزاری جلسات 
و ارائه توصیه های بهداشتی و تا حدودی ابراز همدردی با شهروندان، همچنان خروجی 

کارشناس رسانه و فعال محیط زیستغالب عملكرد مسئولین ذیربط باشد. 

چرا معضل گرد و خاک هرسال تکرارو علاجی نمی شود؟

خاک سوء مدیریت گرد آسمان قم!
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مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم مطرح کرد: 

عدم تخصیص حقابه ها 
واعتبارات موانع جدی 

مقابله با گرد و غبار

رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم خبرداد:

افزایش ماموریت های 
اورژانس درفصل بهار
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آیت الله جوادی آملی:

بی وضو وارد هیئت ها 
و دسته های عزاداری 

حسینی نشوید

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم  خبرداد:

فعالیت 60 مبلغ اوقاف در 
بقاع و روضه های خانگی
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صفحه 8
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دبیرهیات فوتبال استان قم:

کردی باید انتخاب کند یا 
مدیرعامل باشد یا سرمربی!

داستان تكراری فوتسال قم؛

یامولا چرا آمد؟ چرا رفت؟

دبیر هیات فوتبال استان قم گفت : آقای کردی 
هم باید تكلیفش را روشن کند یا مدیر عمل و یا 
برود روی نیمكت بنشیند، واگر هم می خواهد 
مدیر عامل باشد قطعا باید نیمكت را تقویت کند.
یدالله  گیری  کناره  به  نسبت  احمدی  علی 
هیات  فوتسال  تیم  گری  سرمربی  از  یامولا 
فوتبال واکنش نشان داد وگفت: ما چیزی پشت 
پرده نداریم و تمام تصمیم گیریهای در هیات 
رئیسه گرفته می شود که خود آقای یا مولا هم 
عضو هیات مدیره است و هیچ تصمیمی بیرون 
با  وقتی  نمی افتد.بنده  اتفاق  رئیسه  هیات  از 

ایمان / رضا ملکی؛ داستان عجیبی است بعد 
از آن همه اتفاقات فوتسال وهجمه های بوجود 
استاد  شد  واگذار  فوتبال  هییت  به  تیم  آمده 
کردی مدیر شد و یدالله یامولا از بازیكنان ارزشی 
قرار  تیم  این  فنی  مصدر  بر  فوتسال  و  فوتبال 
گرفت تمرینات شروع شد  جهار بازی تدارکاتی 
انجام شد و تیم در استانه اولین بازی روز جمعه 
دستخوش اتفاق نامیمونی گردید.  داستان اول  
مذاکره مدیران فوتبال با گزینه جدید شنیده شد 
که یامولا از منابع موثق شنیده که مدیران ارشد 
فوتبال قم پای مذاکره با یک مربی جدید را باز 
کرده اند این مورد به مذاق یامولا خوش نیامد و 

صفحه 6

صفحه 6

مدیرکل امور مالیاتی استان قم خبرداد:

پرداخت 1/3 همت ازمحل
 مالیات به شهرداری ها و دهیاری ها

صفحه 8

هوای قم امسال بیش از 30 روز ناسالم 
بوده است                         اعتبارات 

پاسخگوی مقابله با بیابان زایی نیست

آیت الله جوادی آملی:

بی وضو وارد هیئت ها و دسته های 
عزاداری حسینی نشوید

آیت الله جوادی آملی به عزاداران حسینی توصیه کردند که هیچ کس به ویژه نسل نو، 
بی وضو وارد هیئت ها و دسته های عزاداری نشود.

آیت الله جوادی آملی در مطلبی با عنوان »رهنمودهایی به عزاداران سالار شهیدان 
سلام الله علیه« توصیه کرده اند که »هیچ کس به ویژه نسل نو، بی وضو وارد هیئت ها و 
دسته های عزاداری نشود، پس هنگام وضو چنین نیت کنید: خدایا وضو میگیرم تا طیب 

و طاهر شده و با طهارت وارد عزای امام حسین سلام الله علیه شوم.«
معظم له اظهار کردند: »دو عنصر مبارزه با طاغوت هر عصر و امر به معروف و نهی از 
منكر و نبرد با استكبار جهانی و ننگ دودمان ننگین اموی باید در سخنرانیها و شعارها 

نمود و بروز یابد.«
در خانه ها داستان کربلا برای فرزندان بازگو شود 

این مرجع تقلید در توصیه ای به مبلغان یادآور شدند: »رسالت خطبا و گویندگان 
مجالس حسینی این است که معارفی را بازگو کنند که هدف سالار شهیدان سلام الله 
علیه را تشریح می کنند.« ایشان بر این نكته تاکید کردند که »شعرها و شعارها باید سودمند 
و مؤثر باشند و مسئولان هیئت ها و دسته ها باید این امر مهم را مدیریت کنند.شعارها باید 
برگرفته از معارف قرآن و آموزه های عترت سلام الله علیهم باشند.مداحی برای اهل بیت 
سلام الله علیهم پایگاهی رفیع در دین دارد و ایران اسلامی را نیز در دوران دفاع مقدس 
بسیار یاری نمود.« حضرت آیت الله جوادی آملی همچنین به خانواده ها توصیه کردند 
که »شب های عزاداری در خانه ها داستان کربلا برای فرزندان و نوه ها بازگو شود و نباید 
شب ها به ویژه شب های بلند با دیدن فیلم های غیر آموزنده بگذرد.مطالب عبرت آموز در 
اذهان نوسالان می مانند.داستان خوبان و بدها را باید برای عبرتگیری دیگران بازگو کرد؛ 
همچنین به فرزندانمان آموزش دهیم که هنگام نوشیدن آب از شعار سلام بر حسین علیه 

السلام غفلت نكنند.«

حجت الاسلام حسینی قمی:

برگزاری مجالس حسینی نشانه 
دینداری و تعظیم شعائر است

این کارشناس مذهبی با بیان اینكه برگزاری مجالس حسینی نشانه دینداری و تعظیم 
شعائر است گفت: اهل آسمان عزاداران حسینی را دعا می کنند. 

حجت الاسلام حسینی قمی کارشناس مذهبی در حسینیه آیت الله حق شناس )ره( 
به ایراد سخنرانی پرداخت و اظهار داشت: اگر عظمت امام حسین را درک کنیم عظمت 
مجالس حسینی را بیشتر درک خواهیم کرد؛ البته قطعاً نمی توانیم که آن طور که باید 
عظمت حضرت سید الشهدا )ع( را درک کنیم. وی افزود: امام صادق فرمودند هیچ فرشته 
مقربی و رسول مرسلی نیست مگر اینكه التماس می کنند تا به آنها اجازه داده شود به 
زیارت امام حسین بروند. مرحوم علامه شوشتری می فرمودند حائر سید الشهدا آنجایی 
نیست که پیكر مطهرش آنجا باشد بلكه هر کجا خیمه عزای اباعبدالله الحسین علیه 
السلام برپا شود آنجا حائر امام است. حجت الاسلام حسینی قمی با بیان اینكه حضور 
در مجالس حسینی زیارت آن حضرت است گفت: آدمی وقتی از زیادت امام حسین بر 
می گردد منادا می فرماید خدا گذشته تو را بخشید از نو شروع کن. مرحوم آیت الله حق 
شناس )ره( می فرمودند سعی کنید همه وقت خودتان را در دهه اول ماه محرم وقف 
امام حسین )ع( کنید؛ بنابراین در دهه اول متن زندگی انسان عزادارای برای حضرت 
باشد. امام صادق )ع( می فرمایند زمانی که نام امام حسین )ع( را در برابر امام سجاد )ع( 
می بردند دیگر کسی نمی توانست خنده ایشان را در آن روز مشاهده کند. این کارشناس 
مذهبی با بیان اینكه روضه خوانی در مجالس حسینی باید به قدری باشد که حق آن ادا 
شود ابراز کرد: نقل شده میرزای شیرازی هر روز وقتی می خواستند درس خود را آغاز 
کنند دو برنامه داشتند نخست بیان فرازهایی از کتاب شریف نهج البلاغه بود و دیگر روضه 
خوانی برای امام حسین )ع( بود که توسط یكی از شاگردان صورت می گرفت، یكی از 
همین روزها شاگرد روضه خوان روضه ای می خواند که آن روز کلاس میرزا تعطیل می شود 
و می گوید صبر کنید حق این روضه ادا شود بعد درس را آغاز می کنیم و تا ظهر ایشان 
اشک می ریزند و کلاس تعطیل می شود، روضه خوان این جمله را می خواند "و دخلت 
زینب علی ابن زیاد". وی با اشاره به اینكه قدر زیارت نامه ها را باید دانست و بیان کرد: 
حزن، غم و اندوه امام حسین )ع( را خداوند در دل مؤمنان قرار داده است برای همین 
در محرم حتی اگر مؤمن در اسارت باشد غم حضرت در دلش می نشیند. اراده و مقدرات 
الهی در مجالس حسینی امضا می شود. امام صادق )ع( فرمودند کسانی که منكر امام 

زمان هستند با آنان با سوره قدر احتجاج کنید و برایشان دلیل بیاورید.

عباس جعفری*
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ضرورت مهار زقره های سیاسی
اکنون که انتخابات پایان یافته اهل حل و عقد در 
باز  به سرعت  می بایست  سیاسی  مختلف  طیف های 
تعریفی از شرایط جدید جامعه ارائه دهند و مانع آن 
رویكردهای  و  رفتارها  سیاسی  زقره های  که  گردند 
که  واقفیم  بخشند.  تداوم  را  انتخاباتی  رقابت های 
منافع و ایده آل های این جماعت در مجادلات و حتی 
مخاصمات تأمین می شود و در دو طیف مطرح، افرادی 
را می شناسیم که نزاع و عداوت ورزی، جولانگاهشان 
است؛ از این رو هر مسئله ای را در بستری قرار می دهند که حل آن دشوارتر، بلكه حتی 

لاینحل شود.
در حالی که »نظام مسائل« ما در شرایط کنونی- چه در داخل، چه در منطقه و 
چه در سطح بین الملل- سطحی بسیار رفیع دارد اینان از سر عدم درک یا به دلایلی 
مجهول؟! در »حل مسئله« ساختارها را زمین گیر می سازند. رقیب رئیس جمهور 
منتخب با فاصله ای حدود سه میلیون پایگاه رأیی نزدیک به ۱۴ میلیون دارد؛ لذا اگر در 
برخوردهای ناپسند تبلیغاتی، جایگاه وی را اندک و ناچیز معرفی کرده ایم امروز باید آن 
را به بازوی موفقیت خود در امور وعده داده شده تبدیل سازیم؛ به عبارت دیگر برای فرد 
پیروز، اعتنا به ظرفیت های گوناگون در جامعه هم شرط عقل است و هم شرط موفقیت، 
به ویژه توجه به قابلیت های سامان یافته مدنی یک ضرورت در حكمرانی به حساب 

می آید.
همچنین اگر در جریان رقابت، رئیس جمهور منتخب تهدیدی غیر قابل کنترل 
معرفی می شد امروز موفقیت او می بایست موفقیت کشور دانسته شود. واقعیت آن 
است که نامزدهای مورد تأیید شورای محترم نگهبان نه فرشته بودند و نه دیو، و برای 
آن ها »رقیب هراسی« راهی سهل الوصول جهت نزدیكی به قدرت به حساب می آمده 
است که در تعارض بارز با معرفت یابی است. نگاهی گذرا به صف بندی ها در دور دوم 
انتخابات این واقعیت را روشن می سازد که در صورت آمادگی شخصیت های شاخص 
برای مهار نیروهای بی مایه و افراطی اطراف خود به سهولت امكان هم افزایی قابلیت ها 

وجود دارد.
رئیس جمهور منتخب برای اِشراف بیشتر بر امور و در استفاده از کارشناسان می تواند 
طرح های اقتصادی و… دولت سایه خود را مطالبه کند، و دولت سایه نیز با هدف تقویت 
دولت )آن گونه که در بیانیه تبریک اعلام آمادگی شده است( و عمق بخشی به شناخت 
جامعه راه حل های مكتوب خود را در معرض سنجش صاحب نظران و آحاد ملت قرار 
دهد؛ از این طریق بهترین موفقیت برای ترمیم گسست های اجتماعی رقم خواهد 
خورد. نباید از این مهم غفلت کرد که یكی از عوامل دوری گزینی اقشار غیر سیاسی 
جامعه از ورود به عرصه انتخابات مشاهده بداخلاقی های نیروهای جنجالی در دو طیف 

سیاسی است.
برخلاف تحلیل های بی اساس مخالفان نظام اسلامی مبنی بر این که هر کسی به 
پای صندوق های رأی نرفته معارض حاکمیت در ایران امروز است شاهد بودیم که در 
دور دوم قشر قابل توجهی )نزدیک به ده میلیون( ازمردم پس از دنبال کردن مناظرات 
دو طرفه به جمع بندی رسیدند و به دور از هیاهو صاحب شناخت شدند؛ لذا به رأی 
دادن ترغیب گشتند و از قضا رأیشان را صرفاً در سبد یكی از نامزدها قرار ندادند؛ 
بنابراین همه اقشار، به ویژه جوانان ما، به سادگی تحت تأثیر قرار نمی گیرند؛ با این 
سرمایه اجتماعی باید وارد تعاملاتی شویم که بتوانیم در سطح بین الملل نقش مهمتری 
ایفا نمائیم. اگر جوان اروپایی و آمریكایی، امروز به ضرورت نفی نژادپرستی و صهیونیسم 
رسیده است، جوان ایرانی چند دهه قبل آغازگر این مهم بود. جنس مطالبات جامعه 
ما در دیروز و امروز نیز نشان از فهم و درک والاتر دارد. حیف است که این قابلیت ها را 

نیروهای زقره سیاسی منفعل سازند.
مدیر دفتر مطالعات و تدوین تاریخ ایران

به دکتر پزشکیان یکسال  فرصت دهیم 
مسئولیت اجرای دولت چهاردهم در شرایط بحرانی 
کنونی بسیار دشوار و سخت است . بهترین همراهی با 
دولت اجازه دادن برای چینش نیروهای همكار خود و 

اجرای وعده های داده شده در انتخابات است.
انتخابات  و  تصمیمات  از  برخی  اگر  است  طبیعی 
ایشان مورد نظر ما نباشد . اما او به مانند یک مربی 
فوتبال هیچگاه دوست ندارد تیمش بازنده و شرمنده 

ملت شود.
علم و عقل مدیریتی به ما می گوید حداقل یكسال تا دوسال با سكوت و همراهی 

اجازه بدهیم تا دولت تیم خود را مستقر ودر اسرع وقت برنامه های خود را اجراکند.
این حق برای ملت و نخبگان و کارشناسان محفوظ است تا در صورت نا کامی پس 
از دادن فرصت لازم به دولت نقد های خود را همراه با ارائه راهكارهای ها مناسب ارائه 
دهند البته دولت هم حق اشتباه و خطا و محصور شدن در دامن عده ای محدود از 

بازنشستگان سیاسی وحزبی را ندارد .
دکتر پزشكیان باید با اعلام شاخص های مدیران خود طی یک فراخوان عمومی در 
خواست کند تا علاقمندان به رشد و توسعه کشور از طریق ارسال رزومه در سازندگی 

کشورمشارکت و سهیم باشند.
نظام  شایسته سالاری   استقرار  و  فراجناحی  نگاه   با  دولت چهاردهم  امیدواریم 
همزمان با گام دوم انقلاب منشا تحولات اساسی در کشور باشد تا دوباره امید همراه با 

نشاط اجتماعی در جامعه ایرانی را شاهد باشیم.
یكسال به دکتر پزشكیان فرصت دهیم و بعدا عملكرد ایشان را نقد و تحلیل کنیم .

                                                                                                               عضو هیات علمی دانشگاه

محمدعلی انصاری: 

کسی  نباید حضور مردم   در انتخابات را 
مصادره کند

دبیر ستاد مرکزی بزرگداشت امام خمینی)س(، با اشاره به اینكه انتخابات امسال  
بسیار پرمعنا بود، گفت :انتخابی که به هر دلیل و شكلی در مرحله اول آنچنان که 
جامعه و رهبری انتظار داشتند، انجام نشد. ولی ملت ایران به مجرد اینكه متوجه شدند 
که دشمن ممكن است از این حرکت سوء استفاده کند، این ملت چه کار کرد؟ در این 
مرحله دوم کسانی  در انتخابات شرکت  کردند که قسم جلاله خورده  بودند در هیچ 
انتخاباتی شرکت  نكنند. سؤال می کردند که ما برای اینكه می خواهیم قسم خودمان را 
بشكنیم، چه کار باید بكنیم؟ این یک تلنگر مهمی به همه آحاد مملكت است و کسی  
نباید این حضور مردم  را مصادره کند. حجت الاسلام و المسلمین محمدعلی انصاری در  
مراسم تجلیل از دست اندرکاران سی و پنجمین سالگرد بزرگداشت امام خمینی)س( 
تأکید کرد: پیروز این صحنه مكتب امام، راه امام و پیوند مردم با اندیشه امام و رهبری 
است؛ که وقتی احساس تكلیف و وظیفه می کنند، در صحنه حاضر می شوند و دین 
خودشان را به امام و انقلاب ادا می کنند. البته من عقیده دارم اگر عرصه های سیاسی 
را در آینده باز کنیم، یقین داشته  باشیم بیش از این شرکت  می کنند. بعد از شهادت 
آیت الله رئیسی و همراهان ایشان که داغ بسیار تلخی برای جامعه بود، من فكر می کنم 

ملت شیرینی حماسه خودش را در این صحنه بزرگ دارد لمس می کند.
وی افزود: ملت  باید در راه  تقویت نظام، دولت و آرمان های امام و پیروی از مقام معظم 
رهبری جدی تر باشند. وقتی رهبری فرزانه می فرمایند راه را برای حضور حداکثری باز 
کنید، کسانی که به هر شكلی هم با نظام فاصله ای دارند، بیایند، باید از الآن مسئولین 
ما در فكر برنامه ریزی، سیاستگذاری و اعتماد به مردم  و حضور آنها در صحنه ها باشند.

دبیر ستاد مرکزی بزرگداشت امام خمینی)س(، یادآور شد: دولت  منتخب هم یكی 
از فرزندان  مكتب  امام  است. آقای دکتر پزشكیان یكی از رزمندگان دفاع مقدس است  
این خدمت  باکری ها، همت ها و خرازی ها خدمت  کرده  است.  که در کنار شهید 
شایسته خیلی مهم است که یک پزشک در جایگاه وزارت و فوق تخصص جراحی قلب 
و دوره های مدیریتی کافی، با دست خودش در روستاهای دور افتاده مملكت و در میان 

مردم فقیر، درمانگاه درست کند و معالجه مجانی داشته باشد.
وی افزود: فكر نكنید که هر کدام از نامزدها به پیروزی می رسیدند روز شادمانی آنها 
بود. هر رئیس جمهوری که در طول دوران بعد از پیروزی انقلاب دیده ایم، غیر از دوران 
چند ماهه بنی صدر که با تكبر و مطالبه بی جا از مردم مواجه بودیم، می گفتند احساس  
می کنیم بارهای سنگین همه  ملت  بر دوش  ما است. کسانی که در صحنه رقابت بودند، 
رقابت را پرشور و دیدگاه های خودشان را جدی مطرح کردند. ما ان شاءالله یک راه 

همدلی و برادری را در پیش روی داریم.

اخبار

سازمان ملل:

 مشتاق همکاری با رئیس جمهور جدید 
ایران هستیم

استفان دوجاریک سخنگوی سازمان ملل متحد اعلام کرد که این نهاد بین 
المللی مشتاق همكاری با مسعود پزشكیان رئیس جمهور جدید ایران است.

استفان دوجاریک سخنگوی سازمان ملل روز دوشنبه به وقت محلی در جمع 
خبرنگاران در پاسخ به سوالی درباره نظر آنتونیو گوترش دبیرکل سازمان ملل 
درباره انتخابات ریاست جمهوری ایران گفت: ما مشتاق همكاری با رئیس جمهور 

جدید ایران هستیم.
این در حالی است که وزارت امور خارجه آمریكا در نخستین واکنش به نتایج 
انتخابات ریاست جمهوری ایران، با تكرار اظهارات مداخله جویانه با ادعای اینكه 
انتخابات در ایران آزاد و عادلانه نبوده است،گفت: نتیجه انتخابات تاثیر قابل 

توجهی در رویكرد آمریكا به ایران نخواهد داشت.
به گزارش ایرنا، یک سخنگوی وزارت خارجه آمریكا روز شنبه به وقت محلی در 
نخستین واکنش به نتایج انتخابات ریاست  جمهوری ایران ادعا کرد که انتخابات 
ریاست جمهوری ایران "آزاد یا عادلانه" نبود و "به تغییر اساسی در مسیر ایران 
منجر نخواهد شد". این سخنگوی وزارت خارجه آمریكا در گفتگو با رسانه های 
آمریكایی مدعی شد که »در نتیجه، تعداد قابل توجهی از ایرانی ها تصمیم گرفتند 
به هیچ عنوان در آن شرکت نكنند« و دولت آمریكا انتظار ندارد که ین انتخابات به 
تغییرات اساسی در مسیر ایران یا احترام متقابل بیشتر به حقوق شهروندان منجر 
شود. این سخنگوی وزارت خارجه آمریكا در پیام خود به رسانه های آمریكایی 
ادعا کرد: »انتخابات تاثیر قابل توجهی در رویكرد ما به ایران نخواهد داشت. 
نگرانی های ما در مورد رفتارهای ایران تغییری نكرده است. در همین حال،  
تا زمانی که دیپلماسی منافع آمریكا را پیش می برد، ما همچنان به دیپلماسی 

متعهد هستیم.«
 

آیت الله آملی لاریجانی:

 مجمع تشخیص آماده همکاری با دولت 
چهاردهم است

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام ضمن تبریک به مسعود پزشكیان، رئیس 
جمهور منتخب چهاردهمین دوره ریاست جمهوری، بر تعامل و همكاری همه 
دلسوزان با دولت چهاردهم تاکید کرد و گفت: مجمع تشخیص نیز در چارچوب 
قانون برای تسهیل این مسیر آمادگی خود را برای همكاری و مساعدت اعلام 
می کند. آیت الله صادق آملی لاریجانی رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام 

درپیامی انتخاب »مسعود پزشكیان« را تبریک گفت.
متن کامل پیام او به شرح زیر است:انتخاب جنابعالی را از سوی ملت سرافراز 
ایران اسلامی به عنوان رئیس جمهور در چهاردهمین دوره انتخابات ریاست 
جمهوری تبریک و تهنیت می گویم. مشارکت پرشور ملت بزرگوار و همیشه در 
صحنه ایران عزیز، با دوبار حضور در پای صندوق های چهاردهمین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری، خلق حماس ای جدید بود. ملت بزرگ ایران ضمن استیفای 
جلوه های  شرعی،  تكلیف  به  عمل  و  جمهور  رئیس  انتخاب  در  خویش  حق 
دیگری از مردم  سالاری دینی را در منظر جهانیان به نمایش گذاشتند و برعزت 
نظام جمهوری اسلامی افزودند و دشمنان کشور را ناامید کردند. با تبریک این 
موفقیت به محضر مقام معظم رهبری مدظله العالی، حضرتعالی و مردم فهیم 
اجرایی،  مدیریتی،  ارزنده  سوابق  از  بهره مندی  با  جنابعالی  امیدوارم  ایران، 
تقنینی و روحیه جهادی با استفاده از همه استعدادها و ظرفیت های فراوان کشور 
خصوصا جوانان عالم، متدین و پر تلاش و نیز تعامل و همدلی با همه دلسوزان و 
کارشناسان متعهد، در مسیر اعتلا و پیشرفت کشور و رفاه اقتصادی و اجتماعی 
مردم عزیز گام بردارید. مجمع تشخیص مصلحت نظام نیز درچارچوب قانون 
برای تسهیل این مسیر آماده همكاری و مساعدت می باشد و از هیچ کمكی در راه 

رسیدن به اهداف مقدس جمهوری اسلامی دریغ نخواهد نمود.
دوام سلامتی و توفیقات روزافزونتان را از درگاه خداوند متعال مسئلت دارم.

 
حشمت الله فلاحت پیشه: 

پزشکیان به هیچ کسی غیر از مردم، 
مدیون نیست

رئیس پیشین کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس دهم شورای 
اسلامی گفت: آقای پزشكیان به هیچ کسی غیر از مردم مدیون نیست و لذا 
برآورده کردن خواسته های مردم قطعا ارزشمند تر از برآورده کردن انتظارات 

مدیران فرصت طلب است.
حشمت الله فلاحت پیشه در گفت و گویی درباره لزوم همدلی میان جریان های 
سیاسی کشور و رئیس جمهور منتخب عنوان کرد: آقای پزشكیان در انتخاباتی 
کم سابقه در شرایط امروز کشور، رئیس جمهور منتخب ایران شد. ایشان در حال 
حاضر با سه گروه مواجه هستند؛ طرفداران خوش قلب، رقبای خالص و صاحبان 
قهر بر حق. وی ادامه داد: طرفداران خوش قلب آقای پزشكیان این بار به وعده 
های ایشان دل بستند و از ایشان حمایت کردند. اجرای آزادی های مدنی، رفع 
مشكلات اقتصادی و گشایش تنگناهای خارجی از مهم ترین وعده های رئیس 
جمهور منتخب بوده است و طرفداران ایشان علاقمه مند به عملی شدن این 
وعده ها هستند. در مورد رقبای خالص نیز آقای پزشكیان باید از روحیه جوان و  
پرانرژی کشور و رقبایشان استفاده کند و اجازه ندهد رقابت های انتخاباتی ادامه 
پیدا کند و اجازه دهد این رقابت تبدیل به رفاقت شود؛ در غیر این صورت شرایط 
خوبی در کشور حاکم نخواهد شد. فلاحت پیشه عنوان کرد: از سوی دیگر برای 
اولین بار در انتخابات ریاست جمهوری بود که دوگانه چپ و راست را نداشتیم و به 

جای آن منتقد و حامی وضع موجود را داشتیم.
 دولت آقای پزشكیان نیز تلاش کرد از دوگانگی ها عبور کند و بنابراین لازم 
است از مدیران با برنامه و خوش عملكرد استفاده کند. ایشان نیز ممكن است 
در معرض فرصت طلبی های مدیریتی قرار بگیرد؛ در واقع خیلی از مدیرانی که 
مردم از عملكرد آنان راضی نبودند از فعالان روز شنبه شدند و این برای یک رئیس 

جمهور مستقل خطرناک است.

سرلشکر رشید:

 نیروهای مسلح هرگونه توفیقات دولت را 
توفیق خود می داند 

فرمانده قرارگاه مرکزی حضرت خاتم الانبیاء)ص( در پیامی، کسب اکثریت آرای 
ملت را به مسعود پزشكیان رئیس جمهور منتخب تبریک گفت و نوشت: نیروهای 

مسلح هرگونه توفیقات دولت را توفیق خود می داند.
سرلشكر پاسدار غلامعلی رشید در پیامی خطاب به مسعود پزشكیان نوشت: 
موفقیت جنابعالی در جلب اعتماد و کسب اکثریت آرای ملت سربلند ایران 
اسلامی، برای تصدی سمت خطیر ریاست جمهوری اسلامی ایران، عطیه ای 
الهی و فرصتی مغتنم از جانب خدای سبحان و کریم برای خدمت به مردم شریف 
و تحقق و صیانت از آرمان های متعالی نظام اسلامی و منویّات حكیمانه رهبر کبیر 

انقلاب اسلامی حضرت امام خمینی)ره( است.
وی در پیام خود آوره است: این توفیق بزرگ را به جنابعالی که از سابقه مدیریت 
جهادی و انقلابی و روحیه و منش مردمی و حضور موثر و پیوسته در میدان های 
دفاع از انقلاب اسلامی در برهه های مختلف برخوردار بوده اید، صمیمانه تبریک 

می گویم.
فرمانده قرارگاه مرکزی حضرت خاتم الانبیاء)ص( تاکید کرد: نیروهای مسلح 
جمهوری اسلامی ایران به منزله بازوی دفاعی-امنیتی نظام و یكی از ارکان اصلی 
اقتدار ملی، مانند همیشه، تمام ظرفیت های خود را در چارچوب ماموریت های 
مصوب و تدابیر فرمانده معظم کل قوا حضرت امام خامنه ای )مدظله العالی(، 
در مسیر حمایت و پیشبرد برنامه ها و تحقق اهداف قانونی دولت جنابعالی قرار 

خواهد داد و هرگونه توفیقات دولت را توفیق خود می داند.

رئیس جمهور منتخب مردم ایران در نامه ای خطاب به دبیرکل حزب الله لبنان اعلام 
کرد: حمایت از مقاومت باقدرت تداوم خواهد داشت.

مسعود پزشكیان رئیس جمهور منتخب مردم ایران در پیامی از سید حسن نصرالله 
دبیرکل حزب الله لبنان قدردانی کرد.

متن کامل نامه پزشكیان به دبیرکل حزب الله لبنان به شرح زیر است:
جناب آقای سید حسن نصرالله
دبیر کل محترم حزب الله لبنان

با سلام و با تشكر فراوان، پیام ارزشمند و محبت آمیز جنابعالی در پی انتخاب 
اینجانب به عنوان رئیس جمهوری اسلامی ایران را دریافت کردم.

جمهوری اسلامی ایران همواره پشتیبان مقاومت مردم منطقه در مقابل رژیم 
نامشروع صهیونیستی بوده است. حمایت از مقاومت ریشه در سیاست های اصولی 
نظام جمهوری اسلامی ایران، آرمان های امام راحل )ره( و رهنمود های مقام معظم 

رهبری دام ظله العالی داشته و باقدرت تداوم خواهد داشت.
اطمینان دارم جنبش های مقاومت در منطقه اجازه نخواهند داد این رژیم به 
سیاست های جنگ افروزانه و جنایت کارانه خود علیه مردم مظلوم فلسطین و دیگر 
ملت های منطقه ادامه دهد. از دعا های خالصانه جنابعالی برای اینجانب سپاسگزارم 
و از خداوند متعال برای جنابعالی مزید عزت و سرافرازی، برای مردم لبنان سعادت و 

پیشرفت و برای مجاهدین قهرمان مقاومت نصرت الهی مسئلت می کنم.
برای روابط با کشور دوست و همسایه روسیه اهمیت زیادی قائل هستیم

رئیس جمهور منتخب همچنین  در پاسخ به تماس تلفنی ولادیمیر پوتین رئیس 
جمهوری روسیه گفت: برای روابط با کشور دوست و همسایه روسیه اهمیت زیادی 

قائل هستیم و بی تردید این روابط را تقویت خواهیم کرد.
ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روسیه روز دوشنبه ۱۸ تیر ۱۴۰۳ در تماس تلفنی 
با دکتر مسعود پزشكیان انتخاب وی به عنوان رئیس جمهور منتخب ملت ایران را 
تبریک گفت. رئیس جمهور روسیه در تماس تلفنی با رئیس جمهور منتخب ضمن 
آرزوی موفقیت برای دکتر پزشكیان در مسئولیت بزرگ پیش رو و همچنین بهروزی و 
رفاه برای ملت ایران، با بیان اینكه روابط جمهوری اسلامی ایران و روسیه در عالیترین 
سطح برقرار است، ابراز امیدواری کرد این روابط در دوران ریاست جمهوری رئیس 
جمهور منتخب و با اجرای توافقات صورت گرفته میان دو کشور در دولت شهید 
رئیسی تداوم یابد. ولادیمیر پوتین همچنین با اشاره به همكاری های رو به گسترش 
ایران و روسیه به ویژه در بخش انرژی و حمل و نقل، ضمن دعوت از دکتر پزشكیان 
برای شرکت در اجلاس آتی بریكس در کازان، بر آمادگی روسیه برای امضای توافقنامه 

جامع همكاری دو کشور در حاشیه این اجلاس تاکید کرد.
رئیس جمهوری منتخب نیز در در این تماس تلفنی، ضمن قدردانی از پیام تبریک 
گرم و محبت آمیز رئیس جمهور روسیه گفت: برای روابط با کشور دوست و همسایه 

روسیه اهمیت زیادی قائل هستیم و بی تردید این روابط را تقویت خواهیم کرد.
دکتر مسعود پزشكیان همچنین بر اهتمام دولت جدید نسبت به پیگیری و اجرای 

توافقات صورت گرفته در دولت شهید رئیسی تاکید کرد.
پیمان های  و  سازمان ها  در  کشور  دو  همكاری های  منتخب  جمهوری  رئیس 
بین المللی و منطقه ای نظیر شانگهای، بریكس و اوراسیا را حائز اهمیت دانست و 
گفت: اسناد توافقنامه همكاری جامع ایران و روسیه نهایی شده و آماده هستیم در 

حاشیه اجلاس بریكس در روسیه آن را به امضا برسانیم.

روابط ایران و ترکیه دارای سابقه ای طولانی است 
رجب طیب اردوغان رئیس جمهوری ترکیه  نیزدر تماسی تلفنی با مسعود پزشكیان 

رئیس جمهوری منتخب گفت وگو کرد.
رئیس جمهوری ترکیه در این تماس تلفنی با بیان اینكه روابط ایران و ترکیه دارای 
سابقه ای طولانی است، اظهار داشت: معتقد هستم در دوره جدید نیز این روابط در 

هر زمینه ای توسعه خواهد یافت.
در این گفت وگو روابط دو جانبه، مسائل منطقه ای و بین المللی مورد بحث و بررسی 

قرار گرفت.
عزم من بهبود شرایط اقتصادی و معیشت مردم است

رئیس جمهور منتخب  همچنین در دیدار با طیب نیا بر عزم خود برای بهبود شرایط 
اقتصادی و معیشت مردم تاکید و از حضور و کمک های طیب نیا در کارزار انتخاباتی 

خود تشكر کرد.
»علی طیب نیا« وزیر اسبق امور اقتصادی و دارایی صبح امروز -دوشنبه ۱۸ تیر 
۱۴۰۳- با حضور در دفتر »مسعود پزشكیان« رئیس جمهور منتخب، با وی دیدار 
و ضمن تبریک کسب رای اعتماد مردم، برای او در مسیر خدمت به مردم و رفع 

مشكلات به خصوص بهبود وضعیت معیشتی مردم آرزوی موفقیت کرد.
پزشكیان نیز در این دیدار بار دیگر بر عزم خود برای بهبود شرایط اقتصادی و 
معیشت مردم تاکید و از حضور و کمک های طیب نیا در کارزار انتخاباتی خود تشكر 

کرد.
آرزوی موفقیت عارف برای پزشکیان در عمل به وعده و شعارهای انتخاباتی

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام ظهر نیز روز دوشنبه در دیدار با مسعود 
پزشكیان برای رئیس جمهور منتخب در عمل به وعده ها و شعارهای انتخاباتی خود و 

خدمت به ملت شریف ایران اسلامی آرزوی موفقیت کرد.
»محمدرضا عارف« عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام ظهر اروز دوشنبه در 
دیدار با مسعود پزشكیان برای رئیس جمهور منتخب در عمل به وعده ها و شعارهای 

انتخاباتی خود و خدمت به ملت شریف ایران اسلامی آرزوی موفقیت کرد.
پزشكیان رئیس جمهور منتخب نیز در این دیدار از حمایت های بی دریغ و حضور و 

ابراز محبت عارف قدردانی کرد.
قدردانی از پورمحمدی در کمک به رقابتی شدن فضای انتخابات

نامزد  و  مبارز  روحانیت  جامعه  دبیرکل  پورمحمدی  مصطفی  حجت الاسلام 
چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری نیز صبح دوشنبه با حضور در دفتر 
رئیس جمهور منتخب با وی دیدار و ضمن تبریک انتخاب وی از سوی مردم برای 

او آرزوی موفقیت کرد.
پزشكیان نیز در این دیدار ضمن تشكر از ابراز محبت حجت الاسلام پورمحمدی از 
حضور جدی وی در رقابت های انتخاباتی و کمک به رقابتی شدن فضای انتخاباتی 
و تلاش برای افزایش مشارکت مردم با طرح مباحث مهم و موثر سیاسی، اقتصادی، 

اجتماعی و فرهنگی قدردانی کرد.
دولت چهاردهم به ارتقای سلامت جامعه توجه دارد

علیرضا مرندی رئیس فرهنگستان علوم پزشكی نیز با حضور در دفتر مسعود 
پزشكیان، انتخاب وی به عنوان نهمین رئیس جمهوری اسلامی ایران را تبریک گفت.
 مرندی در این دیدار برای رئیس جمهور منتخب در جایگاه خدمت رسانی به مردم و 

همچنین پیشبرد اهداف نظام سلامت کشور آرزوی موفقیت کرد.
پزشكیان نیز بر توجه ویژه دولت چهاردهم به ارتقای سلامت جامعه به عنوان یكی از 

مهمترین بخش های سند چشم اندازه توسعه کشور تاکید کرد.
 تاکید پزشکیان بر حفظ حقوق اجتماعی و احترام به کرامت مردم 

فرمانده کل انتظامی کشور نیز با حضور در دفتر »مسعود پزشكیان« کسب اعتماد 
مردم از سوی رئیس جمهور منتخب را تبریک گفت و برای وی آرزوی موفقیت کرد.

روز -دوشنبه ۱۸  انتظامی کشور، صبح  فرمانده کل  رادان«  »سردار احمدرضا 
تیر ۱۴۰۳- در دیدار با رئیس جمهور منتخب تصریح کرد: نیروی انتظامی همواره 
با زعامت فرمانده کل قوا با دولت برخاسته از اراده ملت و در انجام وظایف قانونی 

همكاری کرده است.
مسعود پزشكیان نیز در این دیدار ضمن تاکید بر حفظ حقوق اجتماعی و احترام به 
کرامت مردم، از ابراز محبت سردار رادان و خدمات خالصانه همه نیروهای انتظامی در 
عرصه های مختلف، به ویژه تلاش برای برگزاری انتخابات اخیر ریاست جمهوری در 

سایه امنیت و نظم کامل، قدردانی کرد.

پزشکیان خطاب به سیدحسن نصرالله: 

حمایت از مقاومت با قدرت تداوم خواهد داشت

عباس سلیمی نمین*

دکتر علی محمدی*

رئیس قوه قضاییه با قدردانی از مشارکت هوشمندانه مردم در انتخابات گفت: باید در 
انتخاب کابینه فعال و در تراز نظام اسلامی به رئیس جمهور منتخب کمک کنیم.

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در سخنانی در نشست شورای عالی قوه 
قضاییه با اشاره به برگزاری مرحله دوم انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم و مشخص 
شدن رئیس جمهور منتخب با آرای ملت، گفت: لازم می دانم مجدداً از مردم گرانقدر 
ایران اسلامی که با شور و شعف و احساس مسئولیت بیشتر در مرحله دوم انتخابات 
ریاست جمهوری چهاردهم شرکت کردند و به ندای رهبری معظم انقلاب پاسخ گفتند، 
تقدیر و تشكر کنم و از همه دست اندرکاران اجرایی، نظارتی، قضایی، امنیتی، نظامی 
و انتظامی که بعد از حادثه ی جانكاه شهادت رئیس جمهور محبوب، بلافاصله مقدمات 
برگزاری انتخابات را در موعد مقرر و بدون تأخیر فراهم آوردند و نتیجتاً انتخاباتی آرام و امن 

و سالم را برگزار کردند، قدردانی به عمل آورم.  
وی بیان داشت: همچنین باید از مقامات و مسئولان ذیصلاح قضایی اعم از دادستان 
کل، دادستان های سراسر کشور، معاون پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه و نمایندگان 
دستگاه قضایی در کمیسیون بررسی تبلیغات انتخاباتی که بصورت شبانه روزی به انجام 
وظایف و مسئولیت های خود در جهت برگزاری سالم انتخابات مشغول بودند، تقدیر کنم.  

ویژگی های انتخابات اخیر بی نظیر یا کم نظیر بود
رئیس دستگاه قضا با تبیین و تشریح ویژگی ها و خصیصه های بعضاً بی نظیرِ مرحله 
دوم انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم که در روز جمعه گذشته )۱۵ تیر( برگزار شد، 

تصریح کرد: تجربه در ایران و جهان نشان داده است که مردم برای شرکت در مرحله 
دوم انتخابات، میل و اشتیاق کمتری دارند، اما در انتخابات اخیر شاهد بودیم که میزان 
مشارکت مردم در مرحله دوم نسبت به مرحله نخست افزایش داشت و حتی از تعداد آرای 
باطله نیز کاسته شده بود که این امر به وضوح بیانگر هوشمندی و هوشیاری مردم ماست.  
رئیس عدلیه بیان داشت: مشارکت هوشمندانه مردم در انتخابات ریاست جمهوری و 
برگزاری این انتخابات در نهایت آرامش و امنیت، تیر سنگینی را بر سینه دشمنان و بدخواهان 
نظام و ملت ایران فرود آورد و آنان را که برای ضربه زدن به کشور ما امیدوار شده بودند، به وادی 

یأس و سرخوردگی کشاند و بعضاً میان آن بدخواهان، شكاف و گسست ایجاد شد.  
 موظفیم به رئیس جمهور منتخب کمک کنیم

قاضی القضات با اشاره به مشخص شدن رئیس جمهور منتخب با آرای ملت، اظهار کرد: 
اکنون فصل همدلی و وفاق بیشتر است؛ حالا وظیفه و مسئولیت خطیر و سنگینی بر 
دوش همه ما به ویژه رئیس جمهور منتخب است و همه ما وظیفه داریم او را در شؤون 
مختلف یاری رسانیم؛ همانطور که خودِ رئیس جمهور منتخب مكرراً گفته اند، در جهت 
اجرای سیاست های کلی نظام )ابلاغی از سوی مقام معظم رهبری( و برنامه هفتم و 
تحقق انتظارات بحق مردم و گسترش عدالت اجتماعی و رسیدگی به محرومان و طبقات 
کمتربرخوردار و تعالی کشور و نظام و پیشرفت و آبادانی کشور و رفاه مردم، رئیس جمهور 
مسئولیت خطیری برعهده دارد و حتما در این جهت کمر همت می بندند و ما نیز موظف 

به مساعدت و کمک به او هستیم.

رئیس قوه قضاییه تاکید کرد؛

کمک به رئیس جمهور منتخب در انتخاب کابینه فعال و در تراز نظام اسلامی 

تاکیدات رهبر  به  با اشاره  سرپرست ریاست جمهوری 
است،  الناس  حق  مردم«  »رای  اینكه  بر  مبنی  انقلاب 
تصریح کرد: دولت در انتخابات حق الناس را به طور کامل 

صیانت کرد و این بجز با بی طرفی، امكانپذیر نیست. 
در  جمهوری  ریاست  سرپرست  مخبر«  »محمد 
گفت وگویی با رسانه KHAMENEI.IR با اشاره به اینكه 
برگزاری انتخابات ریاست جمهوری طی ۵۰ روز تنها با 
راهنمایی، ارشاد و پشتیبانی حضرت آیت الله خامنه ای 
میسر شد، تصریح کرد: کار یک ساله را در ۵۰ روز انجام 
شد، آن هم در شرایطی که رئیس جمهور عزیز به شهادت 
رسیدند. وی افزود: در این میان چند موضوع مهم و کلیدی 
بود باید به نحو احسن انجام می شد؛ آغاز اجلاس خبرگان، 
شروع به کار مجلس، امور جاری کشور که دستور صریح آقا 

بود که به هیچ وجه نباید خللی در آن ایجاد شود.
مخبر ادامه داد: مدیریت همه این امور توسط دولت، 

کار سختی بود اما به حمدالله خداوند کمک کرد و این کار 
انجام شد. سرپرست ریاست جمهوری با اشاره به اینكه 
معمولا برای انتخابات ریاست جمهوری از یک سال قبل 
تدارک دیده می شد، گفت: در دولت سیزدهم این کار در 
طول ۵۰ روز انجام شد که حتی دور دوم هم در همین ۵۰ 
روز بود و لذا تمام دولت و دستگاه های حاکمیتی به جد 
کمک کردند و در راس همه اینها مردم بودند، مردم مایه 
دلگرمی و وسیله انجام کارهای ما بودند، الحمدالله و خدا را 
شاکریم که انتخابات سالم با امنیت کامل و بدون هیچگونه 
خللی برگزار شد. محمد مخبر با اشاره به تاکیدات رهبر 
انقلاب مبنی بر اینكه هر »رای« حق الناس است، تصریح 
کرد: دولت و برگزارکننده انتخابات حق الناس را به طور 
کامل صیانت کرد و این بجز با بی طرفی، امكانپذیر نیست.
وی افزود: افراد نظراتی دارند اما مجموعه دولت انصافا در 
انتخابات بی طرفی را به صورت تمام و کمال رعایت کرد. 

امكانات وسیعی برای نظارت دیده شد. به موازات امكانات 
رسمی، شبكه مردمی دیگری نیز نظارت کردند و بحمدالله 
انتخابات در نهایت صحت و سلامت برگزار شد و تا امروز 
شاهد هیچ اعتراضی نبودیم. سرپرست ریاست جمهوری 
در بخش دیگری از صحبت های خود به سجایای اخلاقی 
و کاری شهید آیت الله رئیسی اشاره کرد و ادامه داد: توفیق 
بزرگ شهید آیت الله رئیسی این بود که معنویت و مدیریت را 
با هم داشت؛ در مدیریتش معنویت، دینداری و خداباوری 
را  را مشاهده می کردید و در خداباوری اش هم مدیریت 
می دیدید. واقعا مقید بود که تدابیر آقا تمام و کمال رعایت 
شود. به دلیل دینداری هیچ وقت احساس یاس و بن بست 
نمی کرد. در حل مسائل کشور به ظرفیت های داخلی فوق 
العاده اطمینان داشت و واقعا مردم باور بود و باور داشت 
که مردم صاحب انقلاب هستند و باید به این مردم خدمت 

کرد.

سرپرست ریاست جمهوری:

دولت در برگزاری انتخابات بی طرفی را رعایت کرد

فرمانده کل سپاه گفت: در همین انتخابات مشاهده 
کردید به محض اینكه دشمن شروع کرد به زخم زبان که 
ایرانی ها به نظام ادبار کردند، مردم در عرض ۳-۴ روز به 
صحنه برگشتند و یكباره مشارکت از ۴۰ درصد به ۵۰ درصد 
افزایش یافت و دوباره محاسبات دشمن بهم ریخت و مایوس 

و خاموش شد و آرام گرفت.
سرلشكر سلامی در آیین افتتاح دوره ۲۹ طرح ولایت با 
بیان اینكه این آمریكا آمریكای ۲۰-۳۰ سال پیش نیست، 
گفت: ما قدرت آمریكا را مستهلک کرده ایم، این آمریكا 
کوچک و ضعیف شده است و قدرت اثر خویش را به خاطر 

استحكاک و فرسایشی که انقلاب اسلامی در او ایجاد کرده 
به تدریج از دست داده است. فرمانده کل سپاه گفت: گر 
همه قدرت های غیرالهی که برخی ها مقتدر می نامند جمع 
شوند قدرت آفرینش یک پشه را ندارند. سرلشكر سلامی 
در پاسخ به این شبهه که شبهه »حمله به عین الاسد در حد 
و اندازه انتقام از سردار سلیمانی نبود« توضیح داد: این 
حرف در برابری و تناظر درست است، ولی در تاثیر موضوع 
می کنید  حمله  پایگاه  یک  به  شما  وقتی  می کند.  فرق 
یعنی به تمامیت یک قدرت یعنی بی اعتنایی به تمام آن 
قدرت یعنی درک حقیقت که شما در میدان پیروز هستید 

و از چیزی نمی ترسید؛ پشت این چكاندن یک ماشه یک 
شجاعتی است که فقط از کسی بر می آید که به قدرتی 
ماورای قدرت انسان ها متكی است و می تواند مسئولیت 

چنین تصمیمی را برعهده بگیرد.
آمریکا در باطن سست و دچار

 پوکی استخوان شده است
فرمانده کل سپاه گفت: ما قدرت آمریكا را مستهلک 
کرده ایم، این آمریكا کوچک و ضعیف شده است و قدرت 
اثر خویش را به خاطر استحكاک و فرسایشی که انقلاب 

اسلامی در او ایجاد کرده به تدریج از دست داده است.

فرمانده کل سپاه :
با افزایش مشارکت از ۴0 به ۵0 درصد، محاسبات دشمن بهم ریخت
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5 خوردنی برای مبارزه با آلودگی هوا  چگونه با افزایش وزن فرزندمان مقابله کنیم؟
موضوع چاقی فرزندان همیشه چالشی پراسترس به همراه دارد. به ویژه 
برای والدینی که از یک سو متوجه جدی بودن مشكل هستد و از سوی دیگر، 
مشتاق هستند تا اعتماد به نفس کودک را تقویت کنند و او را متوجه احساس 
پذیرش بی قید و شرط کنند چون که صحبت کردن در مورد مشكل وزن برای 

او به موضوعی بسیار حساس تبدیل می شود.
اضافه وزن و سلامت روان

الجزیره نوشت: »در مطالعه ای که در سال ۲۰۲۳ منتشر شد و شامل بیش 
از ۱۸۰۰۰ کودک از بریتانیا بود، محققان دریافتند که افزایش رضایت کودکان 
از ظاهر و اعتماد به نفس خود از اوایل نوجوانی می تواند به محافظت در برابر 

اثرات منفی اضافه وزن بر سلامت روان آنها کمک کند.
به گفته هانا کریس، نویسنده اول این مطالعه، علیرغم اهمیت حفظ وزن 
سالم کودک، این امر نباید به بهای سلامت روان او یا از طریق انگ زدن به 
اضافه وزن اتفاق بیفتد، که منجر به کاهش اعتماد به نفس و طولانی شدن 
آن می شود. برخی از کودکان به دلیل اضافه وزن دچار مشكلات روزمره مانند 
آزار و اذیت، قلدری و ناتوانی در شرکت در فعالیت های ورزشی می شوند که بر 

سلامت روان آنها تأثیر می گذارد.
 ممكن است کودک خود را در یک دایره بسته گیر بیاندازد، چون فشارهایی 
که در نتیجه افزایش وزن در معرض آن قرار می گیرد، او را به دنبال راحتی در 
خوردن غذا می کشاند، که منجر به افزایش وزن بیشتر می شود و نتیجه نهایی 
آن این است که باعث می شود فرد احساس کند عادات غذایی او نمی تواند 
تغییر کند. اگرچه حفظ وزن مناسب برای کودک مهم است، اما این امر نباید 

به ضرر سلامت روان او باشد 
افزایش وزن کودک؛ افزایش وزن نوجوان

علل افزایش وزن در کودکان و نوجوانان متفاوت است. این عوامل شامل 
دلایل ژنتیكی، هورمونی یا رفتاری مرتبط با خوردن کالری اضافی و عدم 
فعالیت بدنی است. به ویژه اینكه در سال های اخیر ساعاتی که کودکان در 
مقابل نمایشگرها می گذرانند افزایش یافته و می توان دلایل آن را آموزش 
های مجلازی دوران همه گیری کرونا و یا شاید  دلایل اقتصادی و اجتماعی 
ناشی از کاهش درآمد خانواده و ناتوانی فرزندان در دسترسی به غذای سالم 

یا فضاهای ورزشی دانست.

بدون استرس روانی از شر اضافه وزن خلاص شود
قبل از شروع کمک به کاهش وزن کودک، ابتدا باید شاخص توده بدن 
را محاسبه کنید. به خصوص که کودکان برای رشد و تكامل مناسب نیاز به 
خوردن غذای کافی دارند که به معنای رصد کردن میزان مورد نیاز کالری 
است. کودک در صورت عدم نیاز واقعی به کاهش وزن باید غذا بخورد  که 
نخوردن و منع خوردن او می تواند بر رشدش تأثیر منفی بگذارد. اگر شک 
دارید که فرزندتان از اضافه وزن رنج می برد یا نه، اولین قدم این است که به 

پزشک مراجعه کنید که بتواند این وضعیت را ارزیابی کند. 
و  بگیرید  نظر  در  را  فرزندتان  روانشناختی  جنبه  تقویت  که  است  مهم 
کارشناسان توصیه می کنند که مكالمه شما مستقیماً روی کاهش وزن 
متمرکز نباشد بلكه بر حفظ سلامت عمومی تمرکز کند تا حساسیت فرد 
در مورد اضافه وزن تقویت نشود. اطمینان حاصل کنید که کل خانواده به 
رفتارهای سالم پایبند هستند تا کودک احساس تبعیض یا انزوا نكند. رفتن به 

یک گردش خانوادگی که شامل فعالیت بدنی مانند شنا یا دوچرخه سواری 
و یا پیاده روی می شود و برنامه ریزی برای داشتن وعده های غذایی سالم با 
هم، کارهایی هستند که باعث می شود او احساس کند تنها نیست. یک تیم، 

در حالی که او برای کاهش وزن تلاش می کند، همراه و کمک او هستند.
هدفگذاری در حد توان کودک باشد

اهداف کوچک و قابل دستیابی روزانه را تعیین کنید تا کودک در مواجهه 
با اهداف بزرگ ناامید نشود. توصیه می شود که کودک را در فعالیت های 
ورزشی غیر رقابتی درگیر کنید. این نوع فعالیت به دلیل تاثیر روانی مثبت آنها 
در افزایش اعتماد به نفس کمک شایانی برای اوست. انجام برخی فعالیت 
های ورزشی علاوه بر ورزش، کودک را به شرکت در فعالیت های دیگر مانند 
بازی، نقاشی و غیره تشویق می کند، زیرا باعث ایجاد حس اعتماد به نفس 

می شود و به او کمک می کند تا احساسات خود را راحتتر بیان کند.
رژیم غذایی چطور باشد؟

کودک خود را مجبور به پیروی از رژیم های غذایی افراطی نكنید، زیرا این 
برنامه های رژیمی لزوما تمام نیازهای غذایی او را در مرحله رشد برآورده نمی 
کنند. پس در ابتدا مطمئن شوید که جایگزین های سالمی برای تنقلات و 
غذایی که کودک می خورد، چه نوع و چه مقدار و چه رفتارها و الگوهای مرتبط 
با آن در نظر گرفته اید،  مانند پاپ کورن، میوه ها و سبزیجات تمیز و جو دوسر.
عادت های دیگر موثر در وزن برخی از مطالعات، کیفیت پایین خواب 
را به افزایش وزن مرتبط می دانند. پس مطمئن شوید که یک برنامه درست 
برای خواب تنظیم کنید. حداقل یک ساعت قبل از خواب از استفاده از 
صفحه نمایش جلوگیری کنید. حتی در روزهای تعطیل از یک برنامه خواب 
ثابت پیروی کنید. به یاد داشته باشید که هدف شما این است که به فرزندتان 
کمک کنید تا چه از نظر جسمی و چه از نظر روحی زندگی سالم و شادی 
داشته باشد. فقط روی خلاص شدن از شر چند کیلوگرم از وزنش تمرکز 
نكنید و حتما کودک را تشویق کنید تا با شما ارتباط سالم و پویایی برقرار کند. 
احساسات خود را بیان کند و درک خود را از فشارهایی که متحمل می شود 
نشان دهد. اگر به جایی برسید که نتوانید به او کمک کنید، کمک گرفتن از 
یک روانشناس ضرری ندارد، زیرا روانشناس می تواند به شما در یافتن ریشه 

های فشارهای عاطفی و روانی کمک کند.« 

چند نکته در مورد کرم های ضدآفتاب

آیا می دانید کرم ضد آفتاب ماندگاری دارد و ممكن است تاریخ مصرف آن تمام 
شود؟ یا اینكه گرما یا سرمای زیاد می تواند آن را خراب کند؟ 

التهاب،  کاهش  به  خورشید  مضر  های  اشعه  برابر  در  پوست  از  محافظت 
سوختگی، پیری زودرس و مهمتر از همه کاهش احتمال سرطان پوست کمک 

می کند.
دکتر »داون دیویس«، متخصص پوست در مایو کلینیک اطلاعاتی را در این 

زمینه ارائه کرده است.
ممكن است فكر کنید یک متخصص پوست از شما می خواهد که در معرض 

آفتاب قرار گرفتن را ممنوع کنید.
دکتر دیویس می گوید: هیچ اشكالی ندارد که بیرون زیر نور خورشید باشید. 
اما یووی یا اشعه ماوراء بنفش یک عامل سرطان زاست و اینجاست که ضد آفتاب 

کمک می کند.
دکتر دیویس اظهار می کند: کرم ضد آفتاب می تواند به عنوان یک مانع سرطان 

عمل کند تا به ایمن نگه داشتن پوست شما کمک کند.
به گفته این متخصص، در هنگام خرید کرم های ضدآفتاب نكات زیر را در نظر 

داشته باشید:
- کرم ضد آفتاب ممكن است منقضی شود و بر ماده فعال و نگهدارنده آن تأثیر 

بگذارد.
- کرم ضد آفتاب به دمای شدید حساس است. آن را از آفتاب مستقیم دور نگه 

دارید و اجازه ندهید در زمستان یخ بزند.
- رنگین پوست ها هم باید از ضد آفتاب استفاده کنند.

در پایان باید گفت همه افراد بالای شش ماه به کرم ضد آفتاب نیاز دارند از جمله 
نوزادان.

دکتر دیویس می گوید: این یک افسانه عامیانه است که کودکان به سرطان 
پوست مبتلا نمی شوند. این یک افسانه عامیانه است که افراد رنگین پوست 

نمی توانند سرطان پوست داشته باشند.
دکتر دیویس اظهار کرد: به معنای واقعی کلمه چیزی به نام ضد آفتاب ضد 
آب وجود ندارد. کرم ضد آفتاب بزنید و بعد از خیس شدن دوباره از آن استفاده 

کنید.
به گزارش مدیكال اکسپرس، برای موثر بودن، کرم ضد آفتاب باید به مقدار زیاد 

مورد استفاده قرار گیرد، بنابراین در استفاده از آن سخاوتمندانه رفتار کنید.
کرم های آفتاب با اعداد مختلفی شناسایی می شوند که برای بسیاری معنای 
ناشناخته ای دارند. اس پی اف ۳۰،۲۰ تا ۵۰ برای مدتی طولانی تر در برابر نور 

خورشید محافظت می کند.
ضریب حفاظتی ۳۰ حدود ۳۰۰ دقیقه، یعنی حدود پنج ساعت پوست ما را 

محافظت می کند.
البته این بدان معنا نیست که ما می توانیم بدون نگرانی و برای پنج ساعت دغدغه 
کرم زدن نداشته باشیم بلكه در مواردی که بدنمان با آب یا عرق در تماس زیاد 

باشد، کرم باید زودتر از ۵ ساعت تجدید شود.

آنژیوم گیلاسی؛

خال گیلاسی چیست و چگونه درمان می شود؟

پوستی  ضایعات  قرمزرنگ،  ریز  خال های  همان  یا  گیلاسی  خال های 
غیرسرطانی اند که از رگ های خونی چسبیده به هم تشكیل شده اند. این خال ها 
می توانند قرمز یا بنفش و به شكل گرد یا بیضی شكل باشند. خال های گیلاسی 

ممكن است نرم و مسطح یا برآمده باشند.
خال های گیلاسی معمولًا بسیار کوچک اند اما می توانند به قطر چند میلیمتر هم 
برسند. خال گیلاسی در افراد بالای ۳۰ سال بسیار شایع است و پزشک به راحتی 
می تواند آن را بردارد؛ اما از نظر پزشكی ضرورتی ندارد. هرگز سعی نكنید خال 

گیلاسی را خودتان بردارید.
علائم خال های گیلاسی

. رنگ: خال های گیلاسی قرمز یا بنفش رنگ اند. این رنگ آنها ناشی از رگ های 
خونی ریزی است که آنها را تشكیل داده است.

. شكل و فرم: شكل خال های گیلاسی می تواند گرد یا بیضی باشد. خال گیلاسی 
در ابتدا ریز و مسطح است؛ اما ممكن است به مرور برآمده شود.

. اندازه: خال های گیلاسی معمولًا بیشتر از ۵ میلیمتر رشد نمی کنند.
. محل: خال های گیلاسی معمولًا در بالاتنه پیدا می شوند؛ اما هر جایی از بدن 

می توانند باشند.
. خونریزی: گاهی کمی خونریزی از خال های گیلاسی طبیعی است. دلیل این 
خونریزی می تواند تحریكات جزئی باشد، مثلًا در اثر سابیده شدن با لباس. اما 

خونریزی زیاد باید توسط پزشک بررسی شود.
خال های گیلاسی خطرناک نیستند اما می توانند شبیه برخی انواع سرطان های 
پوست باشند. اگر ضایعه ای دارید که خونریزی می کند یا تغییر شكل و تغییر رنگ و 

تغییر اندازه داده است باید به پزشک مراجعه کنید
علت های خال های گیلاسی

شایع ترین  از  یكی  و  می شوند  تشكیل  ریز  مویرگ های  از  گیلاسی  خال های 
ضایعات پوستی اند. کودکان هم ممكن است خال گیلاسی داشته باشند؛ اما در 

افراد بالای ۳۰ سال شایع تر است.
ژنتیک نقش مهمی در احتمال ایجاد خال های گیلاسی دارد. اگر والدین شما 
یا پدر و مادربزرگ شما خال های گیلاسی داشته باشند، به احتمال زیاد شما هم 
خواهید داشت. قرارگرفتن در معرض یک سری مواد شیمیایی در محیط هم 
می تواند باعث به وجودآمدن خال های گیلاسی به صورت خوشه ای شود. ضمناً 

خال های گیلاسی در برخی از شرایط آب وهوایی معمول ترند.
همچنین این احتمال وجود دارد که هورمون ها نیز در به وجودآمدن خال های 
گیلاسی نقش داشتن باشند؛ زیرا خیلی وقت ها بعد از زایمان پیدا می شوند. این 
باور وجود دارد که خال های گیلاسی با افزایش پرولاکتین مرتبط باشند که هورمون 

تولید شیر است.
درمان خال های گیلاسی

خال های گیلاسی معمولًا نیازی به درمان ندارند. اما اگر اذیتتان می کنند و 
دوستشان ندارید می توانید برای برداشتن آنها به پزشک مراجعه کنید.

متأسفانه هیچ راهكار خانگی برای حذف خال های گیلاسی وجود ندارد که 
موفقیت آمیز باشد. تلاش برای ترکاندن یک خال گیلاسی یا بریدن آن باعث درد 

و زخم و عفونت خواهد شد.
برداشتن خال گیلاسی باید فقط توسط پزشک انجام شود. پزشک می تواند 
با روش های غیرتهاجمی خال گیلاسی را بردارد جوری که هیچ ردی از آن به جا 

نماند. این روش ها نسبتاً بدون درد هستند.
روش های معمول برداشتن خال های گیلاسی

. الكترودیكاسیون: با سوزن الكتریكی، رگ های خونی خال گیلاسی تخریب 
می شوند.

. نیتروژن مایع یا کرایوتراپی: با استفاده از یک پروب، گازی سرد روی خال اسپری 
شده و باعث می شود خال در عرض چند ساعت بیفتد.

. لیزر: امواج لیزر، خال را هدف می گیرند و آن را تخریب می کنند.
. بریدن: خال های گیلاسی بزرگ طی عملی با تیغ بریده می شوند. این عمل 

کمتر از ۱۰ دقیقه طول می کشد و با بی حسی موضعی انجام می شود.
چه زمانی مراجعه به پزشک لازم است؟

خال های گیلاسی خطرناک نیستند اما می توانند شبیه برخی انواع سرطان های 
پوست باشند. اگر ضایعه ای دارید که خونریزی می کند یا تغییر شكل و تغییر رنگ و 

تغییر اندازه داده است باید به پزشک مراجعه کنید.
تشخیص خال گیلاسی

پزشک معمولًا تنها با نگاه کردن می تواند خال گیلاسی را تشخیص دهد. اگر 
پزشک مشكوک به خطرناک بودن خال باشد، دستور نمونه برداری می دهد.

بررسی از جهت دیگر عوارض پوستی
پزشک ممكن است بخواهد وضعیت بیمار را از جهت نوع دیگری از ضایعات 
پوستی به نام آنژیوم عنكبوتی بررسی نماید. آنژیوم های عنكبوتی بسیار شبیه 
خال های گیلاسی اند و معمولًا به صورت خال های ریز قرمزرنگی ظاهر می شوند که 
اطراف آن را مویرگ های ریزی گرفته اند و ظاهری شبیه عنكبوت به وجود می آورند.

آنژیوم عنكبوتی طی بارداری و در کودکان شایع ترند و به صورت ناگهانی و گروهی 
ظاهر می شوند. این ضایعات پوستی ممكن است علامتی از آسیب کبد باشند. اگر 
پزشک در مورد نوع آنژیوم تردید داشته باشد، دستور آزمایش خون یا تست های 

تصویری می دهد تا سلامت کبد را بررسی کند.
در پایان

خال های گیلاسی ضایعات پوستی خوش خیمی هستند که به رنگ قرمز یا 
بنفش ظاهر می شوند. این خال ها می توانند مسطح یا برآمده باشند و معمولًا گرد 
یا بیضی اند. خال های گیلاسی در هر قسمتی از بدن می توانند ظاهر شوند؛ اما 
در بالاتنه معمول ترند. خال های گیلاسی خطرناک نیستند و نیازی نیست برداشته 

شوند؛ اما اگر تغییراتی داشتند باید به پزشک مراجعه کنید.

یک مطالعه جدید هشدار می دهد قرار گرفتن در معرض آلودگی هوا در کودکی خطر برونشیت را در 
بزرگسالان افزایش می دهد.

محققان دریافتند بزرگسالان جوان مبتلا به برونشیت در دوران کودکی در معرض دو نوع آلاینده هوا 
قرار داشتند:

• آلودگی ذرات ناشی از گرد و غبار، گرده، خاکستر آتش سوزی، انتشارات صنعتی و اگزوز وسایل 
نقلیه.

• دی اکسید نیتروژن از موتورهای بنزینی.
برونشیت زمانی اتفاق می افتد که مجاری هوایی بزرگ ریه ها ملتهب شده و باعث سرفه های شدیدی 
می شوند که مخاط یا خلط ایجاد می کنند. خس خس سینه، درد قفسه سینه و تنگی نفس از دیگر 
علائم آن هستند. دکتر »اریكا گارسیا«، محقق ارشد و استادیار علوم جمعیت و بهداشت عمومی در 
دانشگاه کالیفرنیای جنوبی، گفت: »نتایج ما نشان می دهد که قرار گرفتن در معرض آلودگی هوا در 
دوران کودکی تأثیرات ظریف تری بر سیستم تنفسی ما دارد که هنوز در بزرگسالی ما را تحت تأثیر قرار می 
دهد«. گارسیا افزود: »کاهش آلودگی هوا نه تنها برای آسم فعلی در کودکان، بلكه برای سلامت تنفسی 

آنها در دوران بزرگسالی نیز مفید است.«
به گفته محققان، آلودگی هوا به طور مداوم با بیماری های ریوی در کودکان مرتبط بوده است و 

مشكلات ریوی دوران کودکی به طور مداوم با مشكلات ریوی در بزرگسالی مرتبط است.
به گفته محققان، با این حال، مطالعات کمی تأثیر قرار گرفتن در معرض آلودگی هوا در دوران کودکی 
را بر سلامت ریه بزرگسالان بررسی کرده است. کودکان به ویژه در برابر اثرات آلودگی هوا آسیب پذیر 
هستند. سیستم تنفسی و ایمنی آنها هنوز در حال رشد است و هوای بیشتری نسبت به توده بدن خود 
نسبت به بزرگسالان تنفس می کنند. برای این مطالعه، محققان داده های بیش از ۱۳۰۰ بزرگسال جوان 

را که در یک مطالعه سلامت کودکان شرکت کرده بودند، تجزیه و تحلیل کردند.
محققان دریافتند یک چهارم از شرکت کنندگان علائم برونشیت را در ۱۲ ماه گذشته تجربه کرده بودند. 
محققان محل زندگی شرکت کنندگان را در حین رشد ردیابی کردند و آدرس ها را با اندازه گیری های 

محلی کیفیت هوا که توسط آژانس حفاظت از محیط زیست انجام شده بود، مطابقت دادند.
نتایج نشان می دهد که خطر ابتلاء به برونشیت در بزرگسالان به طور قابل توجهی با قرار گرفتن در 
معرض آلودگی هوا در دوران کودکی مرتبط بود. با این حال، تأثیر آلودگی هوا در دوران کودکی بر علائم 

برونشیت بزرگسالان در میان افرادی که در کودکی مبتلا به آسم بودند، قوی تر بود.
محققان خاطرنشان کردند که شرکت کنندگانی که علائم برونشیت بزرگسالان داشتند در کودکی 
تحت تأثیر دی اکسید نیتروژن قرار گرفتند، حتی اگر میانگین قرار گرفتن در معرض در دوران کودکی 

بسیار کمتر از استانداردهای سالانه سازمان محیط زیست بود.

محققان دریافتند؛

کودکان در معرض آلودگی هوا بعدها دچار برونشیت می شوند

کارشناس ارشد گروه بهبود تغذیه ا اشاره به نحوه تغذیه هنگام گرمازدگی گفت: نوشیدن مایعات شیرین و کافئین دار که ادرارآور 
هستند و موجب از دست دادن آب بدن می شوند، در فصل گرما و تابستان توصیه نمی شود و همچنین باید از مصرف مایعات خیلی 

سرد و یک دفعه و یكجا پرهیز شود. 
ندا فرح بخش در گفت وگویی با اشاره به تغذیه مفید برای بهبود فرد گرمازده اظهار کرد: با توجه به اینكه گرمازدگی در نتیجه 
اختلال در مكانیزم تنظیم دمای بدن رخ می دهد می توان گفت که به طور کلی هر ماده غذایی که بتواند ضمن تامین آب بدن، به 

کاهش درجه حرارت نیز کمک کند، برای گرمازدگی خوب است.
وی افزود: یكی از اصلی ترین راه ها برای به تعادل رساندن دمای بدن، تعریق و ادرار است. در واقع بدن ما توسط فعالیت غدد تعریق 
و دفع ادرار سعی دارد درجه حرارت خود را کم کند. کارشناس ارشد گروه بهبود تغذیه با بیان اینكه برخی خوراکی ها سبب کاهش 
دمای بدن می شوند و خوردن آن ها توصیه می شود، گفت: در این مواقع مصرف آب و مایعات کافی، یک لیوان آب خنک همراه با 

چند قطره آبلیموی تازه، شربت تخم شربتی و ریحان، شربت خاکشیر و بیدمشک و شربت گلاب توصیه می شود.
وی ادامه داد: هنگام گرمازدگی بسیاری از صیفی جات مانند خیار، هندوانه، انگور، موز، سیب، طالبی، نعناع، لیمو ترش، کاهو، 

پیاز و کرفس جایگزین الكترولیت ها یا مواد معدنی از دست رفته بدن خواهند شد که مصرف آن ها توصیه می شود. آلو نیز به دلیل 
خاصیت آنتی اکسیدانی آن موجب کاهش التهابات ناشی از گرمازدگی می شود.

فرح بخش گفت: مصرف آبدوغ خیار هم توصیه می شود زیرا ترکیب آب و ماست و خیار به سیستم تنظیم کننده درجه حرارت بدن 
کمک می کند و در کاهش علائم گرمازدگی تاثیر خواهد داشت. می توان آن را همراه با نان و کمی  برگ نعناع، به عنوان یک عصرانه 

تابستانی میل کرد.
خوراکی هایی که برای فرد گرمازده توصیه نمی شود

وی بیان کرد: نوشیدن مایعات شیرین و کافئین دار که ادرارآور هستند و موجب از دست دادن آب بدن می شوند، در فصل گرما و 
تابستان توصیه نمی شود و همچنین باید از مصرف مایعات خیلی سرد و یک دفعه و یكجا پرهیز شود.

کارشناس ارشد گروه بهبود تغذیه گفت: مصرف نوشابه و نوشیدنی های انرژی زا و گازدار، مواد غذایی سنگین و دیرهضم مانند 
غذاهای چرب، غذاهای سرخ شده و پروتئین های سنگین می تواند فشار بیشتری روی سیستم گوارش اعمال کند و در نتیجه، از 

دست دادن مایعات بیشتری از بدن را تسریع کند. مصرف مواد غذایی با نمک بالا هم توصیه نمی شود.

کارشناس ارشد گروه بهبود تغذیه  مطرح کرد:

توصیه های خوراکی برای گرمازدگی
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نفس ها قمی ها بند آمد؛

چرا راهکارهای کنترل گرد و غبار
عملیاتی نمی شود!

ادامه دارد که  آلودگی هوا در حالی در قم  ادامه  و  آلاینده ها  افزایش غلظت ذرات 
مسؤلان همچنان مشغول تجویز نسخه های تكراری هستند.

براساس این گزارش ،این روزها هوای قم در وضعیت بسیار ناسالم و آلوده به سر می برد، 
ذرات گرد و غبار نفس  مردم را تنگ کرده و این وضعیت برای بیماران بسیار خطرناک 

است. ادارات و بسیاری از نهادهای قم به علت شدت گردوغبار تعطیل شده است.
آلودگی هوا و گرد و غبار مشكل همیشگی مردم قم است اما مسئولین تاکنون اقدام 
موثری برای رفع این مشكل نداشته اند و روز به روز بر وسعت بیابان  هایی که کانون تولید 
ریزگردهاست افزوده می شود. مسئولین مثل همیشه برای مردم نسخه های تكراری 
تجویز می کنند، دوری از ترددهای غیر ضروری، استفاده از ماسک و مصرف مایعات، از 

توصیه های مسئولین برای روزهای آلوده است.
100 هزار هکتار کانون تولید گردوغبار در قم

بازگیر، مدیرکل محیط زیست استان قم در گفت وگویی ، با بیان اینكه حتما باید همه 
تلاش و امكانات را به کار گیریم که به سمت احیای کانون های آسیب دیده برویم.

وی افزود: ۱۰۰ هزار هكتار کانون فعال تولید گرد و غبار داریم که وضعیت ۳۰ تا ۴۰ 
هزار هكتار آن بسیار نامناسب و بحرانی است و با اولویت بیشتری نیاز به کار دارند.

حیدری، مدیرکل هواشناسی استان همدان نیز در این باره، اظهار داشت: یكی از 
روش هایی که با آن گرد و غبار را رصد و پایش می کنیم استفاده از تصاویر ماهواره ای 
است. وی با تاکید بر اینكه در روزهای آینده میزان غلظت ذرات بالا خواهد رفت، تصریح 
کرد: علاوه بر آن وزش باد شدید را هم در کانون های گرد و خاک خواهیم داشت. این 

وضعیت در سطح استان و استان های همجوار مانند سمنان پایدار است.
گردوغبار همچنان مهمان مردم قم

جعفری، کارشناس بهداشت دانشگاه علوم پزشكی قم هم با بیان اینكه وضعیت هوای 
قم بسیار ناسالم است، تاکید کرد: مردم فقط در شرایط ضروری از منزل خارج شوند.

وی افزود: بیماران قلبی عروقی، تنفسی، ریوی، سالمندان، کودکان، زنان باردار و 
بیماران زمینه ای به هیچ عنوان از منزل خارج نشوند.

قم را هلالی از بیابان ها محاصره کرده است، این بیابان ها از ۱۰ تا ۲۰ کیلومتری خارج 
از شهر شروع می شود به طوریكه اگر مسیرتان به جاده گرمسار خورده باشد و گوشه ای 
از این  بیابان های با خاک روان را دیده باشید می دانید که با وزش حداقلی باد، طوفانی 
از خاک را بلند می کند.  ۱۱۰ تا ۲۵۰ هزار هكتار از اراضی اطراف قم بیابان است و ۵۰۰ 
هزار هكتار هم در حال بیابان شدن  است . چاره کار کاشت درخت و مالچ پاشی است اما 
حداقل در ۳۰ سال گذشته فقط ۱۳ هزار هكتار، یعنی کمتر از ۱۰ درصد از بیابان های 

استان قم بوته کاری شده است.
علت ایجاد کانون های تولید ریزگردها در قم

۳۰۰ هزار هكتار از مساحت قم مستعد تولید گردوخاک است و حدود ۱۰۰ هزار هكتار 
از عرصه های بیابانی قم عرصه هایی هستند که تبدیل به کانون های ایجاد گردوغبار شده 
است. استفاده بیش از حد از منابع آب زیرزمینی و چرای بی ضابطه دام، بسیاری از مراتع 
را نابود کرده و باعث ایجاد ۴۰ هزار هكتار کانون های بحرانی گردوغبار در استان قم شده 
است که زنگ خطری محسوب می شود. در چند سال اخیر سالانه  حدود ۷۰  روز هوای 
ناسالم در قم بوده اما از ابتدای سال ۱۴۰۳ تا کنون بیش از ۳۰ روز را هوای ناسالم وجود 
داشته است و وضعیت هوا به حالت خطرناک رسیده است. مردم از وضعیت آلودگی 
هوا و نسخه های تكراری مسئولین که می گویند توصیه های ایمنی را رعایت کرده و از 
منزل خارج نشوید،  خسته شدند، وقت آن است که به جای راهكار های کوتاه مدت، یک 

مدیریت بلند مدت برای درمان همیشگی گرد و غبار قم ایجاد شود.
 

مدیرکل راه و شهرسازی استان قم:

 10 پروژه راه سازی در قم اجرایی شد
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: در طول سه سال خدمت دولت سیزدهم 
شاهد تحولات چشمگیری در حوزه راه سازی استان قم بوده ایم و بیش از ۱۰ پروژه 

راه سازی در این استان به بهره برداری رسیده یا در حال اجراست. 
حسین زنجیرانی فراهانی در گفت وگویی افزود: از جمله این طرح ها می توان به فاز 
اول پروژه کنارگذر غربی قم، باند دوم جاده قدیم قم - تهران، جاده قم - کهک، تقاطع 
شهدای جبهه مقاومت ورجان، چهارخطه کردن قطعه آخر محور قم - نیزار و بهسازی 

محور قم - جعفریه اشاره کرد.
وی با اشاره به مشخصات طرح های راه سازی استان، گفت: پروژه کنارگذر غربی قم هم 
اینک در مرحله اتمام زیرسازی و احداث پل ها و ابنیه هاست؛ این پروژه نقش مهمی در 

کاهش بار ترافیكی شهر قم ایفا خواهد کرد.
مدیرکل راه و شهرسازی قم افزود: جاده قدیم قم - تهران که نقش کریدور شریانی 
شمال به جنوب را ایفا می کند، در حال حاضر در مرحله زیرسازی و آسفالت ریزی 
است و باند دوم این جاده به طول ۱۵ کیلومتر به افزایش ظرفیت ترافیكی این محور 
کمک خواهد کرد. وی تصریح کرد: جاده قم - کهک که در سفر اول رئیس جمهور 
شهید به استان قم عملیات اجرایی آن آغاز شده بود، در سفر دوم زیر بار ترافیک 

رفت.
مدیرکل راه و شهرسازی قم تصریح کرد: همچنین تقاطع شهدای جبهه مقاومت 
ورجان برای رفع نقطه حادثه خیز در محور بزرگراهی قم - کهک احداث شده و 
تا پایان تیرماه به بهره برداری خواهد رسید. وی گفت: چهارخطه کردن قطعه 
آخر محور قم - نیزار و بهسازی محور قم - جعفریه از دیگر پروژه های راه سازی در 
دولت سیزدهم بوده که طی هفته گذشته شاهد بازگشایی آن بودیم. مدیرکل راه 
و شهرسازی قم ادامه داد: در محدوده شهرک پردیسان نیز پروژه راه سازی بلوار 
شهید مكیان و ایجاد ارتباط با بلوار آیت الله بروجردی به میدان شهدای فردو نیز 

هم اینک در دست اجراست.
وی گفت: دولت سیزدهم با اهتمام به توسعه زیرساخت های حمل ونقل، گام های 
بلندی در راستای ارتقای ایمنی و تسهیل تردد در استان قم برداشته است. این اقدامات 

نقش مهمی در رونق اقتصادی و توسعه پایدار این استان ایفا خواهد کرد.

مدیرکل هواشناسی استان قم :

گرد وخاک و وزش باد شدید
  در قم ادامه دارد

مدیرکل هواشناسی استان قم گفت: گردوخاک و وزش باد شدید طی ۲ روز آینده 
آسمان این استان را تحت تاثیر قرار خواهد داد.

مهران حیدری بنی ، آسمان استان قم هم اکنون صاف تا قسمتی ابری است و در 
برخی ساعات شاهد وزش باد شدید و گردوخاک خواهیم بود.

وی ادامه داد: طی ساعات آینده وزش باد شدید با سرعت ۵۰ تا ۷۰ کیلومتر در ساعت 
و احتمال وقوع گردوخاک در استان قم پیش بینی می شود.

حیدری بنی خاطرنشان کرد: سه شنبه و چهارشنبه هفته جاری نیز آسمان قم صاف تا 
کمی ابری و وزش باد نسبتاً شدید و گردوخاک در استان قم رخ خواهد داد.

به گفته وی ، آسمان این استان تا پایان هفته صاف در برخی ساعات همراه با وزش باد 
و غبارآلود پیش بینی می شود.

اداره کل محیط زیست استان قم نیز در اطلاعیه ای اعلام کرد: باتوجه به اطلاعات 
این سازمان امروز شاخص کیفیت هوای شهر قم با عدد ۷۹۷ به علت آلاینده ذرات 
معلق PM۱۰ در وضعیت خطرناک قرار دارد و افراد مبتلا به بیماری های قلبی یا ریوی، 
سالمندان و کودکان، مبتلایان آسم و زنان باردار باید از منزل خارج نشوند و فعالیت های 
خود را به حداقل برسانند و افراد دیگر باید از فعالیت های طولانی یا سنگین خارج از 

منزل اجتناب نمایند.

به همت کمیته امداد امام خمینی )ره(؛

اجرای طرح احسان و اطعام حسینی
 در قم 

قائم مقام کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم از توزیع روزانه ۷ هزار پرس غذا در 
بین نیازمندان در ماه محرم و صفر در قالب طرح احسان و اطعام حسینی خبر داد.

قائم مقام کمیته امداد امام خمینی )ره( استان گفت: با اجرای طرح احسان و 
اطعام حسینی روزانه ۷ هزار پرس غذا در دو ماه محرم و صفر در بین نیازمندان توزیع 

می شود. 
هیئت  مسجد،  آشپزخانه ۷۰  همكاری  با  طرح  این  اینكه  بیان  با  نجفی  محمد 
دستوری  کد  گیری  شماره  با  نیكوکار  افراد  افزود:  می شود  اجرا  نیكوکاری  مرکز  و 

#۰۲۵*۸۸۷۷*می توانند در این طرح مشارکت کنند.

حجت الاسلام والمسلمین انصاریان:

لقمه حرام قلب انسان را
 به روی حقایق می بندد

کارشناس مذهبی با بیان اینكه علت امام کشی اشقیای کربلا لقمه حرام بود گفت: گریه 
بر امام حسین )ع( از برترین اعمال است که انسان را به قرب الهی می رساند.

حجت الاسلام والمسلمین شیخ حسین انصاریان استاد حوزه علمیه در حسینیه 
هدایت به ایراد سخنرانی پرداخت و اظهار داشت: گروهی از مردم چه در روزگار انبیا 
و چه در زمان ائمه اطهار )ع(، از آن دوران تا به امروز متكبرانه حق را نمی خواستند 
و حتی با دیدن معجزات انبیای الهی و ائمه طاهرین )ع( بر اثر تكبر شدید حق را 

نخواستند.
وی افزود: قرآن کریم می فرماید آنان معجزات را به سخره می گرفتند و سخنان انبیا و 
اولیای الهی را افسانه می دانستند و هیچ دلیل عقلی و علمی نیز بر گفته های خویش 
نداشتند. در کبر و عناد همواره پافشاری داشتند؛ روز عاشورا حضرت زینب )س( به امام 
حسین )ع( عرض کرد خود را به این مردم معرفی کنید شاید بیدار و بینا شوند امام فرمودند 
خواهر رفتم و خودم را با جدم و مادرم معرفی کردم و آنان یک پاسخ دادند و آن سنگ باران 

بود این نتیجه عناد و کبر است.
انصاریان با بیان اینكه عناد و کبر ریشه در مادی گرایی انسان دارد و این نتیجه محبت 
افراطی به دنیا است گفت: تكبر کنندگان ریشه در کبر ابلیس دارند پروردگار وجود بی 
نهایت دارای کل کمالات و خالق هستی و به وجود آورنده همه موجودات است و ابلیس 
به همه این امور عالم بود و می دانست اما فرمان پروردگار را از روی تكبر و نه از روی جهل 

نپذیرفت. او قیامت را هم خوب می شناخت.
استاد حوزه علمیه با اشاره به اینكه متكبران عالم شاگردان مدرسه ابلیس هستند 
عنوان کرد: عذاب متكبران عالم همانند عذاب ابلیس خواهد بود. خداوند همه 
آنها را با ابلیس به جهنم می برد و دوزخ را از آنان پر خواهد کرد. عزاداران امام 
حسین )ع( باید خوشحال باشند که از شاگردان مكتب ابلیس نیستند کسی که 
شاگرد این مكتب باشد برای مظلومیت حضرت اشک نمی ریزند و ترک واجبات 

می کنند.
وی با بیان اینكه معاندان و متكبران دشمنان دین هستند اظهار داشت: آنان هرگز از 
تكبر دست بر نمی دارند. قرآن کریم و ائمه طاهرین )ع( دو میزان هستند که انسان به 
واسطه آن می تواند سعادتمند شود. بنابراین آدمی در همه شئون زندگی باید بر اساس 

سیره و دستور این دو میزان عمل کند.
انصاریان با اشاره به آیه ۹۷ سوره نحل گفت: در این آیه آمده عمل صالح فرق نمی کند 
از مرد صادر شود یا زن؛ اما یک فرقی دارد اینكه فرق این عمل صالح در باور داشتن به 
توحید، نبوت، امامت و قیامت است. پروردگار می فرماید جای من در دل اندوهگینان 
است پس خداوند در قلب عزاداران اباعبدالله الحسین )ع( است. حیات پاک پاداش 

کسی است که دارای ایمان و عمل صالح باشد.
این استاد حوزه علمیه ادامه داد: کسب روزی حلال در کنار عبادت الله بیان شده 
است. علت اینكه ۳۰ هزار نفر به جنگ با امام حسین )ع( آمدند چه بود؟ علت امام کشی 
آنان لقمه حرام بود قلب آنان به روی حقایق بسته بود و نور قرآن و امامت و حق به هیچ 

عنوان در قلوب آنان راه نداشت.
وی خاطرنشان کرد: مردم اگر عبادت خالصانه می خواهند باید ابتدا لقمه و روزی خود 
را حلال کند. مال حرام باعث نمی شود انسان با عبادت نجات پیدا کند. داشتن حیات 
طیبه با لقمه حلال میسر است. شیطان همواره انسان را به انجام اعمال زشت و دروغ 
بستن به خدا دعوت می کند. گریه بر امام حسین )ع( از برترین اعمال است که انسان را 

به قرب الهی می رساند.
 

فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان وظیفه نیروهای مسلح  خبرداد:

مهارت آموزی به 1.۵ میلیون نیروی وظیفه 
نیروهای مسلح

فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت آموزی کارکنان وظیفه نیروهای مسلح گفت: یک میلیون 
و ۵۰۰ هزار نفر از کارکنان وظیفه نیروهای تحت آموزش های مهارتی قرار گرفتند.

سردار محمدجواد زاده کمند دوشنبه در نشست با اصحاب رسانه گفت: ترقی جوانان 
برای مهارت آموزی قبل از خدمت سربازی   همچنین خروج از خدمت سربازی با مهارت 

تخصصی برای ایجاد امنیت شغلی و اقتصادی از اولویت های این قرارگاه است.
به گفته او، امروز نسل جوان ارزشمندترین سرمایه ایران اسلامی است و خدمت 
سربازی فرصتی برای رشد و بالندگی جوانان است. تقویت عرصه امنیتی و دفاعی از 
مهم ترین عرصه های کشور است که توانمندسازی جوانان می تواند در تقویت آن موثر 

باشد.
فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت آموزی نیروهای مسلح گفت: طی بیش از هفت سال 
گذشته حدود یک میلیون و ۵۸۶ هزار نفر تحت آموزشی مهارتی قرار گرفتند که از این 

تعداد بیش از ۹۰۰ هزار نفر آموزش های تخصصی مهارتی را فراگرفتند.
سردار زاده کمند ادامه داد: همچنین در سال ۱۴۰۲ تعداد ۲۴۸ هزار نفر نیز تحت 

پوشش آموزش قرار گرفتند و ۳۲۳ هزار نفر نیز بسته پنج گانه آموزشی را دریافت  کردند.
وی به راه اندازی ۲۵۰ کارگاه مهارتی برای کارکنان نیروی های مسلح در سال ۱۴۰۲ 
با اولویت مناطق محروم خبر داد و گفت: برنامه ما برای سال جاری ایجاد ۵۰۰ کارگاه 

آموزش مهارتی در سراسر کشور است.
سردار زاده کمند همچنین اعلام کرد که امسال بیش از ۹ هزار نفر از کارکنان 
وظیفه نیروی های مسلح پس از گذراندن آموزش، تسهیلات اشتغال دریافت کردند 
و امیدواریم با همكاری بانک های عامل باقی مهارت آموزان نیز بتوانند از تسهیلات 

برخوردار شوند.
این مقام نظامی، استانداردسازی بیش از پنج هزار محیط کار واقعی را یكی ازبرنامه های 
سال ۱۴۰۳ این مجموعه عنوان کرد و گفت: یكی از کارهای جدیدی که از ۲ سال پیش 
توسط قرارگاه آغاز شد، راه اندازی مراکز نوآوری بود که اکنون راه اندازی چهار مرکز نوآوری 

سرباز در دستور کار است.  
سردار زاده کمند به دومین مسابقات سراسر مهارت آموزی نیروهای مسلح اشاره کرد و 
گفت: این رویداد با مشارکت و همكاری همه دستگاه های نظامی، سازمان های نیروهای 
مسلح، سازمان فنی و حرفه ای و جمعیت هلال احمر با شعار »سربازان ماهر، پنجه های 

کارآمد و اشتغال موثر« برگزار خواهد شد.  
فرمانده قرارگاه مهارت آموزی کارکنان وظیفه نیروهای مسلح، زمان برگزاری این رویداد 
را مردادماه امسال اعلام کرد و گفت: اهداف برگزاری این رویداد شامل تبلیغ و ترویج 

فرهنگ مهارت آموزش به عنوان اساسی ترین اولویت برگزاری این رویداد است.  
سردار زاده کمند اضافه کرد: شناسایی استعدادهای برتر و برنامه ریزی برای رشد 
توانمندی، ایجاد رقابت سالم در بین کارکنان وظیفه، فرصت مناسب برای نشان دادن 

خلاقیت در نیروهای مسلح است.  
 

نماینده ولی فقیه در جمعیت هلال احمر ؛

آموزش صحیح و به موقع
ریشه و اساس پیشگیری است

نماینده ولی فقیه در جمعیت هلال احمر در همایش علمی-کاربردی معاونت آموزش، 
پژوهش و فناوری جمعیت هلال احمر بر اهمیت مساله آموزش همگانی در کشور تأکید 

کرد.
حجت الاسلام والمسلمین معزی نماینده ولی فقیه در جمعیت هلال احمر در همایشی 
که در سالن آمفی تئاتر شرکت تجهیزات پزشكی هلال ایران برگزار شد، ضمن تسلیت فرا 
رسیدن ماه محرم و ایام سوگواری سرور و سالار شهیدان، با اشاره به آیات و روایات متعدد به 
تبیین اهمیت علم اندوزی در نگاه اسلام پرداخت و بر لزوم توجه به مساله آموزش در این 

مجموعه مردم نهاد تاکید کرد.
نماینده ولی فقیه در این همایش که با حضور معاونین آموزش جمعیت هلال احمر 
سراسر کشور برگزار شد، در آغاز سخنان خود از برگزارکنندگان این نشست قدردانی کرد. 
وی همچنین اظهار امیدواری کرد که در نتیجه این همایش ها و گفت وگوها، زمینه افزایش 
توان علمی جمعیت هلال احمر فراهم گردد و این مجموعه در مسیر تعالی و ترقی گام 

بردارد.
طراحی  را  همایش  این  نتایج  از  یكی  ادامه  در  معزی  حجت الاسلام والمسلمین 
راهكارهای پیشرفت در بخش آموزش برشمرد و افزود: مساله آموزش یكی از کلیدی ترین 

موضوعات در رشد و توسعه یک مجموعه به شمار می آید.
حجت الاسلام والمسلمین معزی در بخش دیگری از سخنان خود به تبیین قیام امام 
حسین علیه السلام پرداخت و با تشریح اهداف مكتب عاشورا به نقش آن در نگهداشت 

ارزش های اسلامی در جامعه اشاره کرد.
وی با مرور برخی از وقایع تاریخی، دنیا دوستی را یكی از دلایلی برشمرد که مردم کوفه را 

از یاری امام حسین علیه السلام بازداشت.

پژوهشگر پژوهشكده فرهنگ و معارف قرآن گفت: مردی که الگو رفتاری او در فراز و 
نشیب زندگیش امام حسین)ع( باشد در رعایت حقوق، اظهار محبت، گفتن واقعیت ها، 
دعوت به صبر و توجه و تشویق به خوبی ها روابطی گرم و صمیمی را در فضای خانه 

عطرآگین کرده و فرجام سعادتمندی را برای خود و خانواده اش فراهم خواهد کرد.
حجت الاسلام والمسلمین حسن شیرزاد در گفت وگو با ایسنا، در خصوص الگوی 
رفتاری امام حسین)ع( با خانواده، اظهار کرد: خانواده عضو کوچكی از جامعه و درتعالیم 
اسلامی از جایگاه مهمی در اثرگذاری رشد مادی و معنوی زندگی فردی و اجتماعی دارد 

و این در صورتی است که روابط درست عقلانی، منطقی و اخلاقی وجود داشته باشد.
وی ادامه داد: هر انسانی براساس آداب، رسوم، اعتقادات و باورهای خودش، دارای 
روابط خاص خواهد بود ولی  کسی که مسلمان است چون معتقد است اسلام دینی 
جامع، جاودانه و دارای برنامه ها برای زندگی است باید روابط خودش را براساس آن ها 
تنظیم کند. این پژوهشگر اظهار کرد: اسلام با وجود دارا بودن آموزه های ارزشمند برای 
سبک زندگی از الگوهایی سخن می گوید که با نگاه و همراهی با آنان می توان مسیر پرپیچ 
و خم زندگی را با احساسی اطمینان و آرامش پیمود و با الگوپذیری از این انسان های کامل  
رفتار مناسب در زندگی به خصوص با خانواده داشت و می توان زندگی سعادت بخش 
و مورد رضایت خداوند را فراهم کرد. وی تصریح کرد: امام حسین)ع( به عنوان انسان 
کامل، در فراز و نشیب زندگی رفتار و روابط گوناگون با خانواده خود داشت که می تواند 
همانند آیینه ی تمام نمای انسان کامل باشد و مسیر صحیح را در رفتار با خانواده نشان 
دهد و با الگو قرار دادن آن در گفتار و عمل در خانواده، زندگی پر از آرامش را رقم زد و فرجام 
سعادتمندی را فراهم کرد. شیرزاد بیان کرد: الگو در لغت فارسی به معنای مدل، سرمشق، 
شخص یا چیزی که معیار و نمونه برای دیگران است و در لغت عربی از آن به اسوه و قدوه، 
تعبیرشده و هر دو واژه ی آن در قرآن به کار رفته است؛ داشتن الگو در همه زمینه ها، 
کمک بزرگی به ارتقای کمی و کیفی زندگی در استفاده بهینه از امكانات و فرصت ها کرده 

وکمترین دغدغه ها را برای رسیدن به اهداف عالی فراهم می کند.
وی عنوان کرد: از آنجا که خاستگاه همه کردارهای آدمی اندیشه یا گرایش اوست که 
در صورت سالم ماندن آن دو، در تأمین سعادت خود مشكلی ندارد. رهبران الهی به ویژه 
دودمان علوی)ع( هم مسئولیت هدایت اندیشه امّت را و هم رهبری پویندگی جامعه را 
بر عهده دارند. این استاد حوزه و دانشگاه اضافه کرد: پیامبر)ص( فرمودند: فرزندم 
حسین)ع( چراغ هدایت و کشتی نجات است »إنّ الحسین بن علیٍّ فی السّماء أکبر منه 
فی الأرض فإنّه لمكتوبٌ عن یمین عرش الله مصباح هدًی و سفینة نجاةٍ«؛ یعنی هنگامی 
که به کاری نیاز دارید، آن حضرت شما را از دریای طوفنده رهایی داده و به ساحل امن 

می رساند و زمانی که محتاج اندیشه اید، او رهنمای باورهای شماست.
وی یادآور شد: پیامبر اکرم)ص( درباره امام حسین)ع( فرمودند: کسی که دوست دارد 
به محبوب ترین اهل زمین در نزد آسمانیان را نگاه کند پس به حسین نظر نماید. و در 
زمین هم وقتی به رفتار آن حضرت نگاه می کنیم اورا شخصیتی می بینیم که در همه 
مواقع برای خانواده ارج می نهد و تا جایی که امكان دارد در دفاع و صیانت از حقوق آنان 

کوتاهی نمی کند.
نمونه هایی از رفتار امام حسین)ع( با خانواده  

شیرزاد اظهار کرد: در تعالیم اسلامی علاوه بر آثار و فلسفه تشكیل خانواده از قبیل 
برخورداری از آرامش، الفت و محبت، تأمین نیازهای جنسی، تولید مثل و بقای نسل، 
راهكارهایی را برای تحقق آن از جمله الگوگیری از زندگی انسان های کامل برای رسیدن 
آسان به این اهداف مطرح شده است و امام حسین)ع( به اعتبار جایگاه و مواجه شدن با 

فراز و نشیب زندگی یكی از بهترین الگوها در رفتار با خانواده است.
پرداخت حقوق

این پژوهشگر قرآنی بیان کرد: اهتمام به پرداخت حقوق خانواده از جمله همسر پیش 
از درخواست او امری ارزشمند است که در جلب اعتماد و محبت او اثر گذار خواهد بود از 
جمله حقوق واجب همسر پرداخت مهریه او است که متاسفانه از سوی برخی  افراد مورد 
بی توجهی قرار می گیرد؛ اما اگر شوهری بتواند در آغاز زندگی مشترک مهریه همسرش 
را به او پرداخت کند زمینه فراهم کردن امكانات و رفاهیات زندگی از سوی همسر براساس 
سلیقه خودش به وجود خواهد آمد و در این حوزه امام حسین)ع( مهریه همسر را زود 
هنگام می پرداخت و به حقوق طبیعی و مشروع آن احترام می گذاشت. وی افزود: جابر 
از امام باقر)ع( نقل می کند: عدّه ای بر امام حسین)ع( وارد شدند؛ ناگاه فرش های گران 
قیمت و پشتی های فاخر و زیبا را در منزل آن حضرت مشاهده کردند. گفتند: ای فرزند 
رسول خدا! ما در منزل شما وسایل و چیزهایی مشاهده می کنیم که ناخوشایند ماست. 
ساءَ فَنُعطیهِنَّ مُهُورَهُنَّ فَیَشتَرینَ بِها ما شِئنَ، لَیسَ لَنا فیهِ  حضرت فرمود: »إنّا نَتَزَوّجُ النِّ
شی« از ازدواج، مهریه زنان را پرداخت می کنیم و آن ها هر چه دوست داشتند، برای خود 

خریداری می کنند. هیچ یک از وسایلی که مشاهده کردید، برای ما نیست.
دعوت به صبر

شیرزاد گفت: صبر به عنوان ابزاری بسیار نقش آفرین در عرصه های گوناگون زندگی در 
تعالیم اسلامی مورد اهتمام قرار گرفته است و از آن به منزله سر انسان و بالی برای صعود 
اهل ایمان تعبیر شده و قرآن به عنوان کتاب زندگی، مومنان را به کمک گرفتن از آن دعوت 
کرده است و این نشان می دهد که هیچ طاعت و اجتناب از معصیت و واکنش صحیح در 

برابر بلاها و رسیدن به اهداف مگر در سایه صبر تحقق نخواهد یافت.
وی بیان کرد: امام حسین)ع( به عنوان الگوی زندگی به موضوع صبر بسیار توجه 
داشتند و در رفتار با خانواده به آن سفارش می کردند؛ روایت شده است که امام)ع( در شب 
قبل از شهادتشان فرمودند: خواهرم، از خدا صبر بخواه و بدان که اهل زمین می میرند و 
ه هالک است، هم او که خلق را به قدرت خود  اهل آسمان نمی مانند و هر چه جز وجه اللَّ

آفریده و مردم زنده شوند و برگردند و او تنها بماند، جدم به از من بود و پدرم به از من بود و 
مادرم به از من بود، هر مسلمانی را به رسول خدا)ص( همدردی باید. سپس فرمود: خواهر 
جان، با تو سوگندی دارم بر آن وفا کن، چون کشته شدم، گریبان بر من مدر و چهره بر من 

مخراش و بر من وای وای مگو.
بیان واقعیت ها به خانواده

شیرزاد افزود: کسی که به عنوان پدر، مدیریت خانواده را به عهده دارد در مواجه با 
سختی ها باید خانواده را در جریان قرار دهد و آنان را برای تحمل و تدبیر آماده کند. امام 
حسین)ع( در آخرین ساعات عمر مبارک خویش، در خطاب به زنان اهل بیت خود فرمود: 
»ای سكینه، ای فاطمه، ای زینب، ای امّ کلثوم، خداحافظ. پس دختر گرامیش سكینه 
صدا زد: پدر آماده ی مرگ شده ای؟ فرمود: چگونه آماده نشود کسی که یار و یاوری ندارد. 
گفت: پدر جان ما را به حرم جدّمان برگردان. حضرت فرمود: هیهات! اگر مرغ »قطا« 
را آرام می گذاشتند، می خوابید. زنان با صدای بلند به گریه افتادند. امام حسین )ع( 
درخطاب به ام کلثوم فرمود: ای خواهرم تو را به خوبی ها سفارش می کنم و من رهسپار 
مبارزه با این دشمنان هستم. وی اضافه کرد: از حضرت زین العابدین)ع( روایت شده 
است که فرمود: پدرم در روزی که کشته شد، در حالی که خون ها از بدنش می جوشید من 
را به سینه چسبانید و فرمود: »ای پسرم، از من حفظ کن دعایی را که فاطمه صلوات الله 
علیها من را تعلیم داد و رسول الله)ص( او را تعلیم کرده بود و جبرئیل به پیامبر در حاجت ها 
و امور مهم و غم و غصه ها تعلیم داده بود و همچنین در امور مهمی که از آسمان نازل می 
شود و کارهای بزرگ و سهمگین؛ فرمود بخوان: بحق یس والقرآن الحكیم، و بحق طه و 
القرآن العظیم، یا من یقدر علی حوائج السائلین، یا من یعلم ما فی الضمیر، یا منفّس ان 
المكروبین، یا راحم الشیخ الكبیر، یا رازق الطفل الصغیر، یا من لا یحتاج الی التفسیر، 
صلی علی محمد و آل محمد و افعل بی کذا و کذا«. این پژوهشگر قرآنی اظهار کرد: این 
رفتار امام حسین)ع( به ما می آموزد هنگام سختی ها تا جایی که امكان بازگو کردن برای 
خانواده وجود دارد  لازم است گفته شود تا آنان به درستی از موقعیت پدر با خبر باشند و 
بتوانند به درستی خود را آماده برنامه ریزی و تحمل ناگواری با حفظ عزت و کرامت نفس 

خود کنند و در راستای اهداف پدر گام بردارند.
اظهار محبت

وی عنوان کرد: زن کانون احساسات و عواطف است و مرد باید او را درک کرده و روابط 
خودش را با او برچنین حالات و صفاتی تنظیم کند و از اظهار هرگونه محبت که عنصر 
مهمی در جذب همسر است دریغ نورزد همان طوری که پیامبر اکرم)ص( فرموده است: 
کِ لَا یَذْهَبُ مِنْ  قَلْبِهَا اَبَداً«؛ اگر مرد به همسرش بگوید تو را  حِبُّ

ُ
ی أ ةِ إِنِّ

َ
جُلِ لِلْمَرْأ »قَوْلُ الرَّ

دوست دارم، اثر این کلام محبت آمیز هیچ گاه از قلب او بیرون نمی رود.
شیرزاد یادآور شد: رباب، یكی از همسران امام حسین)ع( و دارای دو فرزند به نام سكینه 
و عبدالله)علی اصغر( است که حضرت در خطاب به او این چنین اظهار محبت کرده و 
می فرماید: به جانت سوگند! خانه ای را دوست دارم که سكینه و رباب در آن حضور داشته 
باشند. آنان مورد علاقه من هستند و بیشترین اموال خویش را برایشان هزینه می کنم و در 
این کار، جای سرزنش هیچ نكوهش گری وجود ندارد، از سویی رباب هم شایستگی خود 
در اظهار محبت به شوهرش امام حسین)ع( را به اوج رساند در سفر کربلا با فرزندانش 
همراه امام بود و پس از شهادت آن حضرت نیز وفاداریش را به زبان شعر و عمل نشان داد.
این پژوهشگر تاکید کرد: روایت شده که عبیدالله بن عتبه می گوید: نزد حسین بن 
علی)ع( بودم که علی بن حسین )ع( وارد شد. حسین)ع( او را صدا زد، در آغوش گرفت 
و به سینه چسبانید، میان دو چشمش را بوسید و سپس فرمود: پدرم به فدایت باد، چقدر 
خوشبو و زیبایی«؛ از این رفتار امام حسین)ع( می توان اهمیت اظهار محبت را فهمید، 
زیرا اگر همسر و فرزندان، محبت را در خانه احساس کنند و فضای خانه را آکنده از مهر 
و محبت ببینند اعتماد آنان به پدرخانه زیاد خواهد شد و دیگر از خانه های خود خارج 

نمی شوند تا به دامان بیگانگان پناه ببرند.
توجه و تشویق به کارهای خوب

وی بیان کرد: پدر به خاطر اشتغال و تلاش برای تامین نیازهای منزل، نمی تواند نسبت 
به عملكردهای همسر و فرزندانش بی توجه باشد او باید کارهای روزانه خود را طوری تنظیم 
کند که فرصت در کنار خانواده بودن را فراهم کند؛ زیرا توجه به عملكرد همسر و فرزندان و 
داشتن واکنش مناسب، اثر ارزشمندی در تشویق به انجام خوبی ها و بازدارندگی از اعمال 
نادرست خواهد داشت و سزاوار نیست که مرد در برابر تلاش و زحمات همسر و فرزندان 
بی تفاوت باشد و احیانا رفتار نسنجیده ای داشته باشد. شیرزاد یادآور شد: امام سجاد)ع( 
فرمود: »من به بیماری شدیدی مبتلا شدم. پدرم بربالینم آمد و فرمود:چه خواسته ای 
داری؟ عرض کردم: دوست دارم از کسانی باشم که درباره آنچه خداوند برایم تدبیر کرده، 
نپرسم؟ پدرم در مقابل این جمله به من آفرین گفت و فرمود: تو مانند ابراهیم خلیلی؛ 
به هنگام گرفتاری جبرئیل نزدش آمد و پرسید: از ما کمک می خواهی؟ او در جواب 
فرمود:)درباره آنچه پیش آمده( از خداوند سؤال نمی کنم. خداوند مرا کافی است و او 
بهترین وکیل است.« وی تصریح کرد: از حضرت امام محمد باقر)ع( روایت شده است: 
چون پدرم را وقت وفات رسید، مرا به سینه خود چسبانید و فرمود: ای فرزند گرامی! تو را 
وصیّت می  کنم. با آن چه وصیّت کرد مرا پدرم در هنگام شهادت خود و گفت که پدرش او 

را وصیّت کرده بود که: بپرهیز از ستم بر کسی که یاوری بر تو به غیر از خدا نداشته باشد.
این پژوهشگر قرآنی در پایان گفت: مردی که الگو رفتاری او در فراز و نشیب زندگیش 
امام حسین)ع( باشد در رعایت حقوق، اظهار محبت، گفتن واقعیت ها، دعوت به صبر 
و توجه و تشویق به خوبی ها روابطی گرم و صمیمی را در فضای خانه عطرآگین کرده و از 
زندگی آمیخته با روحیه بندگی و رضایت الهی لذت برده و فرجام سعادتمندی را برای خود 

و خانواده اش فراهم خواهد کرد.

مقدمات  از  یكی  گفت:  قزوینی  زند  الاسلام  حجت 
ظهور امام عصر)عج( شناخته شدن امام حسین)ع( در 
نقاط مختلف دنیاست و این موضوع در سال های اخیر 
با گردهمایی بزرگ و جهانی اربعین تا حد زیادی محقق 

شده است.
حجت الاسلام علی زند قزوینی در دومین شب مراسم 
الرضا)ع(  خادم  هیئت  محرم  اول  دهه  عزاداری  بزرگ 
قم که در ورزشگاه شهید حیدریان این شهر برگزار شد، 
ضمن تسلیت این ایام اظهار کرد: گفته اند که حضرت 
در  و  داشته  "عبدالله"  نام  به  فرزندی  سیدالشهدا)ع( 

همان شش ماهگی در کربلا به شهادت رسیده است.
وی افزود: برخی می گویند که او همان حضرت علی 
اصغر می باشد و دلیل اینكه پیامبر اکرم)ص( هم امام 
حسین)ع( را اباعبدالله خطاب کرده اند، علاوه بر این 

موضوع، سرآمد بودن ایشان در بین بندگان خداست.
سخنران هیئت خادم الرضا)ع( اظهار کرد: برخی از 
علما گفته اند حضرت سیدالشهدا)ع( معلم توحید است 
و اگر امام حسین)ع( نبود، بندگی برای خدا باقی نمی 

ماند.
وی بیان داشت: علما جمله معروفی دارند که خلاصه 
و در آن گفته می شود  و روایت است  آیه  از ده ها  ای 

البقاء"؛  حسینی  و  الحدوث  محمدی  "الاسلام  که 
یعنی پیامبر، اسلام را بنیان نهاد و آن را کاشت و امام 

حسین)ع( آن را آبیاری کرد و به پایداری رساند.
زند قزوینی نقش امام حسین)ع( در حفظ و نشر آموزه 
های اسلامی در تاریخ بشر را نقشی بسیار کلیدی و مهم 
برشمرد و گفت: اگر امروز عالم اسلام، شیعه و سنی نماز 
می خواند، حج می رود، قرآن می خواند، بندگی خدا 
می کند، اگر حجابی هست، اگر دینی هست و اگر دوری 

از گناهی هست از برکت خون سیدالشهداست.
وی بیان داشت: پیامبر اکرم)ص( فرمود: خدای متعال 
وقتی که آسمان هفت گانه و زمین هفت گانه را آفرید، 
برای تزئین و مجلل کردن آن ها همه جا نام حسین)ع( را 

نوشت. زینت آسمان ها و زمین حسین)ع( است.
سخنران هیئت خادم الرضا)ع( با تأکید بر اینكه امام 
حسین)ع( را همه دنیا می شناسند و نام ایشان پس از 
۱۴ قرن همچنان بر زبان ها جاری است، تصریح کرد: 
امام حسین)ع( کسی است که در نقاط مختلف دنیا 
محب دارد؛ این همه حسینیه در سراسر دنیا، این همه 
هیئت حسینی در جای جای جهان و این همه ذکر و یاد 
امام حسین)ع( در مراسم های مختلف و ایام گوناگون 
صحت  بر  روشن  گواهی  دنیا  مختلف  نقاط  در  سال 

فرموده پیامبر اکرم)ص( در مورد زینت بودن حضرت 
سیدالشهدا)ع( برای آسمان ها و زمین است.

وی گفت: بنا بر برخی روایات امام زمان)عج( در زمان 
ظهور برای معرفی خود می فرمایند: من پسر همان 

کسی هستم که عطشان در کربلای معلی کشته شد.
زند قزوینی اضافه کرد: از این روایت این نكته فهم می 
شود که یكی از مقدمات ظهور امام عصر)عج( شناخته 
شدن امام حسین)ع( در نقاط مختلف دنیاست و این 
موضوع در سال های اخیر با گردهمایی بزرگ و جهانی 
اربعین تا حد زیادی محقق شده است. وی اظهار کرد: 
رسانه هایی بین المللی که بسیاری از آن ها در اختیار 
صهیونیست ها است در سال های اول از انتشار اخبار 
اربعین اجتناب داشتند و آن را مورد سانسور قرار می 
دادند. سخنران هیئت خادم الرضا)ع( خاطرنشان کرد: 
با گسترش و تداوم این گردهمایی بزرگ مجبور شدند 
دوربین ها را به سمت زائران حسینی بكشانند و از امام 
حسین)ع( هم سخن به میان آورند و گردهمایی اربعین 

امام حسین)ع( را جهانی تر کرد.
مراسم عزاداری دهه اول محرم هیئت خادم الرضا)ع( 
هر شب از ساعت ۲۱:۱۵ در ورزشگاه شهید حیدریان 

قم برگزار می شود.

سخنران هیئت خادم الرضا)ع( پاسخ داد:

چرا امام حسین)ع( را اباعبدالله می خوانند

یک پژوهشگر قرآنی تبیین کرد؛

الگوی خانواده، در منظومه رفتاری امام حسین)ع(
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رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای خبرداد:

رشد ۷0 درصدی ترانزیت جاده ای
 در بهار 

رئیس سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای از انجام ۴.۵ میلیون تن ترانزیت 
کالا در کشور از ابتدای امسال تا پایان خرداد ماه و رشد ۷۰ درصدی آن نسبت به 

سه ماهه نخست پارسال خبر داد. 
"داریوش امانی" افزود: سال گذشته ۱۴۷ میلیون تن جابجایی کالا از طریق 
ترانزیت جاده ای در کشور انجام شد که رشد محسوسی نسبت به سال های قبل از 

آن داشت و دلیل اصلی آن انجام توافق با کشورهای همسایه بود.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: سال گذشته ۵۱۵ میلیون تن جابجایی کالا 

در کشور انجام شد که رشد ۱۰ درصدی نسبت به سال ۱۴۰۱ داشت.
در  درصدی  رشد ۴.۵  نیز  امسال  نخست  ماهه  سه  در  کرد:  خاطرنشان  وی 

جابجایی کالا با جابجایی ۱۴۵ میلیون تن بار به ثبت رسید.
امانی با اشاره به کمبود ناوگان اتوبوسی در کشور که پس از پاندمی کرونا این 
بخش بسیار آسیب دید، گفت: با وجود این مشكلات سال گذشته ۱۴۸ میلیون 
جابجایی مسافر در کشور انجام شد که نسبت به سال ۱۴۰۱ رشد ۱۸ درصدی 

داشت.
وی اضافه کرد: در موضوع جابجایی زائرین اربعین نیز با وجود اعلام نیاز به 
هفت ناوگان اتوبوسی، اما سال گذشته یكی از بهترین سال های برگزاری اربعین 

بود.
امانی اظهار داشت: در سه سال گذشته ۳۳ هزار ناوگان جدید باری وارد کشور شد 

و علاوه بر آن واردات ۲ هزار دستگاه ناوگان اتوبوسی دنبال می شود.
معاون وزیر راه و شهرسازی بیان داشت نگهداری ۲۳۰ هزار کیلومتر راه های اصلی 
و شریانی کشور، رفع نقاط پرحادثه، خط کشی راه ها، نگهداشت راه های روستایی، 

نصب نیوجرسی و غیره، نیازمند هفت هزار میلیارد تومان اعتبار است.
وی گفت: در سه سال گذشته هفت هزار و ۴۳۵ کیلومتر راه روستایی در کشور 

ساخته شد که سه هزار و ۱۳۰ کیلومتر آن در سال گذشته بود.
قم-  آزادراه  سه  شریانی  و  اصلی  راه های  روکش  موضوع  در  داد:  ادامه  امانی 
کاشان، کاشان- اصفهان و زنجان- تبریز به سازمان راهداری واگذار شد که ۲ هزار 
میلیارد تومان آن برای اتوبان قم- کاشان- اصفهان و ۱.۵ همت برای اتوبان زنجان- 

تبریز در نظر گرفته شد.
معاون وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: در سه ساله دولت سیزدهم در مجموع 
۲۴هزار کیلومتر روکش آسفالت راه ها انجام شد که ۱۲ هزار کیلومتر آن در سال 

گذشته به انجام رسید.
کمبود ۶هزار ناوگان اتوبوس برای اربعین امسال

معاون وزیر راه شهرسازی در ادامه با اشاره به درویش بودن ایام اربعین گفت 
۲ هزار و ۴۰۰ میلیارد تومان اعتبار برای ایام اربعین در نظر گرفته شده است که 
یک هزار میلیارد تومان آن مربوط به تعهدات سال گذشته است و مابقی برای تامین 

زیرساخت ها در سال جاری در نظر گرفته شده است.
وی با اشاره به کمبود ۶هزار ناوگان اتوبوس برای اربعین امسال، خاطرنشان کرد: 
امسال قرار است از سایر ظرفیت های موجود در کشور از جمله ناوگان در اختیار 
نیروهای مسلح، سرویس مراکز صنعتی، پتروشیمی و غیره در چهار روز مربوط به 

ایام اربعین استفاده شود.
این مقام مسئول یادآور شد: در بودجه های سنواتی دو سال گذشته، واردات 
اتوبوس های با کارکرد کمتر از پنج سال اجازه داده شد که با تلاش های انجام شده 

گره های کار باز شد و ثبت سفارش این اتوبوس ها آغاز شده است.
وی افزود: از ۲ هزار دستگاه اتوبوسی که برای واردات در نظر گرفته شده است، 
تاکنون فقط ۷۰ دستگاه اتوبوس توسط یكی از شرکت های داخلی وارد شده است.
امانی تاکید کرد: در این زمینه و رفع نیازها، قرار شد از ناوگان طرف عراقی نیز 

استفاده شود.
وی در خصوص قیمت بلیط اتوبوس ها برای ایام اربعین گفت: نرخ بلیط باید در 
ستاد اربعین مشخص شود که احتمالًا با احتساب سیر یک سرخالی اتوبوس ها 

خواهد بود.
مدیرعامل سازمان راهداری بیان داشت: پیش فروش ها به احتمال زیاد از ۲۰ روز 

قبل از اربعین آغاز می شود.
 

مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی

صدور فاکتور رسمی برای عمده فروشان 
میوه و تره بار الزامی شد

مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهادکشاورزی از لزوم 
صدور و دریافت فاکتور رسمی عمده فروشان میوه و تره بار برای خرده فروشان 
خبرداد و گفت: قیمت میوه فروشی سطح شهر تا سقف ۳۵ درصد سود بر مبنای 

فاکتور خرید محاسبه می شود. 
مسعود امرالهی در هفتمین نشست کارگروه ساماندهی بازار میوه و تره بار افزود: 
مقرر شده، بارفروشان و حق العمل کاران برای میوه فروشان خرد فاکتور رسمی صادر 

کنند.
جهادکشاورزی  وزارت  اساسی  کالاهای  بر  نظارت  و  بازرسی  دفتر  مدیرکل 
اظهارداشت: چنانچه هر میوه فروشی فعالیت خرد انجام می دهد، ملزم به دریافت 

فاکتور از عمده فروشان میوه و تره بار است.
وی خاطرنشان کرد: میوه فروشان سطح شهر هم با احتساب سود تا سقف ۳۵ 
درصد نسبت به عرضه میوه در سطح خرده فروشی ها اقدام می کنند و فروش بیش 

از حد معین، گران فروشی محسوب می شود.
امرالهی، از فعالیت گشت بازرسی در سطح شهرها خبر داد و افزود: گشت های 
مشترک جهادکشاورزی، صمت و تعزیرات حكومتی از این پس با عدم ارایه فاکتور و 
فروش بالاتر از درصد سود تعیین شده، برخورد قانونی و حسب مورد تخلف، اعمال 

جریمه می کنند.
 

وزیر امور اقتصادی و دارایی خبرداد:

۳/۹۸ درصد مستغلات ملی و دولتی
 در اختیار سه دستگاه

وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: سه دستگاه مراتع و آبخیزداری، منابع طبیعی 
و سازمان ملی زمین و مسكن ۹۸ ممیز سه دهم درصد مستغلات ملی و دولتی ثبت 

شده را در اختیار دارند.
 سیداحسان خاندوزی در مراسم رونمایی از سامانه یكپارچه اموال و دارایی های 
ملی )سادا نوین( گفت: حدود ۱۲۵ هزار فقره ملک در اختیار وزارت آموزش و 
پرورش است که باید به منظور صدور سند تک برگ و سند الكترونیک برای این 

املاک اقدامات لازم انجام شود.
وی افزود: در دولت سیزدهم نه تنها در شناسایی املاک دولتی رشد کمی را شاهد 
بودیم بلكه استخر اطلاعات قبلی نیز به جهت تایید و مسئولیت پذیری دستگاه ها 

شرایط بهتری را پیدا کرد.
وی افزود: استخر اطلاعات دارایی های قدیم به ما اجازه نمی داد ما املاک را 
کشف، پیشگیری و اطلاعات متعارض را شناسایی کنیم. به دلیل همپوشانی 
و تعارضات، امكان شناسایی تصرفات بجز آنچه دستگاه معرفی کرده بود وجود 

نداشت. اما در سامانه سادا این مشكل برطرف شده است.
وزیر اقتصاد، محور دیگر را استفاده کردن از ظرفیت های بیرون دولت دانست و 
گفت: با توجه به سوت زنی هایی که صورت گرفت ۷۵۰ فقره املاک دولت از طریق 
اطلاعات مردمی شناسایی شد ودر این زمینه جوایزی نیز در نظر گرفته شده است.
خاندوزی افزود: تا قبل از سال ۱۴۰۰ دستگاه های اجرایی ۴۰۰ هزار ملک را 
شناسایی کرده بودند و از حدود دو سوم دارایی های خود مطلع نبودند. امروز بیش 

از یک میلیون املاک شناسایی شده است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی در ادامه گفت: در بخش مولدسازی داده های لازم 
وجود نداشت، اما با اعمال حكمرانی دولت برای دارایی های خودش، این مدیریت 

صورت گرفت و امیدواریم دولت آینده نیز از این ظرفیت استفاده کند.

رئیس پیشین بانک مرکزی پاسخ می دهد

آیا کاهش تورم و جبران کسری بودجه امسال امکانپذیر است؟ 
شرایط  اول  است؛  عامل  دو  تابع  چهاردهم  دولت  اقتصادی  اولویت های 
اقتصادی حاضر و دوم قول های رییس جمهور منتخب که مردم به آن رای دادند.

در  مرکزی  بانک  اسبق  رئیس  عادلی  محمدحسین  خبرآنلاین  گزارش  به 
روزنامه اعتماد نوشت: خوشبختانه شعارهای رییس جمهور منتخب مبتنی بر 
واقعیت های اقتصادی روز بوده است و لذا می توان بر این دو مبنی اولویت های 

زیر را بر شمرد.
در این مختصر فقط به نخستین اولویت که تورم درنظر گرفته شده به  طور 

اجمالی می پردازیم: 
اخیر  ساله  سه  تورم  متوسط  است.  تورم  مردم  جاری  مشكل  مهم ترین 
۴۸.۳درصد بوده است. متوسط تورم سه ساله قبل از آن و بعد از خروج ترامپ 
از برجام ۳۹.۸ درصد بوده است. این یعنی تورم بعد از تشدید تحریم ها در شش 

ساله اخیر به  طور متوسط ۴۴درصد بوده است. 
تورم ۴۴درصدی به معنی آن است که هر یک سال و شش ماه قیمت ها دو برابر 
می شود. تورم ابتدا هزینه هایی مانند تفریح و فرهنگ و سپس گردشگری و حمل 
و نقل و سپس پوشاک و درنهایت مواد غذایی و مهم تر از همه، بهداشت و سلامت 

مردم را نشانه می گیرد.
اکنون تورم همه طبقات متوسط بالا، متوسط و متوسط پایین و پایین را غوطه ور 
ساخته است و این یعنی مصرف خصوصی کاهش یافته است. از طرف دیگر تورم 
نوسانات قیمتی و بی ثباتی را به ارمغان می آورد و در شرایط نوسانات کارآفرینان 
تمایلی به سرمایه گذاری پیدا نمی کنند و سرمایه گذاری کاهش و عرضه کل 
پایین می آید و باعث رکود می شود و دایره معیوب تورم را به خاطر عرضه کمتر 

دامن می زند .
آخرین کلام اینكه تورم نه تنها بی ثباتی اقتصادی بلكه بی ثباتی اجتماعی به 
وجود می آورد و ارزش های اخلاقی و رفتار اجتماعی مردم را تحت تاثیر خود قرار 

می دهد. 
برای درمان تورم در شرایط کنونی ایران باید اهرم های گوناگونی را به حرکت 
درآورد و از همه آنها استفاده کرد، چراکه تورم ما تک عاملی نیست که فقط با 

ابزارهای پولی و مالی درمان شود.
در  جناحی  مناسبات  و  خارجی  روابط  در  نسبی  ثبات  ایجاد  عامل  اولین 
داخل است. در شرایط تشنج بین المللی و کشمكش های داخلی که این یكی 
اغلب تظاهرات گوناگون از قبیل چالش های کلامی در رسانه ها، صدا و سیما 
و نطق های آتشین ائمه جمعه و جماعات، اعلام مواضع ضد و نقیض ازسوی 
مقامات مختلف، بگیر و ببندها و حتی برخی اوقات تظاهرات خیابانی هم دارد، 

همه موجب می شود که انتظارات تورمی به وجود آید و حتی در بهترین شرایط 
متغیرهای پولی و مالی باعث تلاطم و بی ثباتی اقتصادی می گردد. 

به هر اندازه که دولت چهاردهم بتواند به قول خود برای وفاق ملی و کاهش 
درگیری های داخلی موفق شود، می تواند در اجرای رویكرد تعاملی خود با خارج 

موفق گردد و ثبات نسبی شرایط را برای کنترل تورم مهیا سازد.
این است که میزان کسری بودجه  اقدامات عاجل  از  تورم یكی  برای مهار 
۱۴۰۳ را کمتر کنیم. برآورد کسری بودجه در دامنه ای بین ۳۰ الی ۴۵درصد 
کل بودجه می باشد. این کسری را باید کاهش داد. در غیر این صورت تورم 
امسال را نمی توان به  طور موثری کم کرد. استفاده از روش های قبلی نظیر چاپ 
اوراق مالی که خریداری جز بانک ها ندارند و موجب خلق پول می شود یا تحمیل 
تسهیلات تكلیفی مالایطاق به بانک ها چاره ساز نیست باید آنها را به حداقل 

رسانید.

برای کاهش این کسری چند راه وجود دارد؛ اول افزایش درآمدهای نفتی 
است. این کار هم با کاهش تخفیف ها از طریق متنوع کردن بازارهای فروش و 
شكستن انحصار چین و هم با افزایش مقدار تولید و فروش نفت میسر است. در 
بودجه امسال میزان فروش نفت ۱۲درصد کاهش دارد. اگر همین مقدار افزایش 
در فروش نفت و گاز و فرآورده ها تمهید گردد خود درآمدی معادل ۷۷ هزار میلیارد 

تومان برای دولت دارد.
دوم آزاد کردن پول های بلوکه یا نیم بلوکه کشور است. هر چند که این مقدار در 
شرایط کنونی حداکثر به حدود ۱۰ میلیارد دلار می رسد ولی این مبلغ معادل 

۶۰۰ هزار میلیارد تومان می گردد که خود حدود ۲۰درصد بودجه دولت است.
سوم که شاید مهم ترین راه است این است که هزینه مبادله در تجارت خارجی را 
کاهش دهیم. در حال حاضر هزینه مبادله حدود ۳۰درصد تخمین زده می شود. 
این هزینه ها روی قیمت همه کالاهای وارداتی و صادراتی کشیده می شود و 

باعث افزایش قیمت ها می گردد. 
تجارت خارجی کشور در سال ۱۴۰۲ براساس ارقام مقدماتی با احتساب نفت 
حدود ۱۵۳ میلیارد دلار است. هزینه مبادله آن حدود ۳۰۰۰ همت می گردد. اگر 
فقط بتوانیم در سال جاری با برخی گشایش ها در مبادلات بانكی ۱۰درصد از 

این هزینه ها را بكاهیم خود حدود ۱۰درصد بودجه کشور می شود.
چهارم استفاده از منابع خارجی است که با رویكرد و شعارهای رییس جمهور 
برای  خارجی  سرمایه گذاران  از  دعوت  می نماید.  امكان پذیر  منتخب 
سرمایه گذاری در نفت و گاز و پتروشیمی که بازده بالا دارد به خصوص از ناحیه 

همسایگان می تواند تا حدودی عملی گردد.
شراکت با سرمایه گذاران خارجی به معنی فروش کشور نیست، بلكه به معنی 
استفاده از روش های مدیریت و فناوری های نوین و منابع مالی آنهاست. پنجم 
رویكرد تعامل گرای سیاست خارجی دولت چهاردهم می تواند زمینه و شرایط را 

برای انتشار اوراق ارزی یورویی لااقل در منطقه، میسر سازد. 
اگر بتوانیم معادل ۵ میلیارد دلار از طریق موارد چهارم و پنجم فوق را به دست 
آوریم نه تنها موجب رونق سرمایه گذاری شده ایم بلكه کسری بودجه را کاهش 

داده و در جهت کاهش تورم قدم برداشته ایم. 
نتیجه اینكه اگر کسری بودجه سال ۱۴۰۳ را از ۳۰-۴۰درصد به ۱۵-۲۵درصد 
برسانیم حتما موفق خواهیم شد که تورم را از کانال ۴۰درصد به کانال ۳۰ و حتی 
زیر ۳۰درصد برسانیم. در نتیجه کاهش تورم، ثبات نسبی برای رشد فعالیت های 
اقتصادی و افزایش اشتغال و بالا رفتن قدرت خرید مردم و تقویت پول ملی 

خواهد بود .

استاد دانشگاه صنعتی شریف: 

ماجرای بنزین باید یک بار برای همیشه اصلاح شود
 استاد دانشگاه صنعتی شریف گفت: اگر دولت جدید درست 
برخورد کرده و صادقانه توضیح دهد شاید بتواند مردم را متقاعد 
کند که همكاری کنند تا ماجرای بنزین یک بار برای همیشه 
اصلاح شود، حل مشكل بنزین به صداقت، صراحت نیاز دارد، 
وقت آن است که دولت جدید در یک برنامه ۴ ساله برای بنزین 
و گازوئیل مردم را پای کار بیاورد چون در غیر این صورت ماجرای 
ناترازی انرژی به یكی از ابرچالش ها تبدیل خواهد شد، بنابراین 
امیدواریم دولت چهاردهم وارد میدان اصلاحات این حوزه شود. 

هاشم اورعی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، در ارزیابی 
اوضاع کنونی بنزین و برنامه هایی که دولت چهاردهم باید عبور 
از این بحران دنبال کند، اظهار داشت: اکنون تقاضای بنزین به 
۱۲۰ میلیون لیتر در روز رسیده است که البته تمام این میزان 
تقاضا را مصرف نمی کنیم، زیرا بخشی از آن قاچاق می شود 
بعبارت دیگر روزی ۱۲۰ میلیون لیتر بنزین تقاضا داریم که چه 
بسا روزی ۱۰۰ میلیون لیتر از این میزان مصرف و ۲۰ میلیون 

لیتر قاچاق می شود.
پول 2 ماه صادرات نفت را صرف واردات بنزین می کنیم

وی افزود: مشكل ما این است؛ در شرایطی هستیم که رقم 
تولید به اندازه تقاضا نیست و در نتیجه همین امسال با ناترازی 
بنزین مواجهیم، به طوری که نمایندگان مجلس عنوان کرده اند 
که در بودجه امسال حداقل ۴ میلیارد دلار برای واردات بنزین 
در نظر گرفته شده و اگر خوب عمل نكنیم این رقم به ۶ میلیارد 
دلار هم افزایش پیدا می کند و این در حالی است که سال گذشته 
کل صادرات نفت و میعانات ۳۶ میلیارد دلار یعنی ماهیانه به طور 
متوسط ۳ میلیارد دلار بوده است. این بدان معناست که ما پول 
یک تا دو ماه صادرات نفت کشور را باید صرف واردات بنزین کنیم.

سال آینده اوضاع بنزین از امسال بدتر می شود
استاد دانشگاه صنعتی شریف گفت: ماجرای ناترازی بنزین 
یک مسئله مهم کشور است زیرا صحبت از صرف ارقام بالا برای 
واردات این کالاست و مشكل هر روز حادتر می شود به طوری که 
نرخ افزایش تقاضا بیش از نرخ افزایش تولید است در نتیجه ما با 
ناترازی فزاینده مواجهیم و امسال اوضاع از پارسال بدتر و سال 
آینده از امسال بدتر خواهد بود و این بدان معناست که نمی توان 

مسئله را رها کرد یعنی گذشت زمان اوضاع را خراب تر می کند.
سیاست بنزینی ایران به نفع همسایه

سیاست  را  بنزین  کنونی  شرایط  دلیل  مهم ترین  وی 

قیمت گذاری عنوان و تصریح کرد: برخی تا می گویند قیمت 
بنزین باید واقعی شود برخی دیگر می گویند که اصلا یارانه ای به 
بنزین تعلق نمی گیرد که قیمت آن واقعی شود، این عده معتقدند 
دولت بنزین را نمی خرد و به قیمت تمام شده به مردم می فروشد، 
اما واقعیت ماجرا؛ بحث یارانه نیست بلكه صحبت بر سر پول از 
دست رفته است، اکنون کشور همسایه بنزین را با نرخ هر لیتر 
۲۰ هزار تومان می فروشد و ما همین بنزین را با نرخ ۱۵۰۰ تومان 
در اختیار مردم قرار می دهیم، درست است که پولی به مردم 
نمی دهیم اما برای هر لیتر ۱۸۵۰۰ تومان کمتر از کشور همسایه 
دریافت می کنیم بعبارت دیگر بابت هر لیتر بنزین ۱۸۵۰۰ تومان 

از درآمد دولت کم می شود.
قاچاقچی بنزین ساعتی یک میلیارد تومان

 درآمد دارد
اورعی بیان داشت: اولین نتیجه قیمت پایین و غیرواقعی بنزین 
در کشور ما قاچاق است، روزنه ۱۰ تا ۳۰ میلیون لیتر بنزین از 
کشور خارج می شود و چه بسا مافیای بنزین با ۱۰ میلیون لیتر  
قاچاق روزانه؛ ساعتی یک میلیارد تومان درآمد دارد، بنابراین با 
این ارقام درآمدی تغییر قیمت بنزین و مقابله با قاچاق کار سختی 
است و در مقابل نتیجه قیمت سرکوب شده بنزین نسبت به 
کشورهای مجاور این می شود که قاچاق بنزین کار سودآوری 
است و دلیل آن نیز قیمت ارزان بنزین است، چراکه اگر نرخ بنزین 

مثل همسایه باشد قاچاق جمع می شود.
مصرف سوخت خودروی ایرانی دو برابر خارجی

وی با بیان اینكه نتیجه دیگر ارزان بودن بنزین این است که 
کنترل مصرف آن کار بی اهمیتی می شود، گفت: میزان مصرف 
سوخت خودروهای ایرانی حداقل ۳۰ تا ۵۰ درصد از نمونه مشابه 
خودروهای با تكنولوژی روز بیشتر است و دلیل تداوم این رویه این 
است که در کشور ما بنزین ارزشی ندارد یعنی قیمت بنزین نسبت 

به خودرو بسیار ناچیز است اما در دنیا اینگونه نیست.
چرا مردم از خودروی عمومی استفاده نمی کنند؟

این کارشناس ارشد حوزه انرژی با بیان اینكه وقتی بنزین ارزان 
است، میزان پیمایش بالا می رود، ادامه داد:  میزان پیمایش هر 
خودروی خصوصی در اروپا حدود ۱۰ هزار کیلومتر و این رقم در 
ایران حدود ۱۸ هزار کیلومتر است دلیل آن این است که در کشور 
ما قیمت استفاده از مترو و یا وسیله نقلیه عمومی با خودروی 
شخصی یكسان است بنابراین مردم ترجیح می دهند که که از 

خودروی شخصی خود برای ترددهای روزانه استفاده کنند و 
همه اینها به سیاست قیمتی برمی گردد، یعنی خودمان به مردم 

می گوییم این کالا بی ارزش است.
مجوز ساخت خودرو با هر کیفیتی را صادر کرده ایم

وی بیان داشت: وقتی درهای کشور را روی واردات خودروهای 
باکیفیت دنیا می بندیم و از صنعت خودروی داخل حمایت بی جا 
کرده و اجازه رقابت با خودروی خارجی نمی دهیم یعنی مجوز 

ساخت خودرو با هر کیفیتی را صادر کرده ایم.
استراتژی چه باشد؟

اورعی در ادامه تاکید کرد: در این شرایط بعنوان یک استراتژی 
باید تمرکز را از تولید و عرضه به سمت تقاضا و مصرف ببریم، 
تاکنون دولت طرف تقاضا را رها کرده و به مردم اعلام کرده هر قدر 
که می توانید بنزین را هدر دهید زیرا ما می توانیم، تولید کنیم، این 
نه شدنی است و نه منطقی؛ زیرا باتوجه به سرمایه گذاری هایی 
که انجام شده رشد تولید نمی تواند پاسخگوی رشد مصرف باشد 
در نتیجه ناترازی فزاینده و سیاست تمرکز بر تولید روز به روز بدتر 

خواهد شد.
نرخ رشد مصرف بنزین ۴ برابر رشد تولید ناخالص داخلی

دولت صرف  درآمد  باید  که چرا  پرسش  این  با طرح  وی 
را  آن  و مردم  بنزین شده  بیشتر  تولید  سرمایه گذاری روی 
هدر بدهند؟ خاطرنشان کرد: دلیل این مدعا اینكه نرخ رشد 
مصرف بنزین در کشور ما ۴ برابر رشد تولید ناخالص داخلی 
است و این یعنی بنزین در تولید نقش ندارد و بیشتر هدر 
می رود، به جای اینكه سوخت صرف چرخاندن چرخ های 
یک دستگاه شود که در تولید ناخالص ملی نقش ایفا کند، 

صرف تردد و مسافرت های بی رویه می شود.
چرا پول بنزین متمولین را روستایی سیستان و 

بلوچستانی پرداخت کند؟
استاد دانشگاه صنعتی شریف با تاکید با اینكه از هم اکنون باید 
تمرکز را به سمت بهبود تقاضا ببریم، اظهار داشت: ابتدا اینكه 
باید به سمت واقعی کردن قیمت بنزین برویم اما این تغییر یكباره 
نباید انجام شود. چرا پول مصرف بنزین یک خانواده ۴ نفره را که 
۴ خودرو دارد روستایی سیستان و بلوچستان که هیچ خودرویی 
ندارد پرداخت کند و دولت به جای اینكه آب روستایی سیستانی 
را تامین کند پول بنزین متمولی را که چند خودرو دارد پرداخت 

کند؟

مقابله با مافیای سوخت و خودرو
اورعی بیان داشت: قیمت بنزین باید واقعی شود و در مقابل از 
قشر آسیب پذیر باشد حمایت شود، بدترین شیوه در زمینه تامین 
سوخت این است که یارانه به بنزین تعلق می گیرد که این باید 
اصلاح شود، راهكار اینكه ابتدا سیاست قیمتی را با توجه به درآمد 
مردم اجرا کنیم و در این صورت تخصیص یارانه هوشمند خواهد 
شد و دوم اینكه وارد اصلاح صنعت خودرو شویم، یعنی بعد از 
مافیای قاچاق سوخت باید با مافیای خودرو مقابله کنیم و درواقع 

بین خودروساز داخلی و خودروی وارداتی رقابت ایجاد کنیم.
راهکار چیست؟

را  بنزین  کنونی  شرایط  از  برون رفت  راهكار  مهمترین  وی 
سیاست درست قیمتی و هوشمندانه، عدم حمایت اضافی و 
بیهوده از خودرو بعنوان بزرگترین مصرف کننده بنزین و دیگری 

فرهنگسازی دانست.
 سیستم قیمت گذاری بنزین انتقال پول از نادار به دارا 

است 
وی افزود: اکنون بنزین را با نرخ ارزان در اختیار همه مردم قرار 
می دهیم و درواقع این یارانه را به همه مردم با هر سطح درآمدی 
پرداخت می کنیم و وقتی پول بنزین را به نرخ اصلی نمی گیریم 
کسری بودجه زیاد می شود و تورم بالا می رود و در نتیجه قشر 
ضعیف ضرر می کند. اکنون سیستم قیمت گذاری بنزین انتقال 
پول از نادار به دارا است و مردم این را نمی دانند، باید فرهنگسازی 

شود و واقعیت را به مردم بگویند.
با مردم صادق باشیم

اورعی در ادامه با بیان اینكه در شرایط فعلی سخن از صادرات 
بنزین شعار است زیرا صادرات دو شرط دارد یكی اینكه مازاد 
باید داشته باشیم و دوم اینكه صادرات پایدار باشد، تاکید کرد: 
اکنون وقت اصلاح اوضاع بنزین است، باید اعتماد مردم به دولت 
را جذب کنیم اگر دولت جدید درست برخورد کرده و صادقانه 
توضیح دهد شاید بتواند مردم را متقاعد کند که همكاری کنند 
تا ماجرای بنزین یک بار برای همیشه اصلاح شود، حل مشكل 
بنزین به صداقت، صراحت نیاز دارد، وقت آن است که دولت 
جدید در یک برنامه ۴ ساله برای بنزین و گازوئیل مردم را پای 
به  انرژی  ناترازی  ماجرای  این صورت  در غیر  بیاورد چون  کار 
یكی از ابرچالش ها تبدیل خواهد شد، بنابراین امیدواریم دولت 

چهاردهم وارد میدان اصلاحات این حوزه شود.

عضو هیات مدیره کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور ، مطالبات کارگران از 
دولت چهاردهم را برشمرد؛ به گفته ی وی، حق تشكل یابی و برخورداری از امنیت 

شغلی از مهم ترین خواسته های طبقه ی کارگر ایران است.
حسین حبیبی ، با بیان اینكه »حضور هوشمندانه مردم و کارگران در انتخابات ۱۵ 
تیر، منجر به انتخاب مسعود پزشكیان به عنوان رئیس جمهور ایران شد«، خطاب به 
رئیس دولت چهاردهم گفت: مردم و کارگران به شما اعتماد کرده و انتخاب تان کردند 
تا از حقوق شان دفاع کنید؛ شما وفق اصل ۱۲۱ قانون اساسی سوگند خواهی خورد 
که به عنوان رئیس جمهور، خودرا وقف مردم واعتلای کشور، ترویج دین و اخلاق و 
پشتیبانی از حق و گسترش عدالت )که می رود تا فراموش شود( بكنید و از هرگونه 
خودکامگی بپرهیزید، از آزادی و حرمت اشخاص و حقوقی که قانون اساسی  برای 

ملت شناخته است صیانت کنید.
او خطاب به رئیس جمهور جدید مطالبات کارگران را برشمرد: قبل از هر چیز، به 
قانون اساسی به ویژه فصل سوم حقوق ملت )اصول ۱۹ الی ۴۲( عمل کنید و نسبت 
به تشكیل دادگاه قانون اساسی اقدام نمایید تا هر مسئول و دستگاهی که به تكالیف 
روشنِ قانون اساسی عمل نكرد، در این دادگاه محاکمه و مجازات شود. حبیبی 
افزود: نسبت به افزایش چتر حمایتیِ باکیفیت در حوزه ی بیمه و درمان مانند حوادث 
و بیماری، بارداری، ارائه درمان رایگان از صفر تا صد و همچنین غرامت دستمزد، از کار 
افتادگی، مرگ و بازنشستگی اقدام نمایید چرا که سازمان تامین اجتماعی به واسطه 
حق بیمه های واریزی کارگران و بیمه شدگان شكل گرفته و متعلق به دولت نیست. 

بایستی بیمه شدگان از خدمات مكفی برخوردار باشند.
این فعال کارگری با بیان اینكه »امروز کارگران درحوزه روابط کار به مانند انسان هایی 
هستند که در یک کویر خشک و بی آب و علف، زندگی سخت و دردناکی را تجربه 
می کنند چرا که از امنیت شغلی و اصل آزادی و حاکمیت اراده درعقد قرارداد کار و 
همچنین قراردادهای دائم در کارهایی که طبیعت آن ها جنبه مستمر دارد، محروم 
مانده اند« ادامه داد: ما کارگران از شما انتظار تامین واقعیِ امنیت شغلی و برقراریِ 
اصل آزادی در انتخاب شغل وفق اصل ۲۸ قانون اساسی را داریم تا در عمل جلوی 

بهره کشی از نیروی کار دیگری گرفته شود.
به گفته حبیبی، دولت چهاردهم باید از هر گونه اصلاح در قانون کار و قانون تامین 

اجتماعی که منجر به کوچک شدنِ چتر حمایت از کارگران می شود، اجتناب کند.
عضو هیات مدیره کانون عالی شوراهای اسلامی کار کشور خطاب به مسعود 
پزشكیان گفت: از تشكیل و فعالیت تشكل های آزاد کارگری بدون دخالت دولت و 
کارفرما وفق اصول ۲۶ و۱۰۴ قانون اساسی حمایت کنید و مانع اعمال حاکمیت 
دولت و کارفرمایان در امور تشكل های صنفی و مدنی شوید. در عین حال، نسبت به 
برقراری حق  برگزاری تجمعات، اعتراضات صنفی و راهپمایی که حق قانونی موضوع 
اصل ۲۷ قانون اساسی است و تخصیص یک مكان عمومی برای تجمعات، اقدام 

نمایید.
این فعال کارگری افزود: علاوه بر اینها، بایستی نسبت به  پیوستن ایران به مقاوله 
نامه های ۸۷ و ۹۸ سازمان جهانی کار مبنی برداشتن حق مذاکرات و تشكل های 
آزاد و مقاوله نامه ۱۵۸ سازمان جهانی کار با موضوع جلوگیری از اخراج کارگران به 
علت کاندیدا شدن و به عضویت درآمدن در تشكل های کارگری و شكایت از کارفرما و 
همچنین جلوگیری از اخراج به علت تمایلات مذهبی و سیاسی، قومیتی و جنسی 
و همچنین مسائلی مانند بارداری اقدام نمایید. یک اقدام عاجل نیاز است تا شرایط 

به سرعت تغییر کند.
او با تاکید بر اینكه »کارگران  از گفتار درمانی و وعده درخصوص افزایش دستمزد 
و جبران عقب ماندگی های آن رنجیده خاطر هستند، به ویژه از شرایط ناعادلانه ای 
که در مذاکرات مزدی در سالهای ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ حاکم بود« تصریح کرد: جناب 
پزشكیان، کارگران از شما انتظار دارند از دستمزد شرافتمندانه و عادلانه که منجر به 
افزایش قدرت خرید کارگران در زمان اشتغال و بازنشستگی می شود، تمام قد حمایت 
کنید. دستمزد باید مطابق نرخ تورم رسمی و رقم سبد معیشت حداقلی تعیین شود 
اما شوربختانه در سال های اخیر، دولت اصلی ترین مانع در مسیرِ اجرای قانون بوده 

است؛ این رویه را از اساس دگرگون کنید.
»مسكن« یكی از مهم ترین دغدغه های امروز کارگران شاغل و بازنشسته در سراسر 
کشور است که حسین حبیبی در بخشی دیگر از صحبت هایش به آن اشاره می کند؛ 
»تامین مسكن وظیفه دولت است« و به گفته حبیبی، دولت بایستی وفق اصل ۳۱ 
قانون اساسی در جهت خانه دارکردن کارگران و تامین سرپناهِ متناسب اقدام عاجل 
نماید چرا که کارگران با این حقوق ها به هیچ وجه قادر به تهیه مسكن و سرپناه 

 نخواهند بود و به تبع آن جرات تشكیل خانواده نیز نخواهند داشت.
او با تاکید بر اینكه »رئیس جمهور باید در تعیین و معرفی وزیر پیشنهادی تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی و عزل و برکناری او و همچنین انتصاب و برکناری مدیر عامل سازمان 
تامین اجتماعی از کارگران و تشكل های کارگری نظرخواهی کند« تصریح کرد: وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی با هدف و ماموریت اجرای قانون کار و تامین اجتماعی در 
جهتِ حمایت از کارگران و تنظیم روابط کار شكل گرفته اما تاکنون به ویژه درسالهای 

۱۴۰۲و۱۴۰۳ به هیچ وجه موفق به انجام این ماموریت کلیدی نشده است.
اینگونه  منتخب  رئیس جمهور  به  را خطاب  آخر خود  پایان، حرف  در  حبیبی 
جمع بندی کرد: »جناب آقای مسعود پزشكیان، رئیس جمهور منتخب مردم، شما 
پزشک جراح هستید و سال ها نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی بودید پس به 
اندازه کافی تجربه در تشخیص و درمان دردها و بیماری ها دارید؛ امیدواریم ملت ایران 
به ویژه کارگران را از اعتمادی که به شما کرده اند، هرگز پشیمان نكنید که آن وقت 
اطمینان داشته باشید در اعتراض و مخالفت با شما و برکناری تان لحظه ای درنگ 

نخواهیم کرد.«.

یک فعال کارگری مطرح کرد؛

کارگران از پزشکیان چه می خواهند؟



سه شنبه-19 تیر ماه 1403-    سال بیست  وهفتم -   شماره 65995
ورزشی

داستان تکراری فوتسال قم؛

یامولا چرا آمد؟ چرا رفت؟

ایمان / رضا ملکی؛ داستان عجیبی است بعد از آن همه اتفاقات فوتسال وهجمه 
های بوجود آمده تیم به هییت فوتبال واگذار شد استاد کردی مدیر شد و یدالله یامولا 
از بازیكنان ارزشی فوتبال و فوتسال بر مصدر فنی این تیم قرار گرفت تمرینات شروع 
شد  جهار بازی تدارکاتی انجام شد و تیم در استانه اولین بازی روز جمعه دستخوش 

اتفاق نامیمونی گردید.
 داستان اول  مذاکره مدیران فوتبال با گزینه جدید شنیده شد که یامولا از منابع 
موثق شنیده که مدیران ارشد فوتبال قم پای مذاکره با یک مربی جدید را باز کرده اند 

این مورد به مذاق یامولا خوش نیامد و به تمرین  شنبه شب نیامد.
 داستان دوم گرفتاری کاری و سیاست مدیران شهرداری . صبح روز دوشنبه خبر 
رسید که مدیران شهرداری به نوعی با گرفتن مرخصی ورزشی یا مولا موافق نیستند 

ومسیر هدایت تیم برای یامولا متوقف شده است .
برای هر یک از این داستانها بایستی تاسف خورد  تیم بدون اسپانسر است و تیم در 
ادامه مسیر صد درصد به بن بست خواهد رسید مگر معجز ه ای رخ دهد که با علم 

نوین امروز در تضاد خواهد بود پول که در بساط نباشد مسیر قهقرا را باید پیمود .
دلمان برای تماشاگران فهیم فوتبال می سوز د  چه باید کرد نوشتن امثال من و 
استاد جعفر عابدی هم راه به جایی نخواهد برد برای تیمی که نه سرمربی دارد و 
نه اسپانسر چه باید نوشت فقط و فقط بایستی از امید بنویسیم به آینده فكر کنیم و 
جواب این چراها را در نتیجه بازیكنان غیور قمی جستجو کرد منتظر اتفاقات خوب 

در مسیر اول هستیم .

دبیر هیات فوتبال استان قم:

کردی باید انتخاب کند یا مدیرعامل باشد 
یا سرمربی!

در پی کناره گیری یدالله یامولا از سرمربی گری تیم فوتسال هیات فوتبال که پیش 
از این اعلام کرده بود رئیس هیات فوتبال و احمدی دبیر هیات در حال مذاکره با 

محسن حسن زاده هستند ، 
دبیر هیات فوتبال استان قم  نسبت به این مساله واکنش نشان داد وگفت: ما 
چیزی پشت پرده نداریم و تمام تصمیم گیریهای در هیات رئیسه گرفته می شود 
که خود آقای یا مولا هم عضو هیات مدیره هستش و هیچ تصمیمی بیرون از هیات 
رئیسه اتفاق نمی افتد.بنده وقتی با یامولا صحبت کردم گفت مشكل شخصی دارم 

ونمیتوانم روی نیمكت بنشینم.
احمدی تصریح کرد: این راهم بگویم که کادر فنی نیاز به تقویت دارد ولی بنا نیست 
کسی از بیرون روی نیمكت بنشیند. دبیر هیات فوتبال استان قم  تاکید کرد: آقای 
کردی هم باید تكلیفش را روشن کند یا مدیر عمل و یا برود روی نیمكت بنشیند، واگر 

هم می خواهد مدیر عامل باشد قطعا باید نیمكت را تقویت کند.
دبیر هیات فوتبال در پایان تاکید کرد: یامولا نمی رود خیالتان راحت.

با هدف بالابردن روحیه کادر فنی و بازیکنان؛
بزرگان فوتبال در تمرین نماینده فوتسال قم

یكشنبه شب در تمرینات نماینده قم در لیگ برتر فوتسال سرمربی نبود، مهدی 
رضایی مدیر موفق کانون مربیان کار قشنگی کرد از چندتن از بزرگان فوتبال قم 
خواست به سالن مریم رفته تا به نوعی روحیه مضاعفی به کادر و بازیكنان تیم تزریق 
نماید. براساس این گزارش ، اما با کمال شگفتی شنیدند که یا مولا استعفا کرده است 
دلشان شكست آنها آمده بودند تا با روحیه به خانه بروند اما داستان همیشگی تكرار 
شد . اینجا نشان داد که با مدیر بودن فاصله زیادی داریم مذاکره با مربی دیگر با 
اصول اخلاقی فاصله دارد تیم با استاد کردی تمرین کرد تا رضای عزیز عصای دست 
باشد تشكری ویژه از عزیزان و بزرگان فوتبال قم که به سالن مریم رفتند تا بگویند ما 

همیشه حامی شما هستیم .

با درخشش در پیکار های انتخابی ؛

پسران کشتی قم جهانی شدند

دو فرنگی کار نوجوان قمی با درخشش در پیكار های انتخابی جواز حضور در 
رقابت های قهرمانی جهان را به دست آوردند.

براساس این گزارش ، با پایان پیكار های انتخابی درون اردویی تیم ملی کشتی 
فرنگی نوجوانان، “ابوالفضل شیری“ و “امیرمهدی سعیدی نوا“ ۲ کشتی گیر قمی 

به عضویت تیم اعزامی ایران به مسابقات ۲۰۲۴ قهرمانی نوجوانان جهان در آمدند.
ابوالفضل شیری که مدال برنز آسیا را در کارنامه خود دارد، در رقابت انتخابی وزن 
۶۰ کیلوگرم توانست آرتین لفوتی را پشت سر بگذارد و صاحب دو بنده تیم ملی 
نوجوانان شود. امیرمهدی سعیدی نوا هم که امسال در مسابقات قهرمانی آسیا به 
مدال نقره وزن ۶۵ کیلوگرم رسیده بود، برابر محمدرضا سروری دیگر مدعی این وزن 

به پیروزی رسید و مسافر مسابقات جهانی شد.
این دو فرنگی کار قمی از فردا در سومین مرحله اردوی تیم ملی کشتی فرنگی 

نوجوانان برای رقابت های جهانی آماده می شوند.

با وجود این که زمان زیادی از پایان فصل قبل گذشته و تیم ها آماده شروع 
تمرینات فصل آینده می شوند، هنوز تكلیف سرمربی ۶ تیم لیگ برتری مشخص 

نشده و برخی مربیان در صف انتظار هستند.
 پس از اتمام فصل بیست و سوم رقابت های لیگ برتر، خیلی از باشگاه ها 
هنوز وضعیت نیمكت تیم خود را مشخص نكرده اند و ۶ تیم با بلاتكلیفی مواجه 

هستند.
تراکتور

با جدایی »پاکو خمز« در میانه های فصل بیست و سوم، مدیران باشگاه تراکتور 
هدایت تیم خود را به حمید مطهری سپردند و این مربی تا پایان فصل روی 
نیمكت تراکتوری ها نشست. مطهری برای فصل جدید هم با این باشگاه قرارداد 
دارد اما هنوز تكلیف او در این تیم مشخص نیست و به احتمال زیاد یک سرمربی 

جدید هدایت سرخ پوشان تبریزی را عهده دار خواهد شد.
تراکتور در پایان فصل با تغییرات مدیریتی نیز مواجه شد و با کنار رفتن هوشنگ 
نصیرزاده، سعید مظفری زاده سرپرست مدیرعاملی این باشگاه شد و با اینكه 
زمزمه های زیادی مبنی بر جذب بازیكنان مختلف توسط این باشگاه در رسانه ها 
مطرح شده اما تا به امروز دوشنبه ۱۸ تیر هیچ فعالیتی در زمینه جذب بازیكن و 

سرمربی توسط باشگاه تراکتور شاهد نبوده ایم.
ملوان

تیم فوتبال ملوان در فصل گذشته یكی از بهترین عملكردهای خود در ادوار 
رقابت های لیگ برتر را به ثبت رساند. این تیم با هدایت مهدی تارتار با ۴۱ امتیاز 
در رده ششم جدول قرار گرفت تا هواداران این تیم به آینده ملوان امیدوار باشند. 
پس از پایان لیگ ملوان با نابسامانی مدیریتی رو به رو شد و قرارداد تارتار هم به 
پایان رسیده بود و همین موضوع باعث شد تا او مذاکرات خود را با باشگاه گل گهر 
سیرجان انجام دهد که امیدوار بخش بوده و اگر اتفاق خاصی رخ ندهد تارتار در 

فصل آینده هدایت این تیم سیرجانی را برعهده خواهد داشت.
ملوان در حال حاضر نه سرمربی دارد و نه مدیرعامل و به همین دلیل وضعیت 
نقل و انتقالاتی این تیم مشخص نیست و باید دید در روزهای آینده مقامات 

استانی چه تصمیمی برای این باشگاه خواهند گرفت.
شمس آذر

تیم فوتبال شمس آذر فصل گذشته و برای اولین بار در بالاترین سطح باشگاهی 
در فوتبال ایران حاضر شد و عملكرد بسیار خوبی را با هدایت سعید دقیقی از خود 
به نمایش گذاشت. شمس آذر در پایان فصل با اتفاقی مشابه ملوان رو به رو شده 

و نه مدیرعامل دارد و نه سرمربی با این تفاوت که شهاب زندی مدیرعامل باشگاه 
شمس آذر به دلیل پرونده فساد در فوتبال هنوز نمی تواند امور باشگاه را در دست 
داشته باشد و سعید دقیقی نیز با توجه به نابسامانی در این باشگاه تصمیم گرفت 

تا از هدایت این تیم کنار رود.
شمس آذر هم تا به اینجا هیچ گونه فعالیت نقل و انتقالاتی نداشته است و معلوم 

نیست سرنوشت این تیم چه خواهد شد.
گل گهر سیرجان

تیم فوتبال گل گهر با هدایت »مارینوس اوزونیدیس« کار خود را در فصل بیست 
و سوم آغاز کرد و این مربی با کسب ۳۶ امتیاز و قرارگیری در رده نهم جدول به کار 
خود در لیگ برتر پایان داد و در جام حذفی هم گل گهر تا مرحله نیمه نهایی پیش 
رفت اما با قبول شكست برابر سپاهان از صعود به فینال باز ماند تا دست این مربی 

از کسب عنوان قهرمانی باز بماند.
پس از اتمام مسابقات، اوزونیدیس به کشور خود سفر کرد و بعید است دوباره به 
ایران باز گردد و از این رو مدیران باشگاه گل گهر با مهدی تارتار مذاکرات مثبتی 
را داشته اند و اگر اتفاق خاصی رخ ندهد از سرمربی جدید تیم خود رونمایی 

خواهند کرد.
نساجی

تیم فوتبال نساجی فصل گذشته ۳ سرمربی )مهدی رحمتی، لوکاس آلكاراز 
و ساکت الهامی( را روی نیمكت خود دید و در پایان این تیم با هدایت الهامی 
توانست به بقای خود در لیگ برتر ادامه دهد. نساجی با کسب ۲۹ امتیاز در رده 
دوازدهم جدول ایستاد و هواداران این تیم انتظار داشتند تا با هدایت الهامی 
فصل بیست و چهارم را متفاوت تر از سال گذشته آغاز کنند اما به دلیل انصراف 
رضا حدادیان از تیم داری، هنوز وضعیت مالكیت این باشگاه مشخص نیست و 
از طرفی الهامی نیز اعلام کرده تا زمانی که حدادیان به باشگاه نساجی بازنگردد 

قصد ندارد در این تیم به کار خود ادامه دهد.
نساجی هم با بلاتكلیفی مواجه است و هنوز هیچ فعالیت نقل و انتقالاتی 

نداشته است.
هوادار

تیم فوتبال هوادار با هدایت محمود فكری کار خود را در فصل بیست و سوم آغاز 
کرد اما این مربی حتی نتوانست تا نیم فصل در هوادار به کار خود ادامه دهد و به 
دلیل کسب نتایج ضعیف از سمت خود برکنار شد. پس از فكری، مسعود شجاعی 
هدایت هوادار را عهده دار شد و در دیدارهای ابتدایی خود توانست نتایج قابل 
قبولی را کسب کند اما در هفته های پایانی باخت های سریالی را تجربه کرد اما در 
پایان توانست با کسب ۲۹ امتیاز و قرارگیری در رده سیزدهم جدول بقای هوادار 

در لیگ برتر را قطعی کند.
مالكان باشگاه هوادار هم مانند رضا حدادیان قصد تیم داری در لیگ برتر را 
ندارند و اگر پیشنهاد قابل قبولی برای این تیم برسد امتیاز این تیم را به فروش 
خواهند رساند. وضعیت ماندن یا رفتن شجاعی هم در هوادار مشخص نیست و 
این تیم با بلاتكلیفی دست و پنجه نرم می کند و هیچ فعالیتی در نقل و انتقالات 

نداشته است.

برای فصل آینده فصل فوتبالی؛

۶ تیم لیگ برتری در بلاتکلیفی نیمکت

مدیرعامل باشگاه پیكان گفت: به مستنداتی درخصوص 
پرونده فساد در فوتبال دسترسی پیدا کردیم.

 احمد مددی، مدیرعامل باشگاه پیكان اظهار کرد: خدا را 
شكر پیكان موفق شد در بخش آقایان و بانوان مجوز حرفه ای 
فوتبال را دریافت کند. هم چنین در این جلسه موضوعاتی 
که  شد  مطرح  بودجه  سقف  و  جدید  آیین نامه های  درباره 
باشگاه ها نقطه نظرات متنوعی در این زمینه داشتند و البته 
باشگاه های متمول عنوان کردند که سقف قرارداد برداشته 
شود که سپاهان بیش تر از سایر باشگاه بر این موضوع تاکید 
داشت و عنوان می کردند این کار دست باشگاه را برای حضور 
در لیگ نخبگان آسیا می بندد. به هر حال امیدوارم نتایج این 

جلسه به نفع فوتبال ایران باشد.
او در ادامه درباره سقوط پیكان به لیگ یک خاطرنشان کرد: 
وقتی یک تیم بسته می شود حداقل به ۸ هفته زمان نیاز دارد 
و من حدوداً ۷۰ روز بعد از تیم بستن به باشگاه پیكان ملحق 
شدم و عملًا فضایی برای انتخاب بازیكن وجود نداشت. فقط 
در نیم فصل توانستیم دو سه بازیكن جذب کنیم و اگر نتایجی 
هم حاصل شد واقعاً به واسطه همین دو سه بازیكن بود. البته 
اگر بازیكن دیگری وجود داشت تلاش می کردیم در نیم فصل 

جذب کنیم ولی واقعا بازیكن نبود و دچار فقر بازیكن بودیم.
با این موضوع  از طرفی  افزود:  مدیرعامل باشگاه پیكان 
مواجه بودیم که بودجه باشگاه واقعاً محدود بود و بر همین 
اساس از جوان های مان استفاده کردیم و باید بگویم ارزان ترین 
و جوان ترین تیم با آن هم با فاصله از سایر تیم ها بودیم. ما 
حتی از نظر هزینه شرایط مان به صورتی بود که شاید در لیگ 
یک هم این گونه هزینه نكنند. به هر حال تمام تلاش مان 
را کردیم که پیكان در لیگ بماند اما به لیگ پایین تر سقوط 

کردیم ولی هنوز بر این موضوع تاکید دارم که اتفاقاتی رقم 
خورده است که به بخشی از آن نیز رسانه ها و عضو کمیته 

انضباطی اشاره داشتند.
او بیان کرد: کشف فساد در هر مقطعی به صورتی است 
که مهم نیست در چه زمانی رقم خورده است و ارکان قضایی 
ماده ۷۳  ب  بند  می کنند.  صادر  را  رای  فوتبال  فدراسیون 
مقررات انضباطی صراحتاً اشاره کرده است تیمی که تبانی 
کند و شدت آن اقدامات زیاد باشد منجر به کسر امتیاز و 
حتی سقوط خواهد شد. حتی نامه ای هم به آقای بهاروند و 
کمیته اخلاق ارسال کردم و در آخرین نامه نیز مستندات را نیز 

خدمت آن ها فرستادم.
مدیرعامل باشگاه پیكان گفت: به نظر من موضوع پرونده 
فساد محرض است و فساد در مس رفسنجان رخ داده است 
اما این که چگونه باید با آن برخورد کنند اهمیت دارد و به نظر 
من باید صورت بگیرد. می خواهیم لیگ برتر را برگزار کنیم 
اما آیا می شود خیلی عادی از کنار این همه حرف و حدیث 
بگذریم؟ مگر عضو کمیته انضباطی خواب نما شده بود که آن 
همه صحبت را عنوان کرد یا مگر آن آدم رسانه ای خواب نما 
شده بود که حرف از سكه و موضوعات مختلف فساد انجام 
می دهد؟ حتماً موضوعاتی وجود دارد و حتی در مستنداتی 

که خودمان به آن دسترسی پیدا کردیم موارد قابل توجهی 
داده  دعانویس  به  توجهی  قابل  مبلغ  که  این  دارد.  وجود 
می شود آیا این تبانی نیست؟ آن دعانویس چه می کند جز 
این که با تیم و بازیكن آن تیم صحبت هایی دارد؟ البته این ها 
احتمالات است و من می خواهم اهالی رسانه به این موضوع 

ورود کنند. چه کسی باید پاسخگو باشد؟
او خاطرنشان کرد: از دادگستری و مراجع امنیتی کرمان 
تشكر می کنم که به این پرونده ورود جدی داشتند و از همین 
پرونده تسریع ببخشند.  این  به  دوستان خواهش می کنم 
۲۵ مرداد لیگ برتر آغاز می شود و اگر این پرونده به سامان 
نرسد هیچ اتفاقی نمی افتد. اگر به این پرونده رسیدگی شود 
پیكان به فعالیت خود در لیگ برتر ادامه خواهد داد و باید در 
این قضیه از کشورهای دیگر الگو گرفت. حتی با آقای بهاروند 
صحبت کردم و او عنوان کرد اگر مس سقوط کند پیكان در 

لیگ برتر می ماند.
مددی گفت: به هر حال بررسی پرونده فساد باید خروجی 
داشته باشد. در حال حاضر ۸ نفر در زندان به سر می برند و 
بازپرسی که این دوستان را بازداشت کرده حتماً ادله محكمی 
برای این کار داشته است، به صورتی که وثیقه را برای آزاد 
شدن آن ها نمی پذیرد. پس حتماً اتفاقی افتاده است. ما تظلم 
خواهی داریم و می خواهیم عدالت رعایت شود، ضمن این که 
از فدراسیون فوتبال درخواست می کنیم تا پرونده فساد تعیین 
تكلیف نشده است لیگ برتر را شروع نكند زیرا با این حجم از 
موضوعاتی که در رسانه ها بازتاب دارد می توان لیگ را آغاز 
کرد؟ هر سوتی که در ادامه زده شود ماجرایی در پی آن رقم 
خواهد خورد. پس درست با ریشه ها برخورد شود تا بتوانیم 

فوتبال پاکی داشته باشیم.

احمد مددی: 

مبلغ قابل توجهی به دعانویس داده می شود

رئیس فدراسیون فوتبال در حاشیه سمینار سالانه مدیران 
ورزشگاه ها  که  می شود  برگزار  وقتی  لیگ  ها گفت:  باشگاه 
تجهیز شده باشند. در غیر این صورت به ورزشگاه هایی می رویم 

که تجهیز شده باشند.
باشگاه ها  مدیران  سالانه  سمینار  حاشیه  در  تاج  مهدی   
وزیر  هاشمی،  کیومرث  حضور  با  که  حرفه ای  مجوز  درباره 
ورزش و جوانان و مسئولان سازمان بازرسی برگزار شد، اظهار 
داشت: روز گذشته در آخرین جلسه مجوز استیناف حرفه ای 
گزارش  هم  امروز  و  است  امیدوارکننده  صحبت ها  گفتیم 
امیدوارکننده ای دریافت کردیم. از جریمه تبدیل به پاداش در 
AFC شده ایم. چند سال قبل ۳۰۰ هزار دلار از ما برداشت 
تعلیق  تنها  نه  الان  شد.  تعلیق  حرفه ای مان  مجوز  و  کردند 

نشده ایم، بلكه همه تصمیمات بدوی و استیناف ما تأیید شد.
وی افزود: یكی از مباحث مجوز حرفه ای مربوط به مدارک مربیان است. سعی داریم کلاس پروفشنال را در ایران برگزار کنیم و 

اگر نشد در قطر این کلاس را برگزار خواهیم کرد. بسیاری از مربیان ما نتوانستند این مجوز را بگیرند.
رئیس فدراسیون فوتبال تاکید کرد: لحاظ مادی لیگ را برگزار کردیم اما از درآمدهای روز مسابقه محروم هستیم. عمده 
درآمدهای باشگاه ها از روز مسابقه، اسپانسر، حق پخش، پیراهن و دور زمین است. از بسیاری از این درآمدها محروم هستیم 

زیرا نه باشگاه ورزشگاه دارد و نه می تواند پیراهن بفروشد و نه خیلی از مسائل دیگر.
تاج خاطرنشان کرد: درباره آکادمی ها شرایط رو به پیشرفت است. در ۳ سال آینده باید ۱۲ بازیكن را از آکادمی بیاوریم. 
گفتنش ساده است اما باید برای این حرف نیكو تدبیر مهمی داشته باشیم. باشگاه های ما در این زمینه شرایط خوبی دارند. 

اکنون ۶ کشور در آسیا فیرپلی مالی را رعایت می کنند و ما هم تنها نیستیم.
وی افزود: قطر این موضوع را رعایت می کند. امروز سه جلسه در مورد تجهیز استادیوم ها، مجوز حرفه ای و سقف بودجه را 

تبدیل به یک جلسه کرده ایم.
رئیس فدراسیون با تاکید بر لزوم استانداردسازی ورزشگاه ها، گفت: لیگ وقتی برگزار می شود که ورزشگاه ها تجهیز شده 
باشند. در غیر این صورت به ورزشگاه هایی می رویم که تجهیز شده باشند. در نهایت باید از حاضران به ویژه وزیر ورزش تشكر 

کنم. آقای هاشمی امسال در بحث مجوز حرفه ای استقلال و پرسپولیس خیلی تلاش کرد.
تاج افزود: همچنین باید در مورد مجوز حرفه ای از سازمان بازرسی، هیأت رئیسه فدراسیون و دبیرکل، هیأت رئیسه و رئیس 

سازمان لیگ هم تشكر و قدردانی کنم.

رییس پیشین انجمن پاراوزنه برداری بعد از برکناری از این سمت گفت: ۴ 
سال در کنار تیم پاراوزنه برداری بودم و برای موفقیت تک تک ورزشكاران از هر 

کمكی که از دستم برآیدکوتاهی نخواهم کرد.
حسین رضازاده  اظهار کرد: ۴ سال پیش زمانی که محمدشروین اسبقیان 
ریاست فدراسیون جانبازان و توانیابان را برعهده گرفت به درخواست او و 
تا  گرفتم  برعهده  را  پاراوزنه برداری  انجمن  مسئولیت  خسروی وفا  محمود 
تجربیات خود را در اختیار وزنه برداران قرار دهم. هر کمكی که از دستم برآمد 

کوتاهی نكردم و در کنار ورزشكاران بودم.
وی گفت: از این که طی این سال ها در کنار وزنه برداران پارا قرار داشتم 
خوشحال بودم، بچه هایی که از لحاظ اخلاق و معرفت بسیار خوب بودند، 
البته اکنون نیز به عنوان عضو هیات رییسه فدراسیون هر کمكی که از دستم 
برآید در کنار وزنه برداران خواهم بود و برای تک تک ورزشكاران آرزوی موفقیت 

در بازی های پارالمپیک پاریس را دارم. رییس انجمن پیشین پاراوزنه برداری در پاسخ به این پرسش که آیا این تغییرات بنا به تصمیم 
رییس فدراسیون بوده و یا خودتان دیگر قصد ادامه همكاری نداشتید، خاطرنشان کرد: از زمانی که اسبقیان در راس فدراسیون 
بود مدت ۴ سال در کنار وزنه برداران بودم اما با تغییرات مدیریتی که در فدراسیون ایجاد شد تیم جدید به دنبال همكاری با کادر 
جدید بودند. البته در این ۴ سال هر کمكی که از دستم برآمد برای پاراوزنه برداری که جزو خانواده خودم بود، انجام دادم. امیدوارم 

در پارالمپیک پاریس بهترین نتیجه ممكن را کسب کنند.
رضازاده در ارزیابی از وضعیت وزنه برداران برای شرکت در پارالمپیک پاریس، اظهار کرد: بازی های المپیک و پارالمپیک بسیار 
سنگین است و جای برترین هاست. بنابراین پیش بینی مدال به راحتی امكانپذیر نیست، امیدوارم هر ۶ وزنه برداری که سهمیه 
کسب کرده اند به این رویداد اعزام شوند. هفته پیش جلسه ای در پارالمپیک داشتیم و تک تک رکوردها را بررسی می کردند، 
وزنه برداری رشته رکوردی است و رنكینگ ورزشكاران نشان می دهد که چه مدالی کسب می کنند. هر چند وزنه برداری رشته 
مدال آوری است و در پارالمپیک پاریس انتظار کسب مدال از آنها وجود دارد. امیدوارم مدال های خوش رنگ و از همه مهمتر طلا 

کسب کنند.
رییس انجمن پیشین پاراوزنه برداری خاطرنشان کرد: چند نفر از وزنه برداران فعلی عنوان دار پارالمپیک هستند. امیدوارم با وجود 

داشتن حریفان سخت و قدر بهترین نتیجه را در پارالمپیک پاریس کسب کنند.
وی در پایان افزود: پارالمپیک جایی برای کسب تجربه نیست و باید کسانی اعزام شوند که شانس زیادی برای کسب مدال و به 
ویژه طلا داشته باشند. درست است کنار وزنه برداران نیستم اما هر کمكی که از دستم برآید برای موفقیت تیم پاراوزنه برداری انجام 

خواهد داد.

مهدی تاج:

 تا ورزشگاه ها تجهیز نشوند لیگ فصل آینده شروع نمی شود
رضازاده پس از برکناری:

تیم جدید نمی خواست با من کار کند!
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دبیرکل حزب ندای ایرانیان: 

دولت پزشکیان دولت همدلی و 
همگرایی برای حل مشکلات خواهد بود

دبیرکل حزب ندای ایرانیان گفت: مردم کار خودشان را کردند و حالا نوبت همه 
ارکان حاکمیت است که قدرشناسی خود از این حضور را با خدمت به مردم و گشایش 
در زندگی و معیشت ایرانیان نشان دهند. به شرط آنكه مردم هم با تغییری که با 

مشارکت خود ایجاد کردند به مطالبه گری خود ادامه دهند. 
شهاب الدین طباطبایی درباره پیروزی مسعود پزشكیان در چهاردهمین دوره 
این  امیدوارم  تبریک می گویم،  ایران  به مردم  انتخابات ریاست جمهوری گفت: 
انتخاب منشا خیر برای مردم و کشورمان باشد. بعد از همه اتفاقاتی که در همه 
سال های اخیر افتاده بود، این انتخابات در ابتدا ظرفیت، نجابت و شرافت مردم ایران 
را نشان داد. فكر می کنم صداقت و صمیمت آقای پزشكیان هم باعث شد تا مردم 

برای رای دادن به ایشان مجاب شوند. 
وی افزود: فكر می کنم مسیر جدیدی باز شده است و روزنه ای که شكل گرفته 
تبدیل به راهی شده است که این راه منجر به پیشرفت و توسعه کشور خواهد شد 
آقای پزشكیان رئیس جمهور همه ۸۹ میلیون نفر ایرانی خواهد بود. اطمینان 
می دهم  ایشان همه جمعیت ایران را آحاد کشور می داند و رئیس جمهور  یک 
دسته و گروه  خاص نخواهد بود. این چیزی است که همیشه روی آن تاکید کرده و 
امیدوارم آینده خوبی پیش روی کشور و مردم باشد. به شرط آنكه مردم با تغییری که 

با مشارکت خود ایجاد کردند به مطالبه گری خود ادامه دهند.
طباطبایی درباره عوامل پیروزی مسعود پزشكیان در رقابت انتخاباتی گفت: اول 
از همه لطف خدا بود. بعد از آن صمیمیت و صداقت آقای پزشكیان در شكل بیان 
با مردم که یک کلام دروغ نگفت و کسی را تخریب نكرد. بنابراین دولت مسعود 
پزشكیان دولت همگرایی و همدلی برای حل مشكلات مردم خواهد بود. طباطبایی 
درباره پیام مشارکت نزدیک پنجاه درصدی مردم در انتخابات هم گفت: پیام مشارکت 
مردم امید بود و همچنان امید.  مردم کار خودشان را کردند و حالا نوبت همه ارکان 
حاکمیت است که قدرشناسی خود از این حضور را با خدمت به مردم و گشایش در 
زندگی و معیشت ایرانیان نشان دهند. مردم با انتخاب آقای پزشكیان پیام روشنی 
دادند. اطمینان دارم روزنه ای که به لطف خدا و تدبیر رهبری و همت مردم نجیب 

و شریف کشورمان گشوده شده به توسعه و همدلی و آبادانی ایران خواهد انجامید.
 

حسین مرعشی: 

پزشکیان باید قدرت رهبری را 
پشت سر دولت بیاورد

دبیرکل حزب کارگزاران سازندگی گفت: سیاست کلی نظام از نتیجه مطلوب در 
انتخابات مجددا به راهبرد افزایش مشارکت تغییر کرده بود. این تغییر رویكرد به تایید 
صلاحیت پزشكیان منتهی شد. امیدواریم دوستان جبهه پایداری هم به نظرات 

رهبری وفادار باشند و طبق نظر ایشان به جای تخریب به سمت همراهی روند. 
حسین مرعشی در گفت وگو با ایلنا، در ارزیابی خود از نتیجه انتخابات ریاست 
جمهوری عنوان کرد: این انتخابات برای دو طرف بسیار جدی شده بود، دوستان 
جبهه پایداری تلاش کردند، اصول گرایان بیشتری را به صحنه بیاورند. البته یک نكته 
تاسف بار هم وجود داشت و آن اینكه برخی از ارکان دولت سیزدهم و یكی از نهادهای 
موثر که هر دو متعلق به عموم مردم هستند، بیش از اندازه به نفع آقای جلیلی وارد 
صحنه شدند. در سمت دیگر برای آقای پزشكیان هم بخشی از آرای خاکستری به 
صحنه آمدند و به سبد رای آقای پزشكیان اضافه شدند و میزان مشارکت به پنجاه 
درصد افزایش پیدا کرد. به هرجهت با پیروزی آقای پزشكیان، اکثریت مردم ایران 
که از تاثیرگذاری رای شان ناامید بودند، مجدد امیدشان به ادامه مردم سالاری و یا 

دموکراسی تقویت شد که از این جهت امر مبارکی بود.
علت اصلی پیروزی پزشکیان چه بود؟

وی در پاسخ به این سوال که علت اصلی پیروزی پزشكیان از نظر شما چیست، 
نتیجه  از  نظام  اینكه سیاست کلی  اول  ترکیب شد،   با هم  گفت:  چند موضوع 
مطلوب در انتخابات مجددا به راهبرد افزایش مشارکت تغییر کرده بود. این تغییر 
رویكرد منتهی شد به این که آقای پزشكیان تایید صلاحیت شدند. هم اتحاد جبهه 
نیرومندی از اطلاح طلبان و حتی بخشی از اصولگرایان میانه به صورت نانوشته و 
غیررسمی شكل گرفت و هم صداقت، راستگویی، پاکدستی و سوابق علمی و 
سیاسی روشن ایشان، توانست مردم را متقاعد کند که ایشان رییس جمهور متفاوت و 
موفقی برای کشور خواهد بود. مرعشی افزود: آقای پزشكیان باید در مسیر ایجاد یک 
انسجام داخلی حرکت کند و در آن جهت باید همت بالایی داشته باشد. همچنین 
باید بتواند اعتماد رهبری را جلب کند و قدرت رهبری را پشت سر دولت بیاورد. 
باید خردجمعی کشور را سازمان داده و آن را در خدمت دولت و رهبری قرار دهد. 
باید با جدیت در عرصه بهبود روابط ایران با کشورهای صنعتی، احیای برجام و رفع 
تحریم ها گام های موثری بردارد. برای ایجاد یک جهش در اقتصاد ایران به سمت 

ظرفیت های بزرگ بروند و منابع کافی را از طرف های خارجی تجدید کنند.
مخالفین پزشکیان به جای تخریب به سمت همراهی روند

وی در خصوص سنگ اندازی های رقبا در دولت پزشكیان،  گفت: امیدوارم بعد از 
سال ها کشمكش یک رشدی در میان مخالفین آقای پزشكیان اتفاق افتاده باشد 
که به جای تخریب رییس جمهور منتخب و دولت آینده، بنا را بر همكاری، جلب 
مشارکت و راضی کردن مردم از جهت زندگی و معیشت داشته باشند و ان شاالله 
پشتیبان مردمی جمهوری اسلامی شوند. مرعشی خاطرنشان کرد: به هر حال 
اگر  آن ها هم کارشكنی کنند، آقای پزشكیان باید به این حاشیه ها بی اعتنا باشد و 
توجه شان به اصلاح امور کشور باشد. بالاخره رقیب نیرومند آقای پزشكیان هستند 
و نهادهای موثری هم در دسترس شان است ولی امیدواریم در نهایت دوستان جبهه 
پایداری به رهنمودها و نظرات رهبری وفادار باشند و طبق نظر مقام معظم رهبری به 

جای تخریب به سمت همراهی روند.

میرمحمدصادقی:

 اعلام تاریخ 1۴ شهریور برای اخذ رأی 
اعتماد، مبنای قانونی ندارد

معاون پیشین قوانین مجلس شورای اسلامی درباره زمان استقرار دولت جدید 
در شرایطی که رئیس جمهور فوت کرده و جانشین او تعیین شد، گفت: ماده ۲۰۲ 
قانون آئین نامه داخلی مجلس رئیس جمهور را موظف می کند که رئیس جمهور را 
حداقل بعد از دو هفته موظف می کند، حداکثر دو هفته بعد از تحلیف وزرا را معرفی 
کند و بعد از آن موضوع رأی اعتماد در مجلس مطرح شود. قبل از تحلیف هم تنفیذ 

است به این ترتیب که حكم رییس جمهور توسط رهبری تنفیذ شود. 
از  غیر  که  تاریخ هایی  اظهارداشت   خبرآنلاین  با  گفتگو  در  میرمحمدصادقی 
این ذکر شده، عمدتاً تاریخ هایی هستند که براساس توافق و با توجه به شرایط 
و مشكلات و مسائلی نظیر تعطیلی ها و عاشورا و تاسوعا مطرح می شوند و مبنای 
قانونی ندارند. مجلس تا پایان تیرماه در تعطیلات تابستانی به سر می برد و ۳۱ تیر 
ماه اولین جلسه ای است که بعد از تعطیلات نمایندگان به مجلس خواهند آمد و تبعاً 
باید یكسری مقدماتی از جمله استعفای پزشكیان مطرح شود و مورد موافقت قرار 
بگیرد و با توجه به ایام سوگواری در مورد زمان مراسم تنفیذ با دفتر رهبری هماهنگ 
شود که ظاهرا در این مورد هم هنوز تاریخی معلوم نشده، بنابراین با در نظر گرفتن 
این مشكلات عملی و مسئله دو هفته ای که در آئین نامه داخلی است، لذا تاریخ 
تحلیف و برگزاری رأی اعتماد در شهریور ماه گمانه زنی است و براساس بررسی همین 
مشكلات مطرح شده چراکه بعد از ۳۱ تیر ماه طی یكی دو هفته مجلس در نظر 
داشته باشد که کارهای عقب مانده ای را انجام دهد و نهایتاً همان نیمه مرداد مراسم 
تنفیذ انجام شود و بعد مراسم تحلیف هم انجام شود که دو هفته بعد از آن وزرا برای 

اخذ رأی اعتماد باید معرفی شوند که اوایل شهریور می شود.
وی افزود: علی الصول هیئت رئیسه باید مصوبه ای در این زمینه بدهد و تا جایی که 
می دانم هنوز این مصوبه را نداده است. در حیقیت هیئت رئیسه بعد از هماهنگی 
با دفتر رهبری و رئیس جمهور منتخب باید به تاریخی برسند که معلوم شود در چه 
تاریخی کدام یک از اقدامات از قبیل تنفیذ، تحلیف، معرفی و رأی اعتماد صورت 
بگیرد. البته قانون صراحتاً نمی گوید اما به دلیل اینكه عمده کار در مجلس است، 

تبعاً تقویم مجلس و برنامه های آن را هیئت رئیسه مصوبه می کند.

علی مطهری: 

رأی مردم به پزشکیان »رأی به تغییر« بود 

علی مطهری می گوید: به نظر من رأی مردم به پزشكیان »رأی به تغییر« بود، 
یعنی به ادامه وضع موجود راضی نبودند و این تغییر را در آقای پزشكیان بیشتر 

دیدند. عنصر قومیت در درجه دوم و سوم تأثیر داشت.
علی مطهری از جمله چهره هایست که مسعود پزشكیان را نه دورادور بلكه از 
نزدیک و در نتیجه سالها همنشینی در پارلمان و مهمتر از آن در هیات رئیسه 
مجلس شناخته است، برهمین اساس نیز معتقد است که رأی ریخته شده به سبد 

پزشكیان بخاطر شخصیت و صداقت او بوده نه صرفا مسائل قومیتی.
او رأی به پزشكیان را »رأی به تغییر« می داند و معتقد است رئیس جمهور 

منتخب باید استقلال خود در چینش کابینه را حفظ کند.
از علی مطهری درباره ۱۳ میلیون رأی جلیلی می پرسیم و او مسائلی چون 
اقدامات دولتی ها، صداوسیما و البته فضای بعد از شهادت رئیسی را در این رأی 

داده شده به کاندیدای جبهه انقلاب موثر می داند.
علی مطهری، نایب رئیس پیشین مجلس در این گپ و گفت از نقش نسل Z در 
این انتخابات گفت، از تفكر مخالف ارتباط با دنیا و برجام و FATF، از نوع همكاری 
مجلس تحت مدیریت قالیباف با دولت چهاردهم و البته دولت سایه سعید جلیلی

مشروح گفتگوی خبرآنلاین با علی مطهری، نماینده ادوار مجلس را بخوانید؛
*آقای مطهری! تحلیل شما از 1۶ میلیون رأیی که به سبد آقای پزشکیان 
ریخته شد در مقایسه با مرحله اول انتخابات چیست؟ آراء اضافه شده به 
پزشکیان و افزایش مشارکت را می توانیم نتیجه این بدانیم که آراء خاموش 
پای صندوق ها آمدند یا این که بخشی از آرایی که به آقای پزشکیان اضافه 

شد آرای آقای قالیباف بود؟
هر دو مورد درست است؛ عده ای به خاطر ترسی که از طرز فكر آقای جلیلی 
داشتند و نگران انزوای بیشتر کشور بودند، به میدان آمدند. بخش دیگری هم آراء 
آقای قالیباف بود که به سمت آقای پزشكیان آمد، چون بسیاری از حامیان آقای 
قالیباف از اعتدال بیشتری برخوردار بودند و سیاست های مورد نظر آقای جلیلی 
را نمی پسندیدند. بنابراین از هر دو طرف آرائی به آراء آقای پزشكیان اضافه شد و 

در نهایت با افزایش مشارکت مواجه شدیم.
رأی به پزشکیان بخاطر صداقت و شخصیت او بوده 

نه بخاطر قومیت گرایی
* این روزها برخی مدعی شده اند که بخشی از رأی قومیت ها به سبد 
آقای پزشکیان رفته است، فکر می کنید رأی های قومیتی چقدر در این 

انتخابات به کمک آقای پزشکیان آمد؟
ایشان در مهاباد از مادری کرد و پدری آذری به دنیا آمدند و پایگاه رأیی در این 
دو خطه داشتند ولی این طور نبود که رأی دادن مردم صرفا ناشی از قومیت گرایی 
باشد، بلكه مردم بیشتر به شخصیت کاندیداها و صداقت و اراده آنها برای تغییر 

نگاه می کردند.
به نظر من رأی مردم رأی به تغییر بود، یعنی به ادامه وضع موجود راضی نبودند 
و این تغییر را در آقای پزشكیان بیشتر دیدند. عنصر قومیت در درجه دوم و سوم 

تأثیر داشت.
رأی مردم به تفکر پزشکیان یعنی مخالفت با افراط گرایی

* آقای مطهری آیا می توان این برداشت را داشت که رأی به پزشکیان رأی 
سلبی به تفکراتی در حوزه سیاست خارجی و داخلی، مباحث فرهنگی و 

...طی چندسال اخیر بوده است؟

بله حتما می تواند این طور باشد. در واقع این رأی حاکی از مخالفت مردم با 
افراط بود. در این انتخابات دو طرز فكر کاملا متفاوت با هم رقابت می کردند و 

مردم به یكی از این دو تفكر رأی دادند.
اول طرز فكری بود که صرفا بر فرصت ها و توان داخلی تكیه می کرد و توسعه 
روابط بین الملل و رفع تحریم ها و حل مشكل FATF و مسائلی از این نوع برایشان 

زیاد مطرح نبود و فقط متكی به توان داخلی بودند.
طرز فكر دوم این بود که ما علاوه بر بهره گیری از توان داخلی و فرصت ها نباید 
از فرصت خارجی غافل باشیم و باید با توسعه روابط بین الملل، رفع تحریم ها و 
پیوستن به اف ای تی اف بتوانیم راه توسعه کشور را هموار کنیم. این دو نوع تفكر 

مقابل هم بود و مردم تفكر نوع دوم را پسندیدند و به آن رأی دادند.
* شما جزو چهره هایی هستید که شناخت خوبی از آقای پزشكیان دارید و در 
مجلس سالها در هیات رئیسه همكاری نزدیک داشتید، آن تغییر که بالاتر به آن 
اشاره کردید با حضور آقای پزشكیان در پاستور محقق می شود؟ آقای پزشكیان 
توانایی و ظرفیت آن را دارند که مسیر تغییری راکه مطالبه مردم است هموار کنند؟
یک رئیس جمهور تغییرات اساسی نمی تواند در کشور ایجاد کند ولی بسیاری 
از تغییرات در چارچوب قانون اساسی را می تواند ایجاد کند. رئیس جمهور طبق 
اصل ۱۱۳ قانون اساسی مسئول اجرای قانون اساسی است و ابزارهای خوبی در 
اختیار دارد. بستگی به اراده، قاطعیت، هوش و ذکاوت وی دارد که تا چه میزان 

بتواند از این ابزارها استفاده کند.
پزشکیان باید صادق باشد و مشکلات را با مردم در میان بگذارد

اگر آقای پزشكیان همچنان که تا حالا بوده است، صادق باشد و چنانچه به 
مشكلی برخورد با مردم درمیان بگذارد، به نظرم در این صورت موفق خواهد بود. 
ولی اگر بخواهد برخی مسائل را از مردم پنهان نگه دارد، ممكن است که مردم کم 

کم رویگردان شوند.
ممكن است چیزهایی مطالبه و خواست مردم و مطابق قانون اساسی باشد ولی 
در عین حال برخی نهادها مخالفت کنند. ایشان باید با مردم مطرح کند که نظر 

ما این گونه است و می خواهیم اجرا کنیم ولی این موانع در مقابل ما وجود دارد.
آقای روحانی در جاهایی ایستادگی می کرد ولی گاهی حداکثر ایستادگی شان 
این بود که در نطق خود کنایه ای به یک نهادی بزنند و دیگر تمام. برای مردم 
توضیح نمی دادند که فلان اقدام محدودکننده حقوق ملت کار دولت نبود. برای 

همین، مردم کم کم دلسرد شدند.
اگر آقای پزشكیان روش پنهانكاری را که معمولا روسای جمهور قبلی داشتند در 

پیش گیرد به مشكلاتی برخواهد خورد.
*13 میلیون رأیی را که به آقای جلیلی داده شد چطور ارزیابی می کنید؟ 
آن را باید سبد رأی یک جریان بدانیم یا یک شخص، و آیا این آراء آنقدر 
منسجم هستند که بعد از انتخابات مطالبه گری جدی از دولت پزشکیان 

داشته باشند؟
اینها کسانی هستند که به روش آقای جلیلی رأی دادند. شاید به خاطر علاقه 
ای که به آقای رئیسی داشتند و فكر می کردند آقای جلیلی می تواند ادامه دهنده 
راه او باشد، به ایشان رأی دادند. به هر حال فكر می کنم یكدست هستند و این 
گونه نیست که گروههای مختلف باشند. عده ای هوادار این تفكر بودند که آمدند 
رأی دادند و فضای بعد از شهادت آقای رئیسی و اقدامات دولتی ها و صدا و سیما 
هم در رأیشان موثر بود. حتما مطالباتی دارند و به مطالبات آنها هم باید توجه شود.

*این حجم تخریب هایی که دو سه روز قبل از انتخابات شاهد بودیم، چه تخریب 
ها علیه دولت روحانی و مشخصا زنگنه و اصلاح طلبان و چه تخریب هایی که 
علیه آقای پزشكیان شد، آیا در رأی دادن مردم اثرگذار بود؟ یا مردم روش هایی که 

یک سرش کارهای پوپولیستی و سر دیگر آن اعمال تخریبی است، عبور کردند؟
این تخریب ها در همه انتخابات ها وجود دارد و معمولا اثر معكوس داشته 
است. تخریب ها علیه آقای پزشكیان هم این گونه بود و هر موقع او را تخریب 
کردند، اراده مردم برای رأی به ایشان بیشتر شد و افراد بیشتری آماده می شدند 
که به ایشان رأی دهند. ولی به هرحال پدیده خوبی نیست. بی اخلاقی بود که 

متاسفانه رخ داد و نباید این کارها را می کردند.
رأی اولی ها و نسل Z در میزان رأی پزشکیان اثرگذار بودند

*آقای مطهری! شما ردپای نسل Z و رأی اولی ها را در آراء آقای پزشکیان 
می بینید یا نه، نسل Z همچنان خاموش های انتخابات بود؟

بله به نظرم اینها نقش داشتند و ما در صف های رأی گیری آنها را دیدیم. رأی 
اولی ها زیاد بودند و به تبلیغات خارجی توجه نكردند.

یک نتیجه انتخابات به نظر من شكست تخریب کنندگان انتخابات بود. خیلی 
تلاش کردند چه در داخل و چه در رسانه های خارجی که مردم را از رأی دادن باز 
دارند، ولی بسیاری از مردم توجه نكردند و این رأیی که امروز به دست آمد و ۵۰ 
درصد مشارکت داشتیم، تا حدی آن کاهش مشارکت در سه انتخابات قبلی را 
جبران کرد و برای خیلی ها ثابت کرد که رأی ندادن هیج مشكلی را حل نمی کند 

و نهایت رأی ندادن براندازی است.
کسانی که می گویند در هیچ انتخاباتی شرکت نكنید، آخرش به براندازی می 
رسند. شما در انتخابات شرکت نمی کنید و حكومت به دست یک اقلیت می 
افتد و مجبورید شورش کنید. یعنی نهایت رأی ندادن همین براندازی است که 
راه درستی نیست چون فرضا براندازی کردید جایگزین شما جز آمریكا و اسرائیل 
نخواهد بود. روش کسانی که معتقدند از هر روزنه ای باید استفاده کرد به صواب 
نزدیک تر است. شما دیدید مردم از فرصت تأیید صلاحیت آقای پزشكیان استفاده 

کردند و تغییری ایجاد خواهد شد.
بنابراین باید توجه کرد که راه رأی ندادن بسیار خطرناک و سوق دادن جامعه به 

براندازی است.
پزشکیان در چینش کابینه باید استقلال خود را حفظ کند

* روزهای سخت آقای پزشکیان از 1۶ تیرماه شروع شده و آن تشکیل 
کابینه است. فکر می کنید چه دست اندازهایی در جلو راهشان باشد، چه 
انتظاراتی از ایشان وجود دارد؟ واکنش ایشان به سهم خواهی و انتظارات را 

چطور پیش بینی می کنید؟
به نظرم آقای پزشكیان باید استقلال خود را حفظ کند و همان گونه که خودشان 
در مناظرات گفتند حزبی نبودن خود را نشان دهند و تحت تاثیر گروهها و جناح 
های سیاسی واقع نشوند. همان گونه که خودشان گفتند فقط از افراد کارشناس 
اصلح برای هر پستی استفاده کنند، چه اصلاح طلب باشد چه اصولگرا. به هر 

حال یک دولت جناحی تشكیل ندهند.
آن گونه که من از شخصیت ایشان اگاه هستم ، آقای پزشكیان این ظرفیت 
را دارد و تابع جریان اصلاح طلبی که از آنجا دستور بگیرد یا تابع جریان دولت 
دوازدهم نیست و معمولا راه خودش را می رود و امیدواریم که درتشكیل کابینه هم 
همین روش را در پیش گیرد و از صالح ترین افراد از هر دو گروه سیاسی استفاده 

کند.
حتی از مدیران فعلی، کسانی که کارشان خوب بوده است، به نظرم باید استفاده 

کنند. اگر این راه را در پیش گیرد، مجلس هم با ایشان بیشتر همكاری می کند.
قالیباف با دولت پزشکیان همراهی خواهد کرد

 و کارشکنی نمی کند
* آقای قالیباف به مجلس باز می گردند و آقای جلیلی هم به دولت سایه 
خود. فرض کنید آقای جلیلی در دولت سایه شان مدل همان مواجهه ای که 
با آقای روحانی داشتند با آقای پزشکیان هم داشته باشند؟ یا آقای قالیباف 
در مجلس ممکن است مشی همراهی با دولت را پیش گیرند یا نه، این 

شکست جاهایی خود را در رفتارش نشان دهد؟
نه، من این طور فكر نمی کنم. معتقدم آقای قالیباف با این دولت همراهی 
می کند و کارشكنی نمی کند. شخصیت ایشان به گونه ای است که با افراط و 

تندروی مخالف و به دنبال حل مشكلات کشور است.
دولت سایه جلیلی اگر در امور اجرایی کشور دخالت نكند، فی نفسه بد نیست

البته ممكن است جناح مقابل در مجلس مخالفت هایی انجام دهند، ولی 
باتوجه به وجود تعداد قابل توجهی نماینده مستقل، فكر می کنم مجلس دوازدهم 

بیشتر با دولت همراهی خواهد داشت تا تقابل و کارشكنی.
آقای جلیلی چطور؟

ایشان مدعی است که ما به هر دولتی کمک می کنیم و پیشنهاد و راه حل ارائه 
می دهیم، حالا دولت می خواهد استفاده کند یا نكند. شاید بخواهند کارشان 
را ادامه دهند که این بد نیست. اگر در امور اجرایی دخالت نكنند و مهره چینی 
نكنند و فقط پیشنهاد و راه حل ارائه دهند و کمک هر دولتی باشند فی نفسه 

کار بدی نیست.

اسماعیل گرامی مقدم ؛ 

هرجا کار دست جریان  تندرو باشد، نتیجه آن شکست است 
آقای جلیلی  ادوار مجلس شورای اسلامی گفت:  نماینده 
مدعی بود که دولت در سایه هم همسو با دولت شهید رییسی 
بوده، بنابراین تشكیل دادن دولت سایه به لحاظ هویتی معنایی 
نداشت. به لحاظ مبنایی هم دولت سایه برای احزاب سیاسی 
است. در حقیقت احزاب هستند که دولت در سایه را تشكل 
می دهند. آقای جلیلی می گوید من حزب ندارم و حزب تشكیل 
نمی دهم، این سوال پیش می آید که چه کسی این مأموریت را 
به ایشان داده  است که دولت سایه تشكیل دهد؟ آیا با بودجه 

شخصی خودشان است؟ 
نتیجه  درباره  گفت وگویی  در  مقدم  گرامی  اسماعیل   
ایران و شباهت آن  انتخابات ریاست جمهوری  چهاردهمین 
با الگوی انتخابات های گذشته ریاست جمهوری،  گفت: این 
بود.  سال ۸۴  انتخابات  به  شبیه  شكلی  لحاظ  به  انتخابات 
چون در آن مرحله هم انتخابات به دور دوم رفته است ولی از 
نظر محتوایی روشن است که مانند انتخابات سال ۷۶ است. 
چون آقای خاتمی رییس جمهور شدند  و در ذهن محتوای آن 
دولت شبیه سازی می شود. امیدواریم که شاهد رشد اقتصادی، 
توسعه ی کشور و کاهش تورم باشیم. به همین دلیل فكر می کنم 

باید دولت ایشان را با دولت آقای خاتمی مقایسه کرد. 
وی در پاسخ به این سوال که آرایش سیاسی اصولگراها در 
جریان این انتخابات با چه فرآیند و تغییراتی مواجه شد، گفت: 
قسمت رادیكال اصول گرایان درصدد قبضه تمام قدرت بودند و 
از این جهت نتوانستند تعادل کافی را با رگه های معتدل برقرار 
کنند. این اختلاف تشدید شد و به همین دلیل نتوانستند به 
یک جمع بندی برسند و نشان داد که هرگاه در داخل یک جریان 
نحله های فكری تندرو عنان کار را در دست بگیرند در نهایت به 

شكست می انجامد.
چه کسی ماموریت تشکیل دولت سایه  را داده  و بودجه 

آن از کجاست؟
گرامی مقدم اظهار کرد: یک نكته در مورد دولت سایه بگویم، 
اولا که اطلاق دولت سایه آقای جلیلی در دولت آقای رییسی 
اطلاق غلطی بود. آقای جلیلی اگر می خواست دولت در سایه 
باشد در دولت آقای روحانی می شد این را .فت ولی معنی ندارد 
در دولتی که مستقر و همسو است، دولت در سایه باشد.  آقای 

جلیلی مدعی بود که دولت در سایه هم همسو با دولت شهید 
رییسی بوده، بنابراین تشكیل دادن دولت سایه به لحاظ هویتی 
معنایی نداشت. به لحاظ مبنایی هم دولت سایه برای احزاب 
سیاسی است.  وی در ادامه افزود: در حقیقت احزاب هستند 
که دولت در سایه را تشكل می دهند. آقای جلیلی می گوید من 
حزب ندارم و حزب تشكیل نمی دهم، این سوال پیش می آید 
ایشان داده  است که دولت  به  را  این مأموریت  که چه کسی 
سایه تشكیل دهد؟ آیا با بودجه شخصی خودشان است؟ این 
سوالات پیش می آید. اگر هم با همین غیر رسمی ها و غیرتوافق 
با جهان روز، این دولت سایه ادامه پیدا کند، شخصیت آقای 
جلیلی به گونه ای نیست که بخواهد سنگ اندازی کند و یا چوب 
لای چرخ دولت بگذارد. به تعبیر خودش، کار کارشناسی و 
بررسی های خودش را ادامه می دهد و اهل مقابله نیست. این 
یكی از محسنات آقای جلیلی محسوب می شود.  ممكن است 

وارد عمل شوند، یعنی نامه می نویسد یا مذاکره می کند، مملكت 
قانون و رهبری دارد و کسی نمی تواند خودش وارد عمل شود، 

ارکان نظام هستند.
مردم با رای ندادن به نامزدهای اصولگرا، 

آن ها را سرزنش کردند
این فعال اصلاح طلب در پاسخ به این سوال که چه سرنوشتی 
در انتظار حیات سیاسی سایر نامزدهای انتخابات است، گفت: 
آقای  هستند،  مسند  در  آن ها  همه ی  فعلا  که  است  روشن 
قالیباف رییس مجلس است و تا چهارسال ادامه دارد و آقای 
زاکانی هم همینطور.  چون ما در ایران زیاد نمی توانم پیش بینی 
طولانی مدت یا حتی میان مدت داشته باشیم، همه ی این ها 
بستگی به ماه های آینده دارد که چه اتفاقاتی رخ خواهد داد 
و در ترکیب هییت رییسه سال آینده مجلس چه اتفاقی رخ 
خواهد داد. همه ی این ها بستگی به عملكرد این شخصیت ها 

دارد. اگر درست عمل کنند در شهرداری، مجلس و جاهای 
دیگر، می مانند ولی اگر درست عمل نكنند، شوراها، نمایندگان 
مجلس دست به تغییرات خواهند زد.  وی در خصوص سرزنش 
مردم از سوی برخی جناح های تندرو به جهت رای دادن  به 
پزشكیان گفت: کسی حق ندارد مردم را بخاطر رای دادن شان 
سرزنش و شماتت کند، باید خودشان را سرزنش کنند. اتفاقا 
مردم با رای ندادن به جناح و نامزدهای شان، آن ها را سرزنش 
کردند و از قدرت کنار زدند. اینكه باید به چه نحوی عمل کنند 
را باید  آسیب شناسی کنند، ببینند چه رفتارهایی انجام دادند 
که آرا از آن ها ریزش کرد. این ریزش به شدت جای سوال است 
و حتی این ها که دم از اصولگرایی می زدند، چه اتفاقی افتاد 
که جامعه اصول گرا هم از آن ها فاصله گرفت و به یک نامزد 

اصلاح طلب با این شاخص ها رجوع کرد.
رابطه دولت و مجلس در شرایط فعلی

 چطور خواهد بود ؟
و  دولت  رابطه  که  سوال  این  به  پاسخ  در  سیاسی  فعال  این 
مجلس در شرایط فعلی چطور خواهد بود،  گفت: رابطه بین 
یعنی هم مجلس  رابطه ی دوسویه است  دولت و مجلس یک 
به واسطه ی تصویب قوانین نقش ایفا می کند و از دولت نظر 
کارشناسی می خواهد، هم دولت در ارائه لوایح نیازمند حمایت 
مجلس است. بنابراین این دو سویه ی بودن بیشتر کمک خواهد 
کرد که هر دو به سمت تعامل حرکت کنند. از نظر اجرایی هم به 
دلیل اینكه نماینگان مجلس نیازمند امكانات دولت، رسیدگی 
دولت، تخصیص بودجه و از این دست حمایت ها در مناطق شان 
برای پاسخ به مردم و حامیان شان هستند، قاعدتا باید با دولت به 
یک تعامل منطقی دست پیدا کنند. وی خاطرنشان کرد: درست 
است که دولت و مجلس به لحاظ فكری در مقابل یكدیگر هستند 
اما به دلیل این وابستگی دوسویه به نظر من به سرعت و کوتاه ترین 
و دولت صورت خواهد  میان مجلس  تعامل  این  زمان ممكن 
گرفت. من خودم تجربه مجلس پنجم و دولت آقای خاتمی را 
دارم و معاون پارمانی وزارت کشور بودم و درآن جا تعامل در سطح 
بسیار خوبی میان مجلس و دولت وجود داشت. اما ممكن است 
در موضع گیری های سیاسی تفاوت هایی ایجاد شود که به نظر 

من این مانع از پیشبرد کارهای دولت نخواهد شد.
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هر که بر آن سوار شود، ایمن می مانَد و هر که 
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آدرس سایت:
کانال ایتا:

 ابتلای ۶3 نفر جدید به تب دنگی در کشور
دکتر سعید کریمی معاون درمان وزیر بهداشت در خصوص آمار مبتلایان به تب دنگی در کشور گفت: از 
۲۰۰ نفری که با علائم شدید استخوان درد و تب بالای ۴۰ درجه به مراکز درمانی مراجعه کردند، ۶۳ نفر 
آزمایش آنها مثبت شده و هنوز جواب آزمایش برخی نیامده است.  معاون درمان وزیر بهداشت افزود: عمده 
این افراد مسافرینی بودند که از کشور های حاشیه خلیج فارس آمدند؛ اگر افرادی مسافرتی به دبی یا امارات 
داشته اند، حتما مراقبت کنند.وی ادامه داد: حداکثر ۵ روز پس از اینكه پشه آلوده افراد را مورد گزش قرار 
دهد، علائمی، چون افت فشار خون، ضعف، بیحالی  و در صورت حاد بودن منجر به خون ریزی و حتی 
بستری می شود.  کریمی در پایان با توصیه به مردم در خصوص جمع آوری آب های راکد اطراف محل سكونت 
گفت: درمان این بیماری عمدتا علامتی است یعنی با کاهش تب و دادن مایعات سعی می شود بیماری 

کنترل شود.  

 آموزش در مدارس دولتی صددرصد رایگان است
عبدالوحید فیاضی عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینكه مسئولان در 
وزارتخانه باید حمایت های مادی از مدارس داشته باشند، افزود:متولیان سیستم آموزشی کشور باید از مدارس 
به گونه ای حمایت مادی داشته باشند که آنها مجبور به دریافت ریالی از والدین در هنگام ثبت نام نباشند.وی 
تصریح کرد: اصل ۳۰ قانون اساسی کشور می گوید هزینه تحصیل برای تمام دانش آموزان که در سن تعلیم 
و تربیت قرار دارند رایگان است؛ اما نبود حمایت مادی لازم از مدارس، مدیران را به سمت مخالفت ناخواسته 
به این اصل قانونی سوق می دهد، اگر مدارس در هنگام نام نویسی از والدین پولی دریافت نكنند و آموزش و 
پرورش هم حمایتی از آنها نداشته باشد چگونه می توانند هزینه های جانبی مدرسه ها را پرداخت کنند؟وی با 
تاکید بر اینكه ثبت نام دانش آموزان در مدارس دولتی صددرصد رایگان است، یادآور شد: دریافت هرگونه هزینه 
بدون هیچ تعرفه ای در هنگام نام نویسی دانش آموزان غیرقانونی و تخلف است و حمایت مادی و تامین هزینه 

مورد نیاز مدارس باید از طریق منابع دولتی تامین شود. 

اخطار سخنگوی ستاد انتخاباتی پزشکیان به دستگاه های اجرایی
حمیده زرآبادی سخنگوی ستاد انتخاباتی مسعود پزشكیان در شبكه اجتماعی ایكس نوشت:ضمن احترام 
به خدمات دولت سیزدهم، از دستگاه های اجرایی که مشغول گزارش سازی با کلیدواژه »اسب  زین کرده« 
هستند، می خواهیم بودجه بیت المال را در مسیر خلاف مصالح و منافع ملت هزینه نكنند.مردم به خوبی، 
نقاط ضعف و قوت را می بینند و قضاوت می کنند؛ چنانكه بر اساس همین ارزیابی مستقل از گزارش های 
رسمی، نظر خود را در دو مرحله انتخابات اعلام کردند. مطمئن باشید، دولت چهاردهم آنچه را تحویل 

می گیرد، صادقانه به مردم گزارش خواهد داد.

افزایش شهدای غزه به 3۸1۹3 نفر
وزارت بهداشت غزه اعلام کرد: آمار شهدای فلسطینی در نوار غزه از تاریخ ۷ اکتبر گذشته به سی و هشت 
هزار و یكصد و نود سه نفر رسید و هشتاد و هفت هزار و نهصد و سه نفر هم زخمی شدند.وزارت بهداشت 
فلسطین در غزه روز دوشنبه اعلام کرد که ارتش رژیم اشغالگر طی بیست و چهار ساعت گذشته ۳ کشتار و 
جنایت جدید علیه خانواده های فلسطینی در نوار غزه مرتكب شد که براثر آن ها ۴۰ فلسطینی از جمله تعدادی 
زن و کودک شهید و ۷۵ نفر دیگر زخمی شدند. وزارت بهداشت غزه افزود آمار شهدای فلسطینی در نوار غزه از 
تاریخ ۷ اکتبر گذشته به سی و هشت هزار و ۱۹۳ نفر رسید و هشتاد و هفت هزار و ۹۰۳ نفر هم زخمی شدند.

 پاسخ معنادار آذری جهرمی به معصومه ابتکار
محمد جواد آذری جهرمی، وزیر ارتباطات سابق، با انتشار یادداشتی در شبكه اجتماعی ایكس، به اظهارات 
معصومه ابتكار که گفته بود بهتر است زهرا پزشكیان مسئولیت دختر اول را بپذیرد، واکنش نشان داد و 
نوشت:دکتر پزشكیان به صحنه آمدند و مردم او را انتخاب کردند تا بساط »اول« شناختنها را برچینند. همه 

دختران ایران، »دختر اول« خواهند بود.برتری نزد خدا به تقوای بیشتر است…

 صداوسیما بالاخره خبر و تصویر خاتمی را پخش کرد 
یكشنبه شب گذشته سید محمد خاتمی رئیس جمهوری دولت های هفتم و هشتم، با مسعود پزشكیان 
روایت می کند،  بنابرآنچه جماران  کرد.به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین،  دیدار  منتخب  رئیس جمهوری 
صداوسیما در برنامه خبر ۱۴ شبكه یک دیدار پزشكیان رییس جمهور منتخب با سید محمد خاتمی را اطلاع 

رسانی کرد، اما از خاتمی نامی نبرد و به گفتن عنوان رئیس دولت های هفتم و هشتم بسنده کرد.

رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم  خبرداد:

افزایش ماموریت های اورژانس قم درفصل بهار
رییس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشكی قم گفت: طی سه ماه نخست امسال در مقایسه 
با مدت مشابه سال گذشته، ماموریت های کارشناسان این مرکز در این استان ۴.۵۵ درصد افزایش 

یافته است.
عزت اله بهزادنیا افزود: در این مدت ۳۱ هزار و ۶۰۶ تماس و در مدت مشابه پارسال ۳۰ هزار و ۲۱۷ 
ماموریت توسط کارشناسان این مرکز انجام شده است. وی با اشاره به افزایش ۲.۹  درصدی تعداد 
مددجویان، اضافه کرد: امسال ۲۷ هزار و ۳۵۲ نفر و پارسال ۲۶ هزار و ۵۷۲ نفر توسط کارشناسان 
مرکز اورژانس ۱۱۵ قم امدادرسانی شدند. وی ادامه داد: تماس با این مرکز نیز پنج هزار و ۸۰۴ مورد 
معادل ۷.۴ درصد افزایش نشان می دهد. بهزادنیا بیان کرد: تصادفات منجر به جرح و فوت با کاهش 
۲ درصدی از پنج هزار و ۶۴۳ به پنج هزار و ۵۰۷ مورد رسیده است. وی با اشاره به کاهش ۳.۷ درصدی 
مصدومان تصادفات، افزود: مصدومان تصادفات از هفت هزار و ۳۶۰ نفر در سال گذشته به هفت هزار 
و ۸۷ نفر در سال جاری رسیده است. اورژانس ۱۱۵ استان قم دارای ۲۲ پایگاه شهری، ۱۸ پایگاه 
جاده ای، یک پایگاه هوایی، ۶۱ دستگاه آمبولانس، ۱۰ دستگاه موتورلانس، یک دستگاه اتوبوس 

آمبولانس و یک فروند بالگرد است.
 

رئیس جهاد کشاورزی بخش قاهان خبرداد:

پیش بینی برداشت 6 هزار تن زردآلو از باغ های قم
رئیس جهاد کشاورزی بخش قاهان گفت: پیش بینی می شود، امسال ۶ هزار تن زردآلو از ۵۶۰ هكتار 

از باغ های قاهان برداشت شود.
صالحی،رئیس جهاد کشاورزی بخش قاهان گفت:سطح زیر کشت محصول زردآلو در قم ۵۶۰ هكتار 
است و پیش بینی می شود، امسال ۶ هزار تن زردآلو از باغ های استان برداشت شود. وی در ادامه  با 
اشاره به شرایط آب و هوایی مناسب و بارندگی کافی گفت: محصول زردآلو، کیفیت و کمیت مناسبی 
را در سطح استان داشته است.  صالحی گفت سطح زیر کشت این محصول در استان قم ۵۶۰ هكتار 
است که ۱۴۰ هكتار آن سهم باغ های بخش قاهان است که ۱۶۰۰ تن آن در بخش قاهان برداشت 
می شود.  وی با اشاره به اینكه برداشت زردآلو یک ماهی است که از باغ های استان آغاز شده و تا پایان 
تیر ماه ادامه خواهد داشت، گفت: این میوه علاوه بر تازه خوری تبدیل به برگ آجیل و لواشک و مربا 
هم می شود. صالحی افزود: عمده محصول زردآلوی قم علاوه بر مصرف استانی به تهران و شهر های 

اطراف صادر می شود.
 

رئیس اتاق اصناف استان قم :

سقف اجاره بها در استان قم تعیین شد
رئیس اتاق اصناف  استان قم گفت: سقف اجاره بها تعیین و به مشاورین املاک ابلاغ شده است.

امیر پور یزدی در گفت وگویی، با اشاره به تبیین قانون جدید اجاره بها در استان قم گفت: آخرین 
جلسه شورای عالی مسكن کشور در دولت سیزدهم به ریاست آقای مخبر با مصوباتی برگزار شد.

پور یزدی افزود: در این جلسه مصوب شد که ۲۵ درصد در استان و ۲۰ درصد در روستاها افزایش 
اجاره بها داشته باشیم. این قانون به دفترهای مشاور املاک ابلاغ و منعقد شده است. 

رئیس اتاق اصناف استان قم بیان کرد: چنانچه در مواردی بیشتر از این نرخ مصوب انجام شد، افراد 
ابتدا به اصناف مراجعه کنند، تا با پیگیری های ما بازرسین مربوطه پرونده تشكیل دهند و سپس به 
تعزیرات ارجاع داده شود. وی عنوان کرد: شهروندان عزیز می توانند با شماره تماس ۳۷۷۵۱۲۱۳ و 

۱۲۴ به صورت برخط با ما در ارتباط باشند.
 

توزیع اعتبارات سال جاری شهرستان کهک؛

افزایش 2برابری اعتبارات شهرستان کهک
اعتبارات امسال شهرستان کهک نسبت به سال گذشته دو برابر و نیم افزایش یافت.

 براساس این گزارش ،در نخستین جلسه کمیته برنامه ریزی شهرستان کهک ۱۰۱ میلیارد تومان 
بودجه در قالب ۸ فصل امور عمومی، انرژی، حمل و نقل، فرهنگی - مذهبی، خدمات شهری، آب 
و فاضلاب، بهداشت و گردشگری توزیع اعتبار شد. براساس مصوبه این کمیته دستگاه های اجرایی 
تا حداکثر یک ماه فرصت دارند برای اجرایی شدن طرح ها براساس بودجه مصوب برنامه ریزی کنند و 
اولویت با طرح هایی است که در سال ۱۴۰۳ به پایان برسد. اعتبارات بودجه ای سال گذشته شهرستان 

کهک ۴۲ میلیارد تومان بود که با افزایش دو و نیم برابری امسال به ۱۰۱ میلیارد تومان رسیده است.

مجمع هماهنگی پیروان امام و رهبری استان قم:

رئیس جمهور منتخب با کار جهادی 
برای حل مشکلات بکوشد

مجمع هماهنگی پیروان امام و رهبری استان قم تصریح کرد: رئیس جمهور 
منتخب با کار جهادی و شبانه روزی در راستای حل مسائل و مشكلات بكوشد و 
برای تحقق انتظارات به حق مردم و آرمان های متعالی انقلاب اسلامی تلاش وافر 

داشته باشد.
مناسبت  به  قم  استان  رهبری  و  امام  پیروان  هماهنگی  مجمع  بیانیه  متن 
در  ایران  ملت  منتخب  عنوان  به  پزشكیان  مسعود  دکتر  انتخاب  مناسبت  به 

چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری اسلامی ایران به این شرح است:
مردم هوشیار و بصیر ایران اسلامی باردیگر جهانیان را خیره کرده و با انتخاب 
رئیس جمهوری مردمی، صادق و دلسوز، چشم انداز جدیدی را برای اداره کشور 

رقم زدند.
مجمع هماهنگی پیروان امام و رهبری استان قم پیروزی دکتر مسعود پزشكیان 
در چهاردهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری و انتخاب ایشان به عنوان نهمین 
رئیس جمهوری اسلامی ایران را تبریک گفته و برای ایشان و ملت ایران سربلندی 

و موفقیت روزافزون را آرزومندیم.
انتخابات در نظام جمهوری اسلامی بر اساس دیدگاه امام راحل )ره( و مقام 
معظم رهبری )مدظله( نماد مردم سالاری دینی و مظهر سرمایه اجتماعی نظام 
است که با اقبال مردم به صندوق های رأی، الفت، اتحاد، همبستگی، امنیت و 
اقتدار ملی را رقم می زند و توطئه های شوم بدخواهان نظام مقدس جمهوری 

اسلامی را نقش برآب می کند.
همدلی امیدوار کننده آحاد ملت و جریان های سیاسی که با سلایق و تفاوت 
نگاه ها همراه بود از دستاوردهای این دوره از انتخابات بود. امیدواریم رئیس جمهور 
منتخب جناب آقای دکتر مسعود پزشكیان آن را پاس دارد و بتواند با افزایش 

سرمایه اجتماعی نگاه های امیدوار به آینده ایران آباد وقوی را تقویت کند.
مجمع هماهنگی پیروان امام و رهبری استان قم این رویداد بزرگ و مشارکت 
مقام معظم  را خدمت  انقلاب اسلامی  از  این دوره حساس  در  گسترده مردم 
رهبری حضرت آیت الله العظمی خامنه ای )مدظله( و مردم شریف و انقلابی ایران 
اسلامی تبریک می گوید؛ ملتی که با حضور حماسه ساز در پای صندوق های 
رای خواب های آشفته بدخواهان را به کابوس تبدیل کرد و بار دیگر با شكستن 
دیوار بلند خودتحریمی ها و افزایش مشارکت فعال و معنادار، بر طرح های خائنانه 
کاهش مشارکت مردم مهر پایان زد و سیر صعودی مشارکت های انتخاباتی را به 

رخ جهانیان کشاند.

با صدور بیانیه ای صورت گرفت :

قدردانی رئیس مجمع نمایندگان قم
 از مشارکت مردم در انتخابات 

رئیس مجمع نمایندگان مردم قم در مجلس شورای اسلامی از حماسه سازی 
مردم انقلابی ایران در انتخابات ریاست جمهوری قدردانی کرد.

حجت الاسلام قاسم روان بخش با صدور بیانیه ای ضمن تبریک به رئیس جمهور 
منتخب مردم آقای دکتر پزشكیان، از حضور پرشور مردم در پای صندوق های رأی 

قدردانی و بر تداوم مسیر خدمت رسانی رئیس جمهور شهید تأکید کرد.
متن پیام رئیس مجمع نمایندگان مردم قم در مجلس شورای اسلامی به شرح 

زیر است: 
ملت مسلمان و شریف ایران در یک امتحان بزرگ الهی در دو جمعه پیاپی پای 

صندوق های رای حاضر شدند و حماسه ای بزرگ آفریدند.
مشارکت دشمن شكن ملت ایران در حالی رقم خورد که استكبار جهانی با القای 
ناامیدی به دنبال پیاده سازی پروژه تحریم انتخابات بود؛ ولی ملت ایران با مشارکت 

خود و رأی مجدد به جمهوری اسلامی این نقشه شوم را ابتر ساخت.
مردم شریف استان قم نیز که همواره پرچمدار مبارزه با استكبار و پشتیبان 
انقلاب اسلامی بودند این بار نیز با مشارکت بالای ۶۴ درصدی حضور چشمگیری 
در این عرصه داشتند. اینجانب ضمن تشكر از این بصیرت و حضور، قدردان آحاد 
مردم استان هستم و در برابر این مردم بهترین تشكر را خدمت خالصانه می دانم و 
به رییس جمهور منتخب آقای دکتر پزشكیان تبریک میگویم و از ایشان می خواهم 
همانگونه که خود وعده داده است ادامه دهنده راه شهید رئیسی باشد و با قرار 

گرفتن در متن مردم به مردم خدمت کند.

سخنگوی پلیس:

هزینه صدور گذرنامه زیارتی
 6۵ هزار تومان است

سخنگوی پلیس با بیان اینكه هزینه صدور گذرنامه زیارتی ۶۵ هزار تومان است، 
گفت: افرادی که از سال گذشته گذرنامه زیارتی دارند کماکان تا ۵ سال اعتبار 

دارد.
سردار سعید منتظرالمهدی با اشاره به محرم و صفر و حضور خیل عاشقان 
اباعبدالله الحسین )ع( در عراق و کربلا، درباره فرایند دریافت گذرنامه اظهار 
داشت: مانند سال گذشته این روند به سرعت و در کمترین زمان ممكن انجام 
خواهد شد و افرادی که از سال گذشته گذرنامه زیارتی )آبی رنگ( دارند کماکان 
تا ۵ سال اعتبار دارد و بدون نیاز به هیچ اقدام خاصی می توانند برای سفر اربعین 
از آن استفاده کنند. وی تصریح کرد: کسانی که اعتبار گذرنامه عادی )قرمزرنگ( 
آنان تمام شده است و یا افرادی که می خواهند گذرنامه زیارتی جدید بگیرند 
هم می توانند از طریق سامانه های مجازی و برنامه کاربردی »پلیس من« بخش 
گذرنامه را انتخاب و بدون نیاز به مراجعه حضوری درخواست خود را ثبت کنند 
که در اولین فرصت، گذرنامه زیارتی با نازلترین قیمت )حدود ۶۵ هزار تومان( و 

کمترین زمان ممكن حدود ۷۲ ساعت به درب منزل آنها ارسال خواهد شد.
سردار منتظرالمهدی خاطرنشان کرد: دریافت گذرنامه زیارتی صرفا از طریق 
وب سرویس و نرم افزار موبایلی »پلیسِ من« انجام خواهد شد و این خدمت در 
دفاتر پلیس +۱۰ انجام نمی شود. سخنگوی فراجا یادآور شد: دفاتر پلیس +۱۰ 
در سراسر کشور به صورت حضوری برای دریافت مدارک برای صدور و یا تمدید 
گذرنامه عادی آماده خدمت رسانی هستند؛ فرایند تكمیل مدارک تا صدورگذرنامه 
متقاضیانی که یک بار به این دفاتر مراجعه کرده اند در ۴ تا ۵ روز و بر اساس قیمت 
مصوب هیئات دولت، آماده و سپس تحویل پست داده می شود که مدتی هم آنجا 
زمان می برد. وی با بیان اینكه مسافران و زائران از اکنون برای دریافت گذرنامه اقدام 
کرده و آن را به روز های پایانی موکول نكنند، افزود: امسال استفاده از برچسب برای 
تمدید گذرنامه استفاده نمی شود. سردار منتظرالمهدی با اعلام اینكه تسهیلات 
ویژه ای در مرز ها ایجاد شده که فرایند شناسایی، ثبت و مُهر شدن گذرنامه از 
زمان حضور در گیت های پلیس برای خروج از کشور حدود ۴ ثانیه طول می کشد 
و کمترین ایستایی زائران را شاهد خواهیم بود، افزود: طی هماهنگی های لازم 
با طرف عراقی، فرایند ورود به آن کشور نیز سرعت بخشیده شده و زائران بدون 

معطلی وارد کشور عراق خواهند شد.
 

معاون امور املاک و کاداستر سازمان ثبت اسناد و املاک کشور:

فعلا هم سند الکترونیکی و هم سند 
فیزیکی صادر می شود

معاون امور املاک و کاداستر سازمان ثبت اسناد و املاک کشور گفت: طبق 
قانون اسنادی که از سوم تیرماه سال جاری صادر می شود را تغییر دادیم.

صفدر کشاورز درباره آخرین وضعیت اجرای قانون »الزام به ثبت رسمی معاملات 
اموال غیرمنقول«، گفت: طبق ماده ۱۰ قانون الزام به ثبت رسمی معاملات اموال 
غیرمنقول، »سازمان ثبت مكلف است، ظرف یک¬ سال از تاریخ ابلاغ این قانون، 
سامانه ای را با عنوان ساماندهی اسناد غیررسمی جهت ثبت ادعا های راجع به 
مالكیت عین، مالكیت منافع بیش از دوسال و حق انتفاع و حق ارتفاق اموال 
غیرمنقول و مستندات مربوط به آن که قبل از راه اندازی سامانه مذکور ایجاد شده 

و فاقد سند رسمی هستند، ایجاد نماید.

مدیرکل امور مالیاتی استان قم گفت: ۱۳۰۰ میلیارد تومان از محل درآمدهای 
مالیات ارزش افزوده پرداختی شهروندان قمی به حساب شهرداری  و دهیاری های 

استان قم واریز شده است.
حسین نیروبخش پیش از ظهر دوشنبه در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: 
۱,۳۰۰ میلیارد تومان از محل درآمدهای مالیات ارزش افزوده پرداختی شهروندان 

قمی به حساب شهرداری ها و دهیاری های استان قم واریز شده است.
مدیرکل امور مالیاتی استان قم بیان کرد: شاخص توزیع این درآمد در بین 
شهرداری ها و دهیاری ها سرانه جمعیت است و بر این اساس سهم شهرداری قم 

حدود ۱.۲ همت بوده است.
نیروبخش ابراز کرد: کارهای خوبی را هم شهرداری از دریافت این ارزش افزوده ها 
در سال گذشته انجام داده که از جمله آن ها احداث پروژه بوستان خضر نبی است.
وی افزود: در واقع یک بخشی از هزینه های مربوط به احداث این پروژه از محل 
ارزش افزوده بوده است و از دیگر موضوعات نیز بحث پروژه تملک و بازگشایی 

خیابان شهدای دروازه ری قم است.
مدیرکل امور مالیاتی استان قم ادامه داد: از دیگر موضوعات مرتبط بحث پروژه 
احداث تقاطع غیر همسطح شهدای روحانیت است که آن هم در واقع با کمكی 

که از محل ارزش افزوده شهرداری دریافت شده از این پروژه اتفاق افتاده است.
نیروبخش بخش میزان تحقق درآمدهای مالیاتی استان را بالاتر از رقم تكلیفی 
اعلام کرد و گفت: در سال گذشته ۱۰۸ درصد از اهداف قانون بودجه مالیاتی 

استان محقق شده است.
وی اضافه کرد: در سه ماهه اول امسال تا این لحظه توانستیم ۹۳ درصد اهداف 

بودجه ای رو محقق بكنیم.
نیروبخش با اشاره به اظهارنامه مودیان مشمول ماده ۱۰۰ قانون مالیاتی از 
مودیان خواست برای برخورداری از مزایای پیش بینی شده در قانون نسبت به 

تكمیل الكترونیكی اظهارنامه در مهلت مقرر اقدام کنند.
قم  در شهر  ما سال گذشته  درپایان گفت:  قم  استان  مالیاتی  امور  مدیرکل 
۱.۳ همت عوارض پرداختی داشته ایم، ولی امسال ۱.۶ همت به وزارت کشور، 
شهرداری ها، دهیاری ها، پارک علم و فناوری، ورزش و جوانان پرداخت کرده ایم. از 
سهم شهر مقدس قم تقریبا ۱۳۰۰ میلیارد تومان )۱.۳ همت(، جعفریه ۱۰ میلیارد 
تومان، دستجرد ۱ میلیارد تومان، سلفچگان ۱ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان، 
قنوات ۱۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان، کهک ۵ میلیارد تومان و روستا های استان 

هم تقریبا ۶۱ میلیارد تومان پرداخت داشته ایم. 

مدیرکل امور مالیاتی استان قم خبرداد:

پرداخت 1/3 همت از محل مالیات به شهرداری ها و دهیاری ها

�� عکاس: مهدی جعفری

قم در غبار

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم مطرح کرد: 

عدم تخصیص حقابه ها واعتبارات موانع جدی مقابله با گرد و غبار
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: عدم تخصیص حقابه ها و 

اعتبارات از موانع جدی مقابله با گرد و غبار در قم است.
محمدحسین بازگیر درگفت وگویی اظهارداشت: اقدامات جهت مقابله با 
بحران گرد و غبار در قم از سالهای گذشته آغاز شده است، اما به دلیل کمبود 

اعتبارات با کندی مواجه شده و باید برای این معضل چاره اندیشی شود. 
وی با بیان یكی از مهمترین موانع، عدم تخصیص حقابه های زیست محیطی 
استان است، اظهار داشت: خشكسالی مستمر و استفاده بی رویه از منابع آب 
زیرزمینی، موجب فرسایش خاک و فرونشست زمین و ایجاد کانونهای گرد و غبار 

شده است. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم در پایان نسبت به توجه ویژه دولت 
چهاردهم به این بحران زیست محیطی اظهار امیدواری کرد و گفت: همه 
دستگاه های اجرایی باید وظایف و تكالیف خود برای مقابله با گرد و غبار در مرکز 

کشور را شناخته و عمل نمایند. 
مساحت بزرگی به کانون تولید گردوغبار تبدیل شده  است

مدیرکل محیط زیست استان قم  درادامه با تاکید بر وضعیت نگران کننده بخش 
مهمی از مساحت این استان که به بیابان تبدیل شده  گفت: هم اینک افزون بر 

۱۰۰ هكتار از اراضی و مساحت این استان مستعد تولید گردوغبار است.
بازگیر کرد: ۳۰ هزار هكتار از مساحت استان قم وضعیت بحرانی از نظر تولید 

و خیزش ریزگردها دارد.
وی گفت:  ۲۲ دستگاه در طرح جامع مقابله با گردوغبار عضو هستند و باید با 

همراهی آنها به سمت احیای کانون های آسیب دیده حرکت کنیم.
وی خاطرنشان کرد: از ابتدای سال جاری حدود ۳۰ روز که معادل یک چهارم 
ناسالمی  وضعیت  و  بوده  آلوده  قم  هوای  شده است،  سپری  روزهای  کل 
داشته است. مدیرکل مدیریت بحران استان قم نیز با تاکید بر ضرورت توجه به 
مهار کانون های گردوغبار، گفت: کاشت بوته در کانون های بحرانی و مستعد باید 

باقدرت بیشتری دنبال شود.
در  قم  استان  سطح  در  تاکنون  که  اقداماتی  داد:  ادامه  اوروجی  محسن 

خصوص مهار و کنترل گردوغبار انجام شده کافی نبوده و این طرح ها باید 
باقدرت بیشتری پیگیری گردد.

شهروندان قمی از تردد در مکان های عمومی پرهیز کنند
مدیر گروه سلامت محیط زیست و کار مرکز بهداشت استان قم نیزگفت: افراد 
دارای بیماری های قلبی و تنفسی، زنان باردار و گروه های سنی خاص توصیه 

می شود تا حتی الامكان از تردد در مكان های عمومی پرهیز کنند.
 نرجس جعفری گفت: با توجه به صدور وضعیت نارنجی برای هوای استان 

قم، هوای استان در وضعیت نامطلوب و بسیار ناسالمی قرار دارد.
بیان کرد: هوای استان قم با افزایش سرعت وزش باد و تقویت الگوی انتقالی 
گرد و خاک رو به رو است و عوارضی را همچون کاهش دید افقی و کیفیت هوا، 

تشدید آلودگی هوا و افزایش شاخص آلودگی را به دنبال دارد.
جعفری عنوان کرد: با توجه به شرایط نامطلوب آب و هوایی به همه شهروندان 
مخصوصاً افراد دارای بیماری های قلبی و تنفسی، زنان باردار و گروه های سنی 
خاص توصیه می شود تا حتی الامكان از تردد در مكان های عمومی پرهیز کنند.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم از اجرای 
از  نفر   ۶۰ حضور  با  عاشورایی  بصیرت  سوگواره 
مبلغان اعزامی و مستقر در ۳۵ بقعه استان قم خبر 

داد.
اسكندری  عباس  والمسلمین  حجت الاسلام 
ضمن تسلیت فرا رسیدن ماه محرم و ایام عزاداری 
سرور و سالار شهیدان امام حسین)ع( اظهار کرد: 
بر این اساس سوگواره بصیرت عاشورایی به سنت 
بقاع  در  اوقاف  سازمان  ابلاغیه  طبق  و  ساله  هر 
شاخص استان قم اجرایی خواهد شد و ۶۰ نفر 
بقاع  نیز در  اوقاف  و مستقر  اعزامی  از روحانیون 
متبرکه، حسینیه ها، مساجد و روضه های خانگی 
موقوفه  و  بقعه   ۳۵ افزود:  او  می کنند.  فعالیت 
در سطح استان مجری این طرح هستند که در 
شهرستان های قم، کهک و جعفریه، طی دهه اول 

ماه محرم به اقامه عزای حسینی می پردازند.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با اشاره 
اول  دهه  در  متبرکه  بقاع  از  برخی  برنامه های  به 
بن  علی  امامزاده  حرم  در  کرد:  اظهار  محرم  ماه 
جعفر)ع( و طی دو نوبت عصرگاهی و شبانگاهی، 
تدارک دیده  ماه محرم  برنامه های سوگواری  ویژه 
اول همراه  مراسم دهه  داد:  ادامه  او  شده است. 
با ویژه برنامه شیرخوارگان حسینی در نخستین 
جمعه ماه محرم، به میزبانی حرم امامزاده شاه سید 
علی)ع( برگزار می شود همچنین در مزار مقدس 
شیخان نیز همزمان با نخستین جمعه ماه محرم، 
بخش های  شامل  و  نوجوانان  حضور  با  مراسمی 

مختلف برگزار خواهد شد.
اول  برنامه های دهه  ویژه  به  اشاره  با  اسكندری 
محرم در حرم های مطهر امامزادگان ابواحمد)ع(، 
احمد بن قاسم)ع( و عبدالله ابیض)ع( عنوان کرد: 
در این بقاع نیز مراسم دهه اول بعد از اقامه نماز 
مغرب و عشاء تدارک دیده شده ضمن اینكه حرم 
امامزاده احمد بن قاسم)ع( ایستگاهی صلواتی را 
نیز در جوار حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)ع( 

– رو به روی پارکینگ شرقی – برپا کرده است.
افزود:  قم  استان  خیریه  امور  و  اوقاف  مدیرکل 
آستان مقدس امامزاده موسی مبرقع)ع( به عنوان 
سومین قطب زیارتی شهر قم هم میزبانی خیل 
عظیم عزادارانی از اقصی نقاط ایران و جهان برای 
دهه اول محرم خواهد بود همچنین بقاع متبرکه 
امامزادگان دیگری همچون عبدالله)ع( روستای 
قلعه چم، ابراهیم و محمد)ع(، جعفر شهید)ع(، 
جعفر)ع( روستای زواریان، چهار امامزاده)ع(، پنج 
امامزاده)ع(، جمال الدین)ع(، ابراهیم و احمد)ع(، 
سید معصوم)ع( محمد و صفورا خاتون)ع( و شاه 
حمزه)ع( نیز مجری سوگواره بصیرت عاشورایی در 

دهه نخست ماه محرم امسال هستند.
او تصریح کرد: برخی از این بقاع ایستگاه های 
صلواتی هم برای پذیرایی از زائرین و مجاورین برپا 
در  هم  حسینی  شیرخوارگان  مراسم  و  می کنند 
آنها برگزار  نخستین جمعه ماه محرم به میزبانی 
می شود. اسكندری با بیان اینكه در مسجد کوه 
خضر نبی)ع( هم مراسم دهه اول تدارک دیده شده 

است گفت: این ویژه برنامه هر شب بعد از اقامه نماز 
مغرب و عشاء شروع خواهد شد.

ادامه  قم  استان  خیریه  امور  و  اوقاف  مدیرکل 
روضه  نیت  اجرای  نیز  کهک  شهرستان  در  داد: 
خوانی دهه اول محرم واقف موقوفه قرآنی مرحوم 
سعدالحكما عربشاهی با همكاری هیئت عزاداری 
سیدالشهداء )علیه السلام( شهر کهک در دستور 
کار قرار دارد. او گفت: در آستان مقدس امامزادگان 
روستای  فاضل)ع(  وشنوه،  روستای  هادی)ع( 
بیدهند، نورعلی)ع( روستای کرمجگان، زینب و 
هاشم)ع( شهر کهک،عباس)ع( روستای ورجان، 
عیسی)ع(  صرم،  روستای  زینب)ع(  و  محمود 
روستای ونارچ، اسماعیل)ع(، اسحاق)ع( روستای 
سوگواره  هم  سیرو  روستای  ابراهیم)ع(  و  میم 
اینكه  ضمن  می شود  برگزار  عاشورایی  بصیرت 
نخستین  در  هم  حسینی  شیرخوارگان  مراسم 
روز جمعه ماه رمضان در برخی از این بقاع تدارک 
در  اینكه  بیان  با  اسكندری  است.  شده  دیده 
بخش خلجستان هم چهار بقعه متبرکه امامزادگان 
جعفر)ع( روستای گیو، زکریا)ع( روستای عیسی 
سلمه  ام  و  جمیزقان  روستای  هادی)ع(  آباد، 
روستای  خاتون)س(  حلیمه  و  کلمه)س(  ام  و 
عاشورایی هستند  بصیرت  مجری سوگواره  نایه، 
خاطرنشان کرد: همچنین مراسم روضه خوانی  و 
عزاداری دهه اول محرم در حسینیه شهر قاهان 
تدارک دیده شده که اطعام آن از محل اجرای نیت 

موقوفه سید حسن قاهانی صورت می گیرد. 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم  خبرداد:

فعالیت 60 مبلغ اوقاف در بقاع و روضه های خانگی


